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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.:13/2022 
Caràcter: extraordinari 
Data: 24 d’octubre de 2022 
Horari: de 10.05 a 16.10 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Presidenta: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Sandra Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (No adscrit) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA) 
Claudia Costa del Río (UNIDES PODEM) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Montserrat Oliveras Ballarín (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María Paz Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX- ACTUA PALMA) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Jordi Vilà Albareda (UNIDES PODEM) 
 
Secretari secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
 
1. Donar compte del Decret de batlia núm. 202218728, de 19 d’octubre, de 
delegació de la Presidència d’aquesta sessió 
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El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
1. Delegar la presidència de la sessió plenària extraordinària del dia 24 d’octubre de 
2022, debat sobre l’Estat de la Ciutat, a la Sra. Joana Maria Adrover Moyano, primera 
tinenta de batle. 
 
2. Aquest Decret de batlia tindrà efectes durant la celebració de la sessió, se’n donarà 
compte i es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
2. Debat sobre l’Estat de la Ciutat 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Digníssimes autoritats; ciutadans, ciutadanes. Som avui aquí per a retre comptes davant la 

corporació i la ciutadania de la feina feta durant els darrers anys. M’agradaria començar aquesta 

intervenció recordant que hem viscut temps molt complexos, que ha trastocat el dia a dia de la 

nostra ciutat a causa d’una pandèmia que va afectar tot el món i que ens va obligar a tancar 

Palma. Palma, la seva gent, la nostra gent, ha estat a l’altura d’un repte mai viscut abans; de la 

duresa de la incertesa i les pors; de les pèrdues. Avui mira el present amb la força d’una 

ciutadania que és conscient que ha guanyat la batalla contra el virus.  La nostra gran força com a 

ciutat són les persones que la fan gran. Perquè vàrem haver de tancar-ho gairebé tot i ho hem 

reobert junts; ens hem tornat a aixecar; com sempre fa Palma. Estic orgullós de la ciutat i de la 

ciutadania. Són els autèntics protagonistes. Us puc assegurar avui, aquí, que ha estat el moment 

més difícil que he viscut mai. No en teníem cap referent pròxim, però sí sabíem com havíem 

d’actuar per a ajudar la ciutadania en un moment tan difícil: havíem d’estar al seu costat i no 

repetir les errades de l’anterior crisi. Som un govern d’esquerres que ha aplicat polítiques 

progressistes perquè sempre hem tingut clar que havíem d’estar devora de les persones. Som un 

govern que va mobilitzar el major paquet d’ajudes i recursos de la seva història, gairebé 40 

milions d’euros, i que no es va plantejar en cap moment retallar serveis ni personal. No hem 

desmantellat l’Ajuntament; al contrari, l’hem posat al dia per a impulsar els serveis públics. La 

crisi ha demostrat, un cop més, la importància de reforçar l’àmbit públic. Els serveis públics són 

una eina essencial per a avançar cap a una societat més justa, cohesionada i pròspera; una eina 

essencial perquè garanteix que ningú queda enrere. És una forma d’actuar que ens diferencia de 

la dreta, que prefereix retallar, oblidar els serveis públics i no destinar ni un euro en ajudes, com 

ja va demostrar a Palma durant la crisi anterior. Retallar implica eliminar drets de la majoria, 

destruir ocupació, empreses i autònoms, i això no es pot consentir. El resultat de les nostres 

polítiques és evident: és inqüestionable que Palma està en recuperació, com ho demostren les 

xifres d’ocupació. Mai hem de perdre de vista que, darrere de cada persona amb feina, hi ha una 

història de vida: una oportunitats per a persones en atur de llarga durada, projectes 

d’emancipació, noves famílies, joves que troben la seva primera feina fixa, o que es poden 

dedicar a aquella per a la qual s’han preparat. Per això, construir una Palma millor des de 

l’ocupació i les oportunitats és la millor política que pot impulsar un govern municipal. La 
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nostra ciutat ha reprès la normalitat assolint xifres de feina no vistes des de 2007 i amb la millor 

dada d’afiliació des de 2005. La contractació indefinida creix, l’atur disminueix en tots els grups 

d’edat i en tots els col·lectius, i fregam la plena ocupació. En posaré com a exemple les dades de 

setembre de 2022. El setembre de 2022, a Palma hi havia 16.771 persones en atur, això és un 

23% menys que l’any passat, un 10% menys que l’any 2019 prenguent com a referència abans 

de la crisis. I si anam més enrere: és un 37% menys que el 2015. Aquestes xifres ens demostren 

que Palma és el motor econòmic i d’ocupació de les Balears gràcies que la principal indústria de 

la ciutat s’ha reactivat.  El turisme és la nostra principal activitat econòmica; moltes persones hi 

fan feina directament o indirecta. Són nombroses les famílies que poden desenvolupar el seu 

projecte de vida gràcies al turisme. Allò que feim és gestionar la destinació i l’èxit que tenim, i 

ho feim perquè tenim èxit. Som una de les poques ciutats europees que té tota l’oferta turística 

regulada, si no l’única: no es permet el lloguer turístic en pisos, hem limitat el nombre de 

creuers i hem establert una regulació pròpia per a obrir nous hotels a la ciutat. I tot, de la mà del 

sector. A la vegada, treballam per a canviar el model, una feina que ja comença a donar 

resultats: D’una banda, la temporada s’està allargant. De l’altra, la Platja de Palma comença a 

canviar la seva imatge, com demostra el fet que aquest estiu no n’hagin sortit, habitualment, 

notícies de Platja de Palma negatives als mitjans nacionals, alemanys i britànics, com sí ha 

passat durant dècades. No és casual que això no hagi passat: la feina que estam fent sumant 

esforços amb el sector està funcionant. Ho tenim clar: no volem un turisme incívic; volem un 

visitant respectuós amb la nostra ciutat. El teixit comercial i el sector serveis també s’ha 

recuperat i han augmentat les xifres de negoci i ocupació. D’aquesta manera, els principals 

sectors productius de la nostra ciutat, el turístic i el de serveis, estan funcionant. Però no ens 

conformam amb això. De forma paral· lela, treballam per aconseguir una major diversificació. 

D’aquesta manera, impulsam el Districte d’Innovació de Nou Llevant, el Parc Agrari o l’oferta 

cultural, nínxols de feina que s’han d’impulsar. Per tots aquests motius, estic orgullós de poder 

dir que hem deixat enrere la pandèmia. I ho hem aconseguit amb gestió i més gestió, i estant 

sempre al costat de les persones. Vull agrair al Govern d’Espanya, al Govern de les Illes Balears 

i al Consell de Mallorca que hagin entès com era d’important estar units i coordinats per a poder 

oferir la millor de les respostes. Ha estat clau. Gràcies també a tot l’equip que ho ha fet possible: 

regidors i regidores, coordinadors i coordinadores, directors i directores generals, gerents, 

funcionaris i funcionàries, treballadors públics. Tots i cadascun de vosaltres heu estat 

fonamentals; moltes gràcies. Crec que hem estat un engranatge que ha funcionat a la perfecció. 

I, també, gràcies als partits de l’oposició, que ens han acompanyat en els moments més 

complexos. Som conscients que aquesta recuperació no ens ha d’amagar una realitat: la inflació. 

Els preus pugen a causa d’una guerra a Europa que ho està trasbalsant tot i tothom en pateix les 

conseqüències. Per aquest motiu, com a administració més pròxima que som, hem de seguir 

estant devora les persones i la classe mitjana treballadora. Què feim com a ajuntament? El 

mateix que fins ara: activar iniciatives que ajudin la ciutadania, perquè és la nostra forma de fer 

front als problemes. Així, per exemple, hem reduït un 50% els abonaments de l’EMT, amb la 

qual cosa ens hem convertit en una de les tres grans ciutats espanyoles que ho ha fet, perquè 

creim en el transport públic. La mesura està funcionant: els abonaments han crescut un 48% de 
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mitjana, amb pujades molt significatives en títols com, per exemple, l’abonament de 50 viatges 

en un mes, que ha crescut  un 174%. L’abonament de viatges il· limitats al mes, perfil 

d’estudiant, que ha pujat un 120%. O l’abonament de viatges il· limitats al mes, que 

s’incrementa en un 139%. Això demostra que la mesura ha tingut una molt bona acollida; que la 

gent està emprant el transport públic i que tria abonaments amb més viatges. I tot amb un preu 

més reduït i l’estalvi per a les famílies. A més, hem aplicat la gratuïtat en l’etapa 2-3 anys a les 

11 escoletes municipals en tot l’horari lectiu, menjador inclòs. Això implica ajudar més de 500 

famílies de Palma. Una altra de les mesures que hem aplicat és incrementar el Bo Escolar, que 

enguany arriba als 450.000 euros, la xifra més elevada des que es va implementar, i gairebé 

duplicant la de 2015. Una altra de les iniciatives que hem posat en marxa és la campanya de vals 

per a comprar al petit comerç. N’hem llançat dues convocatòries i ara n’hem posat en marxa una 

de tercera, encara més ambiciosa, ja que hi destinam dos milions d’euros, per a posar a 

disposició de la ciutadania més de 96.000 vals de comerç per a productes i serveis, incloent-hi 

l’alimentació. Es tracta d’una mesura que, a més, promou les compres al petit comerç de 

proximitat. I ha estat un èxit. Els vals han suposat un èxit, i ja en el primer dia, a les 5 primeres 

hores, es varen fer compres per valor de mig milió d’euros al petit comerç de la nostra ciutat. 

Ajudam a la gent, ajudam a les famílies i també ajudam el nostre teixit comercial. Davant 

aquestes xifres, puc anunciar que l’any que ve n’hi haurà una quarta convocatòria de vals. Per 

últim, vull recordar que, a més, quan més falta va fer, vàrem mobilitzar i atorgar ajudes a les 

famílies més afectades per la crisis fins als 22 milions d’euros en dos anys. Les dades actuals 

d’ajudes ja són semblants a les d’abans de la pandèmia, al voltant de 6 milions d’euros en un 

any, gràcies a l’augment d’ocupació i a la millora de la situació econòmica, és clar. Però som 

conscients que hem d’estar preparats per a tornar a destinar-hi els recursos que facin falta. I així 

ho farem si les famílies més vulnerables de la nostra ciutat ho necessiten. Malgrat la situació 

que hem viscut i que seguim vivint, la transformació de Palma ja està en marxa. És imparable i 

innegable. La ciutat s’està reinventant gràcies a polítiques que aposten per grans i petits 

projectes que dibuixen una Palma diferent; una Palma sostenible i saludable, amb més verd i 

més ombra. Una ciutat amb més espais per als vianants, que potencia una mobilitat diferent i 

que impulsa el transport públic. Una ciutat que dibuixa el futur gràcies a tres eines fonamentals: 

el Pla general, el Pla de mobilitat urbana sostenible i el Pla d’acció pel clima i l’energia 

sostenible. Una planificació que hem fet a la pandèmia, no ens hem aturat, i que està alineada i 

orientada amb la Unió Europea i els Objectius de desenvolupament sostenible de Nacions 

Unides per a aconseguir avançar cap a una ciutat més sostenible, cohesionada i justa. Les idees i 

els somnis s’han convertit en una realitat palpable com, per exemple, Nuredduna. Fa algunes 

setmanes n’obríem el carrer i dia 28 d’octubre farem la següent passa amb la inauguració de la 

plaça de Francesc Garcia i Orell, amb la qual completarem el nou eix cívic de la ciutat. O el 

passeig Marítim, un dels somnis més desitjats, que es convertirà en realitat d’aquí a poc amb 

l’inici de les obres a mitjan novembre. És un projecte il· lusionant que canviarà la primera línia 

de Palma i, sobretot, la nostra relació amb la mar, que s’aproparà a la ciutat i la tornarà a 

connectar amb la seva essència mediterrània. Vull agrair la immensa feina que se va fer i s’està 

fent des de l’Autoritat Portuària, que va entendre des del primer moment la petició que li 
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traslladàrem de transformar aquest espai. I vull agrair també la feina de totes les àrees de 

l’Ajuntament implicades que ho estan fent  possible. Aquesta actuació estarà finançada 

íntegrament per Autoritat Portuària, Puertos del Estado, Govern d’Espanya i suposa una 

inversió de 37,5 milions d’euros. Aquest fet és important. Els darrers quatre anys hem 

aconseguit que l’Estat financi projectes imprescindibles per a Palma que ens permeten, a la fi, 

resoldre peticions històriques. És la major inversió pel Govern d’Espanya a la nostra ciutat en 

dècades i s’ha fet en coordinació amb el Govern de les Illes Balears. Gestió, un altre cop, per a 

resoldre problemes històrics i transformar Palma. Així, hem aconseguit, com he dit, el passeig 

Marítim, però també una nova depuradora per a Palma, que s’adjudicarà a finals d’aquest mes i 

que iniciarà obres el 2023. Una  nova infraestructura que resoldrà els problemes de sanejament 

de Palma, a més de donar resposta a les necessitats de residents i turistes. I que suposa una 

inversió de 131 milions d’euros. El nou barri per a joves de Son Busquets. Els ministeris de 

Defensa i de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana han acordat i signat un protocol per a la 

cessió dels terrenys, que permetrà una fita importantíssima: construir 830 habitatges públics 

amb preu de lloguer assequible i molts d’ells destinats als joves de la ciutat. El tramvia, un nou 

element que transformarà la mobilitat de Palma i dels barris per on circuli. Un tramvia que ja 

tendríem en funcionament si no hagués governat el Partit Popular i l’hagués deixat en un calaix. 

És un projecte il·lusionant i transformador que ara ja té el finançament assegurat. Així, els 

Pressuposts generals de l’Estat de 2023 comptaran amb una primera anualitat de 20 milions 

d’euros del conveni de 180, que permetrà posar en marxa la infraestructura. O el Baluard del 

Príncep, una obra que recupera les murades per a Palma i que acabarà l’any que ve guanyant un 

nou espai per a Palma a la vegada que recuperam el nostre patrimoni i la nostra història. Les 

dues darreres fases han tingut un pressupost de 5,7 milions. Totes aquestes fites, aquestes 

inversions, s’han assolit gràcies a la perseverança, la meva i la de tots i cadascun dels regidors i 

regidores d’aquest ajuntament. Perquè aquestes fites no s’aconsegueixen totes soles; 

s’assoleixen amb hores de feina i dedicació, amb insistència i, moltes vegades, amb tossuderia. I 

ho hem fet. A més, no només disposam de fons estatals; també, com a ajuntament, hem obtingut 

fons europeus per a finançar iniciatives estratègiques que ens ajuden a avançar en el canvi de 

model. D’aquesta manera, vàrem obtenir més de 25 milions d’euros del Ministeri de Transports, 

Mobilitat i Agenda Urbana per a projectes lligats a la sostenibilitat i la digitalització del 

transport públic i que provenen dels Fons Next Generation. Uns fons que també aporten bona 

part del pressupost per a la renovació del col·lector d’aigües pluvials de la Platja de Palma, el 

caz,  una obra ben important i necessària i que ens permet avançar-nos a futurs problemes. No 

és ja que anem solventant els problemes que van apareixent, si no que ja nos avançam. I aquest 

fons i aquesta obra n’és un exemple. Perquè si una cosa ens caracteritza és que sempre cercam 

solucions. Ara, ens acabam de presentar a dues convocatòries de fons europeu més. La 

convocatòria per ajudes a municipis per a projectes relacionats amb la innovació per a 

implementar un centre de ciberseguretat. Amb un pressupost d’1,5 milions d’euros. O la segona 

convocatòria del MITMA, amb iniciatives que sumen 25 milions d’euros i que inclouen: el nou 

eix cívic de Cotlliure amb 1,3 milions. 21 nous busos de 18 metres , 3 d’ells seran d’hidrogen i 

18 d’elèctrics i els punts de recàrrega per a vehicles elèctrics. Tot això, aquestes 3 mesures amb 
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un pressupost d’uns 20 milions d’euros. I també inclou la tercera ampliació de Bicipalma amb 

un pressupost de 700.000 euros. En aquest punt, vull posar en valor la importància del transport 

públic com a eina fonamental per a transformar la nostra ciutat, un canvi que els fons europeus 

ens permeten accelerar. Perquè donar alternatives solvents al cotxe és fonamental, per la qual 

cosa promovem el transport públic i sostenible perquè cada cop més persones pugin al bus, 

emprin la bicicleta, es moguin a peu o vagin amb patinet. Cada persona que canvia de mode de 

transport suposa un cotxe menys circulant per Palma. La nostra feina és oferir alternatives. 

D’aquí que potenciem al màxim l’EMT i Bicipalma. A principis de l’any que ve completarem la 

renovació de tota la flota de l’EMT amb una arribada de 48 busos de gas natural, 12 d’elèctrics i 

5 d’hidrogen. En total, aquesta legislatura, haurem renovat 165 autobusos, el 92% de la flota 

envellida amb què ens trobàrem el 2015. Però no aturam aquí. Ja hem demanat 28 busos més a 

fons europeus per continuar amb aquesta renovació. La nostra aposta és clara: vull, i ho diré 

clar, vull que el millor vehicle que circuli pels carrers de Palma sigui l’autobús. Vull que els 

ciutadans pugin al bus. Per això, avui anunciï que l’any que ve ampliarem la gratuïtat de l’EMT  

a tots els menors fins a complir els 18 anys. Serem la ciutat amb una gratuïtat més elevada de 

forma permanent, i ho feim perquè estam convençuts que és la millor manera d’implicar el 

jovent i mostrar-li que l’autobús és un mitjà de transport eficient que els permet moure’s en 

llibertat per tota la ciutat. I també complirem un acord d’aquest Plenari. A més, també vull 

anunciar que els abonaments mantindran el descompte del 50% al 2023. I també que posarem en 

marxa una nova línia el mes de novembre que recorrerà l’Eixample de la ciutat, la segona 

corona de Palma. Anirà des del Palau de Congressos fins a la plaça del Progrés. No només això: 

enguany ja es podrà recarregar la targeta ciutadana per Internet i ja estam fent feina per al 

següent pas, que és poder pagar el bus amb el mòbil o qualsevol altre dispositiu. La nova 

Bicipalma també és una altra eina essencial per al canvi de model. Enguany triplicarem el 

nombre de bicicletes i gairebé el d’estacions, la qual cosa ens permetrà arribar a més barris i 

traspassar la frontera que suposa la Via de Cintura. Però no quedarem aquí: ja que pensam en la 

següent ampliació i, per això, ja hem demanat finançament de fons europeus. I, lògicament, 

aquest creixement de Bicipalma ha de venir acompanyat d’una ampliació de la xarxa ciclista: 

Palma ja ha superat els 100 quilòmetres de carril bici i ciclocarrer. I no ens aturarem. Totes 

aquestes actuacions, que he contat fins ara i les que contaré,  s’han posat en marxa sense apujar 

impostos, uns impostos que tampoc s’incrementaran l’any que ve. Vull destacar que Palma té 

una de les pressions fiscals més baixes de les principals ciutats del país. Precisament, la nostra 

política econòmica es basa en la bona gestió dels recursos públics que estam duent a terme, que 

ens ha permès recuperar i reactivar l’economia i seguir invertint en la transformació de la ciutat. 

A principis d’any, l’Ajuntament sortia del Pla d’ajustament que des de 2012 ens obligava a retre 

comptes davant el Ministeri d’Hisenda, i ho fèiem cinc anys abans del que s’havia previst. I 

quina és la nostra recepta per aconseguir aquestes fites? Pues per una part, com he dit, congelar 

els impostos. Duim vuit anys amb els impostos congelats; hi ha molt poques ciutats s’hi ha 

qualcuna que ho hagi fet. Reactivant la inversió pública per a ajudar les empreses, generar 

ocupació i, també, transformar la ciutat. Cercam finançament allà a on és possible. No nos 

quedam als despatxos, anem sempre a cercar finançament. I l’hem trobat, com he explicat: els 
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fons europeus, del Govern de l’Estat, del Govern de les Illes Balears i del Consell de Mallorca. I 

reduir el deute: el 2015 l’Ajuntament tenia un deute de 352 milions d’euros. Això vàrem 

començar a gestionar, 352 milions d’euros de deute. El 2021, darrer any que es va tancar, ja es 

va tancar amb una disminució del 44% de deute; és a dir, en 195 milions. En conclusió, hem 

reduït el deute municipal en 157 milions d’euros. Aquesta política fiscal sanejada i solvent ens 

permet fer una passa més el 2023. Ara arriba l’hora de modificar diferents punts de les 

ordenances fiscals per a ajudar en temes cabdals i que preocupen a la ciutadania, com 

l’habitatge, la gent gran, els serveis públics i la sostenibilitat. Així, avui aprovarem a la Junta de 

Govern l’ampliació de la bonificació de l’IBI per als habitatges protegits. Ara és del 50% durant 

sis anys. A partir de l’any que ve, es bonificarà durant 10 anys. Així per exemple, les 7.800 

famílies que tindran un habitatge protegit gràcies al nou Pla general pagaran la meitat dels 

l’impostos durant deu anys. I no només això. Estam al costat de la gent i impulsam els serveis 

públics. Per aquest motiu, introduirem bonificacions a l’impost de construccions per a obres 

destinades a educació i cultura, assistència a persones amb discapacitat, gent gran i dependència 

i, també, a centres d’atenció sanitària i sociosanitària. En cas de ser públics, tindran una rebaixa 

del 95%. Si són entitats sense ànim de lucre, un 50% de reducció i, en cas d’entitats privades, un 

25%. Aquesta bonificació de l’impost també s’aplicarà a les obres de rehabilitació i 

manteniment dels edificis catalogats. Com en l’anterior cas, tindran una rebaixa del 95% si són 

públics. Del 50% d’entitats sense ànim de lucre i del 25% en el cas de la resta d’entitats 

privades. Pel que fa als establiments inclosos al Catàleg municipal d’establiments comercials 

emblemàtics, l’impost de construccions per a fer-hi obres es reduirà en un 95%. Una altra de les 

mesures que incloem a les ordenances cerca impulsar la contractació. D’aquesta manera, les 

noves activitats que contractin un mínim de cinc persones tindran una bonificació d’entre el 20 i 

el 30% de l’impost de construccions, depenent del nombre de treballadors que contractin. A 

més, també es manté la bonificació del 90% de l’impost de construccions per a obres 

d’accessibilitat en habitatges per a persones amb mobilitat reduïda, amb una novetat: ara 

s’ampliarà a la gent gran. D’aquesta manera, es podrà demanar la reducció quan, a l’edifici, hi 

visquin persones majors de 70 anys, sense haver d’acreditar una discapacitat, només acreditant 

l’edat. Aquest canvi permetrà, per exemple, que es rebaixi el pressupost per a instal· lar un 

ascensor o una rampa, entre d’altres obres. Com a ajuntament, estam transformant els nostres 

carrers i places perquè siguin accessibles. Per`també toca fer un esforç perquè la gent gran pugui 

adaptar els seus edificis i eliminar barreres. La sostenibilitat és clau si volem que la nostra ciutat 

tingui futur. Per això, aprovarem dues mesures fiscals. La primera, bonificar l’impost de 

construccions en un 90% per a la instal· lació de punts elèctrics per a recàrrega. La segona, 

modificar la bonificació de l’IBI per a la instal·lació d’instal·lacions d’energia sostenibles. Fins 

ara era del 50% durant tres anys. A partir de 2023, s’ampliarà fins als 6 anys amb una 

bonificació del 100% de la inversió si té un ús residencial, o del 50% si  no és un edifici 

d’habitatges. Per últim, incrementarem en un 50% l’IBI dels habitatges de grans tenidors 

desocupats de forma permanent, tal com ho ha definit el Govern; una mesura que entrarà en 

vigor el 2023 i que penalitzarà els grans propietaris que tinguin cases buides a la nostra ciutat 

des de fa temps. No parlam de persones que tenen una segona residència o tenen 3 pisos; parlam 
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de  fons d’inversió, de bancs, que tenen més de deu habitatges buits a la nostra ciutat, un luxe 

que no nos podem permetre. L’objectiu és posar a disposició de les persones, dels nostres 

ciutadans, més habitatges en moments difícils com els actuals, quan són més necessaris que mai. 

Totes aquestes mesures fiscals volen ajudar la majoria social en temes sensibles. Volen facilitar 

l’ocupació, que les persones majors tenguin un ascensor a ca seva, que hi hagi més cases al 

mercat. I ho feim en un moment en què és més necessari que mai. I hem de dir que malgrat tots 

els contratemps que hem viscut, que han estat molts i que continuen, mai deixarem de 

transformar Palma. I no em cansaré de repetir-ho: la transformació ja està en marxa. Durant els 

darrers quatre anys hem fet moltíssimes coses. Tenim un model de ciutat que se està fent 

realitat. I ho fem amb gestió, solvència, rigor i serietat. Creim en la proximitat i donam resposta 

a les peticions dels veïnats. D’aquesta manera, actuam amb grans i petits projectes a tots els 

barris de Palma i hem aconseguit resoldre peticions històriques de les barriades. És més; quan 

ens comprometem i actuam. Les millores que estam implementant són com una taca d’oli: 

comencen per un carrer, per un barri  i segueixen després per la resta i a tota la ciutat. Un 

exemple: enguany hem enllestit la millora del primer tram del carrer del General Ricardo 

Ortega; l’any que ve en posarem en marxa el segon tram. No ha estat, evidentment, l’única 

actuació; també s’ha acabat: La reurbanització del Rafal Vell. Costa i Llobera. Barrera-

Villalonga-Can Fortuny. Velázquez. I millores i renovacions integrals a pràcticament tots els 

parcs de Palma i en concret als grans parcs de la ciutat com són: Estacions, sa Riera i el parc 

Wifi. A més, hem actuat de forma intensiva a més de 40 barris de Palma, com Pere Garau, Plaça 

de Toros, Bons Aires, Son Cotoner, Camp den Serralta, Son Oliva, Foners, Coll d’en Rabassa, 

entre d’altres. Ara fa alguns dies, durant una visita a un dels 25 camps de futbol municipals en 

els quals esteim renovant la gespa, vaig tenir la ocasió de parlar amb un nin de 10 anys que era 

portero. Le pregunté: oye qué te parece este cambio. Y me dijo: mira, yo antes, cuando llegaba a 

casa, después de un partido, un entrenamiento, pues llegaba que me dolía el costado, que me 

había hecho daño. Ahora me voy a tirar a por todas. Eso es lo bonito de la política municipal. 

Que des de les petites actuacions i les grans actuacions permeten que cada persona d’aquesta 

ciutat tengui una millora en la seva vida i és, també ho he de dir, lo més guapo de ser Batle. i 

això m’agrada perquè demostra com d’important és millorar cada dia Palma, una de les 

principals missions que tenim i on hem invertit bona part dels recursos. Millorar per a 

transformar i, també, per a combatre el canvi climàtic i adaptar-nos a ell. A principis de mandat 

apostàrem per plantar 10.000 arbres a la nostra ciutat. I així, 10.000 ombres més. Mirau que és 

d’important. Assolirem aquesta xifra d’aquí a pocs mesos i, és més, no ens aturarem aquí i 

seguirem plantant més arbres i executant iniciatives i projectes basats a reduir la nostra petjada. 

Perquè la sostenibilitat ja no és una opció; és una obligació; no es pot mirar cap a una altra 

banda ni negar el canvi climàtic. Per això la sostenibilitat forma part de totes les actuacions del 

nostre govern i sempre està present amb diferents actuacions. Estam canviant l’enllumenat 

públic per enllumenat LED. Així, l’any passat ja aconseguírem reduir un 35% les emissions de 

diòxid de carboni a l’atmosfera, a més de fer minvar un 40% el consum. Amb el nou contracte 

que ja està en vigor, seguirem millorant l’eficiència energètica amb l’objectiu de reduir com a 

mínim un 18% més les emissions de CO2. Una molt important també, volem descarbonitzar 
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l’Ajuntament el 2030; és a dir, generar i emmagatzemar energia neta per a proveir el 100% del 

consum de tot l’Ajuntament, incloent-hi empreses públiques i organismes autònoms. Som, 

l’Ajuntament de Palma, és el principal consumidor energètic de la ciutat. Pensau que consumim 

el 20% de l’energia elèctrica de tota la ciutat. Per tant hem de donar exemple i descarbonitzar 

l’ajuntament. I el projecte ja està en marxa, ja han començat les obres i a més té una altra 

avantatge: preveu reduir la factura de llum en 10 milions d’euros, que podrem destinar a altres 

serveis municipals.  També apostam per la mobilitat sostenible, amb un transport públic renovat 

que empra energies més netes; i l’impuls a Bicipalma o les mesures de pacificació del trànsit 

aplicades. Una transformació sostenible i polièdrica que integra les diferents ciutats que estam 

impulsant. Som la ciutat de les places i els carrers. Som la  ciutat dels entorns escolars. La ciutat 

dels serveis públics. La ciutat dels drets. Una ciutat humana, pròxima i segura que genera 

ocupació i atreu inversions. Perquè tota ciutat viva ha de comptar amb punts de trobada als 

barris per als veïnats. Per això, apostam per crear noves centralitats i, sobretot, per construir la 

ciutat de les places i els carrers. Nuredduna i la plaça de Fra Joan Alcina de Son Gotleu, són un 

exemple que estan a punt d’acabar. La plaça de Sant Jordi està ja en obres i la millora de la 

plaça d’Espanya ho farà a principis de l’any que ve. Però, hem de seguir avançant i, com a 

exemple, ben aviat començarem aquests quatre altres punts de la ciutat: la plaça de Sant Cosme, 

a Son Cotoner. La plaça del Mercat. La plaça de Pau Casals, a Santa Catalina i la plaça de 

Serralta, al camp d’en Serralta. Es tracta d’actuacions que cerquen generar nous espais públics 

de convivència. Uns espais amb plataforma única, arbrat i jocs infantils, per als infants i bancs 

per a la gent gran, per a passejar amb la família o amb les amistats. Uns nous punts de trobada 

per a socialitzar, sobretot en moments en què cuidar la salut mental és tan important després de 

la pandèmia. Poder anar a una plaça al teu barri, on el protagonista siguis tu, les persones, el 

vianant, és més necessari que mai. És un espai que la gent gran està conquerint i que promovem 

mitjançant programes d’envelliment actiu perquè les persones majors tinguin espais on cuidar la 

seva salut i on interactuar. Unes places que són, també, espais per al jovent; un jovent que està 

debatent la ciutat del futur, una Palma que ja vol, que no vol esperar més. Nosaltres estam al seu 

costat i els entenem; per això aquest motiu construïm la ciutat que ells volen. I els infants. Els 

infants formen part de la nostra ciutat; els hem de tenir en compte. Per això, ens hem marcat 

com a objectiu millorar els entorns escolars. Ja hem executat obres a més de 48 espais escolars 

per a aconseguir un entorn amb més espai per als vianants, amb un trànsit més pacificat, més 

accessible i, sobretot, més segur. Els entorns escolars tenen una gran capacitat transformadora 

de la ciutat. Mirau una dada, si es milloràs un radi de 200 metres al voltant de cada centre 

escolar, s’actuaria al 8% de l’espai públic de la nostra ciutat. Són 1.500 hectàrees perquè els 

nostres infants vagin a escola de forma més segura. Ens preocupam dels entorns escolars però, 

també, del manteniment de les escoles. Perquè, per a nosaltres, els serveis públics són 

fonamentals. I gestionam amb valors per a la ciutadania; per això es mereixen els millors serveis 

públics. Per aquest motiu, enlloc de tancar casals de barri, n’obrirem tres de nous a Son Oliva, 

Arxiduc i a la zona d’Avingudes. I avançarem per a construir-ne un de nou, al Pil· larí. Així, la 

xarxa arribarà fins als 45 casals. Són punts neuràlgics de la nostra ciutat; espais on fer activitats, 

trobar-se i que  donen vida als barris. També treballam per a ampliar el nombre d’escoletes 
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d’infants de Palma per a incorporar-ne 4 de noves. La setmana passada vàrem iniciar el procés 

per a obrir-ne una a Pere Garau i ben aviat començarem la tramitació per a una altra a 

l’Eixample, a més de treballar en dues més: Son Dameto i Son Gibert. Una altra actuació que 

vull destacar és que ja hem obert els horabaixes els patis de vuit escoles. Jo duc anys i anys 

escoltant que s’haurien d’obrir els  patis els horabaixes. Bé, hem començat. Ja tenim 8 patis, 8 

escoles que obren els horabaixes pels nins del barri. Les seves famílies i ells tenen ara un espai 

segur i d’activitats a on estar els horabaixes. Les biblioteques també són fonamentals. Ara fa 

poc, inaugurarem una a Pere Garau i acabam de començar els tràmits per a tenir-ne una altra a 

Son Cotoner. Com també són fonamentals els centres de dia, tant per a les persones usuàries 

com per a les famílies. El 2015, a Palma només hi havia quatre centres de dia. Nosaltres hem 

estat  capaços d’aliar-nos amb el Govern per a obrir-ne quatre de nous: Son Ferriol, la 

Indioteria, Son Cladera i Son Xigala. D’aquesta manera, quan acabi la legislatura, haurem 

duplicat el nombre de centres de dia i passat de quatre a vuit, i arribarem a les 230 places. La 

ciutat dels serveis públics també inclou l’esport. Per aquest motiu hem renovat durant aquest 

mandat 25 camps de futbol municipals. I a més, n’hi ha dos més que es posaran en marxa: Can 

Valero i Verge de Lluc, i el de l’Independiente, que ja vàrem renovar la passada legislatura. 

Quan acabi aquest mandat, haurem millorat els 28 camps de futbol municipals de Palma.  Ens 

vàrem comprometre i hem complert. És a dir, 306 equips de 59 clubs i 5.272 infants i joves 

jugaran en un camp amb gespa nova, nou enllumenat i nous equipaments. També hem fet el 

primer camp de rugbi homologat o la renovació de les piscines de Son Hugo. Com també tenim 

ja en obres les noves piscines de S’Aigo Dolça o el pròxim projecte, la pista d’atletisme 

municipal. És una fita importantíssima que demostra que cuidam els serveis públics de la nostra 

ciutat perquè gestionam en valors. Igual que milloram el sanejament de la ciutat. Vull recordar 

que, quan entràrem a governar, les platges no es tancaven quan plovia i hi havia vessaments 

d’aigües mixtes a la mar; es permetia que la ciutadania nedés en una aigua que no era apta per al 

bany. No es podia mantenir la situació i, per aquest motiu, ho vàrem canviar i començàrem a 

treballar per a revertir-la. El col·lector i el tanc de tempestes va ser la primera fita; una obra 

ambiciosa que ja es troba a la recta final: aquesta setmana comencen les proves amb aigua i a 

final del mes que ve ja estarà operativa. D’aquesta manera reduirem en un 90% el tancament de 

les platges de Can Pere Antoni i de  Ciutat Jardí, mentre que la nova depuradora millorarà tot el 

sanejament de la ciutat. No ha estat l’única actuació: actualment és el període de la història en 

que EMAYA està fent  una major inversió en infraestructura d’abastiment i sanejament d’aigua, 

amb un esforç immens. Suposa una inversió de 50 milions d’euros, que millora la xarxa de 32 

barris, de tota la Platja de Palma i el polígon de Son Castelló. No només això: es redueixen les 

pèrdues d’aigua, un fet cabdal, perquè suposa estalviar l’equivalent al consum anual de 2.000 

persones. Pel que fa a la neteja. Hem incrementat en un 10% el nombre de treballadors i 

treballadores d’EMAYA, tenim 206 treballadors més, la majoria al servei de neteja. Hem 

augmentat la neteja amb aigua en un 70%. Hem eliminat cada mes una mitjana de 452 pintades 

vandàliques. Feim 8.000 buidatges de papereres cada dia. I llevam una mitjana de 285 

quilòmetres de males herbes cada mes. És més; les incidències que ens arriben per part de  la 

ciutadana han disminuït un 60%. És a dir, treballam perquè Palma estigui més neta.  Però també 
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som conscients, que hi ha marge de millora. És més, es comprometem a millorar-la. Però això 

és una feina que ha de fer l’Ajuntament, ho tenim clar, però que també necessita de la 

col·laboració ciutadana, del civisme. Un civisme que els nous policies vigilen de forma especial, 

a més de treballar perquè Palma sigui i continuï essent la ciutat segura que és.  L’Àrea de 

Seguretat Ciutadana ha dedicat part molts esforços a dotar de més mitjans materials i humans la 

Policia Local. Així, s’ha renovat la meitat de la flota de vehicles, hem recuperat el policia de 

barri, hem contractat 84 policies nous i els hi puc dir que sumarem 30 més del borsí, mentre 

s’avança en unes noves oposicions. Una ciutat de serveis públics que també és una ciutat de 

drets. Hem treballat de forma molt intensa per a assolir una sortida justa de la crisi. Ara, davant 

la inflació, aplicam mesures per a la classe mitjana i treballadora, pugui fer les seves compres a 

un preu més assequible o emprar l’autobús a un preu reduït. Ho feim perquè som la ciutat dels 

drets, una Palma diversa, diversa, plural, a on tothom té cabuda, independentment del color de la 

seva pell, del seu origen, de les seves creences o de qui estimi.  La llibertat és fonamental; una 

llibertat que es basa en el respecte, la igualtat, la cohesió social i la tolerància. Només hi pot 

haver llibertat entre iguals; va més allà de ser un privilegi d’uns pocs. Feim feina per a 

aconseguir la igualtat entre homes i dones i aplicam mesures perquè les dones se sentin segures 

a la seva ciutat. Així, miram la ciutat amb ulls de dona i aplicam l’urbanisme des de la 

perspectiva de gènere, perquè sempre desplegarem la bandera del feminisme. A més, aquest 

equip de govern alça la veu per a lluitar contra la violència cap a les dones, ara i sempre. Sabem 

que no és fàcil fer la primera passa, però els vull dir que ens tenen al seu costat.  Si ens 

necessitau, som aquí per a ajudar-vos. També creim en la importància d’una Palma amb un 

teixit veïnal fort i reivindicatiu, que ens mostri als que governam en què ens equivocam o què 

podem millorar. Sé que moltes vegades, altre governs, han tingut la tentació de que això no 

sigui així, però noltros donam suport al teixit veinal. Creim que és la seva funció dir-nos als 

governants lo que no feim bé i també exigir participació. Una Palma que confia en la cultura. 

Hem recuperat iniciatives com el Pop-rock; programam jazz i música clàssica, a la vegada que 

omplim de propostes el Casal Solleric i Can Balaguer o ens sumam a la Biennal de Pensament, 

que tant èxit ha tingut. A més, cuidam i posam al dia la Fundació Pilar i Joan Miró amb la 

millora de l’Espai Estrella i del taller Sert, la millor forma de celebrar el 30 aniversari d’aquest 

l’espai expositiu. O donant suport a CineCiutat perquè pugui seguir projectant cinema de 

qualitat, o al Teatre Sans, perquè pugui continuar posant a l’abast de la ciutadania bones obres.  

Perquè som una Palma que no té por de mirar al seu passat per a tancar ferides. Justícia i 

reparació sempre. Ara fa poc, sentíem en un acte d’un partit polític cançons que feien apologia 

del cop d’estat del 36. És més, demanaven que es repetís.  Això és intolerable, intolerable i  no 

ho podem normalitzar. No podem normalitzar allò que no és normal. Totes i cadascuna de les 

persones que integram l’actual equip de govern estam compromeses amb la memòria històrica, 

perquè no s’ha d’oblidar; s’ha de fer possible que les famílies que tenen éssers estimats en 

fosses i cunetes els puguin recuperar i enterrar. És una qüestió de dignitat i de tancar les ferides. 

Fa pocs dies vàrem conèixer que s’havien localitzat les restes d’Aurora Picornell a la fossa de 

Son Coletes, a Manacor. N’Aurora va ser assassinada pel feixisme i ho va ser per les seves idees 

i per ser una defensora dels drets de les treballadores i els treballadors i de les dones. Això va 
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ser el seu pecat. Avui, aquí, en aquest Ple, vull retre homenatge; a Aurora Picornell, a ella i a na 

Belarmina González, na Catalina Flaquer, i les seves filles Antònia i Maria Pasqual; les Roges 

del Molinar. I a totes i cadascuna de les persones que foren assassinades per les seves idees i per 

defensar la democràcia, perquè les idees no es poden matar ni es poden fer desaparèixer, ni 

oblidar. Ara, n’Aurora podrà tornar a ca seva, a Palma, a la seva ciutat. Aquesta és la Palma en 

la qual creim i que estimam. És la ciutat que vull per a les meves filles. Una Palma de drets i 

amb valors. Una Palma que construeix un futur des del respecte, una Palma que vol donar 

exemple. Tothom hi és benvingut. Som la Palma de la tolerància, de la igualtat entre homes i 

dones, de l’educació i dels infants. Una Palma que es preocupa per la salut mental, tan important 

i necessària. Esteim transformant ciutat, serà més verda, saludable, oberta al món, tolerant i 

sostenible. Una ciutat d’oportunitats, d’il· lusió i de futur. Una ciutat del segle XXI. Com a batle, 

dedic molt de temps, ho feim cadascun dels regidors i regidores d’aquest ajuntament, tant de 

govern com d’oposició. I vull que tothom estimi la seva ciutat, i vull que tothom la faci seva i 

vull que tothom se senti orgullós de ser de Palma. Orgullosos de viure i de pertànyer a Palma. 

Perquè, ara Palma, avui, la Palma del present ja és també la Palma del futur. Moltes Gràcies.” 

 
Es fa un recés quan són les 11.00 h per reiniciar la sessió a les 11.22 h. 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gracias Sra. Presidenta. La necesidad del desarrollo de un modelo ideológico en nuestra ciudad 
con vocación municipalista y dirigida a la recuperación de Palma, como capital y motor esencial 
en la Comunidad autónoma de les Illes Balears, se hace patente al ver como la alternancia del 
pacte: socialistas, comunistas, independentistas y en otras ocasiones el Partido Popular  y sus 
socios antaño un sistema bipartidista y ahora transformado en bloques, ha llevado a nuestra 
ciudad a una senda que ha derivado a la pérdida de esplendor y brillantez que gozaba. 
Concebimos Palma como el impulsor económico de la comunidad autónoma, con el máximo 
nivel de autogobierno, en igualdad de condiciones y competencias al resto de comunidades 
españolas, atendida al propio tiempo su condición insular determinante en nuestra idiosincrasia 
y relación con el resto de España. Defendemos una sociedad más justa, solidaria, sostenible, 
libre, democrática y unitaria desde el convencimiento que va dirigido a una mejora en la 
relación entre la institución y los ciudadanos. Con efectividad en la gestión, en la voluntad y 
participación ciudadana. Luchamos por una idea abierta a la sociedad, moderada y centrista de 
carácter liberal, ideológica y socialmente. Fijamos nuestros objetivos fundamentalmente en la 
defensa y promoción de los legítimos intereses y patrimonio cultural de los ciudadanos de 
Palma en cualesquiera órganos de representación democrática, defendiendo el autogobierno de 
les Illes Balears dentro del marco constitucional español. Defendemos las señas de identidad y 
culturales de la sociedad mallorquina, conformada por la suma de todos los ciudadanos sea cual 
sea su lugar de nacimiento, procedencia, lengua materna o condición social o personal con una 
clara vocación europeísta. Marcados por una pandemia que ha exigido de nuestra sociedad lo 
mejor en solidaridad, sentido de comunidad y país, poniendo de manifiesto que todos juntos 
somos un proyecto fuerte y real. También con mucha tristeza por los que no han podido superar 
este tiempo. Tiempo que nos ha hecho cuestionar muchas cosas y replantearnos valores 
olvidados. Que es cierto que se hubieran podido arreglar más cosas, cierto. Pero el sesgo de 
retrospección no hará más que aludir a  medidas que se hubieran podido tomar en el pasado pero 
ya con un conocimiento de la situación actual que no se tenía en el pasado. Donde no podremos 
aludir a desconocimiento será en la crisis económica que se ha ido larvando y ahora aparece con 
toda su fuerza. Con una inflación de dos dígitos y camino de un PIB negativo en el conjunto del 
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estado y que está haciendo temer unos tiempos próximos duros nuevamente. Esperemos que por 
las experiencias ya vividas, las medidas que se tomen sean adecuadas y dirigidas a que todos 
suframos lo menos posible esta crisis energética y económica general agravada por la guerra de 
Ucrania, a la que os hago llegar mi recuerdo y solidaridad. La crisis ha producido el anuncio de 
transferencias por parte de otras administraciones: fondos Next Generation, que pueden abrir 
nuevas perspectivas a la economía de nuestra comunidad y esperemos que de nuestro 
ayuntamiento. Mientras tanto y en día a día de nuestra existencia municipal, se van tramitando 
créditos bancarios aplazados que empezarán a cobrarse cuando en la próxima legislatura esté 
otro gobierno. De repente aparecerá el regalo, la obligación de pago y a la vista de los 
acontecimientos, también ocurrirá en las empresas públicas. Seguiremos a pesar de las promesas 
y augurios de Hacienda, sin poder negociar ni discutir los fondos de Capitalidad que seguirán 
viniendo condicionados por quien en realidad lleva la batuta del ayuntamiento. Los proyectos 
importantes para nuestra ciudad en nuestro municipio no los administra Palma, si no díganme 
quien administra el metro, las inversiones en vías de acceso y servicio de nuestra ciudad, los 
residuos y transformación, etcétera, etcétera. Fíjense qué ocurre con el saneamiento y la 
depuración de aguas, somos una delegación de nuestra propia y doméstica problemática. En 
materia de recursos humanos, vamos pasando por todos los despropósitos de quienes no tienen 
una idea clara de la organización de una administración compleja como la municipal. Y luego 
no tienen ningún pudor en incumplir las sentencias judiciales, vulnerando los derechos de los 
empleados de esta casa, llegando al punto que ya veníamos anunciando, que se iban a producir 
ceses de trabajadores con antigüedad debido al sistema irregular que se estaba llevando a cabo. 
Y se ha producido con los trabajadores sociales. En lugar de cumplir la sentencia se prefiere 
infringirlas, no se sabe con qué objetivos, para que promuevan cientos de demandas por parte de 
los trabajadores interinos de este ayuntamiento. Veremos el coste que tendrá esto en un futuro 
para la administración en euros y en sufrimiento para las personas y sus familias. Y ahora 
empieza a vislumbrarse otro lío con la Policía Local, una vez que parecía que con la 
negociación se había conseguido reconducir los temas, vuelven a surgir problemas entre 
regidorías. Sr. Hila, debe interesarse y reconducir estos temas. No son cuestiones baladíes. 
Estamos ante una administración que mantiene unas estructuras  que hace que los ciudadanos no 
reciban el servicio que con sus impuestos pagan. Modernizar esta administración sigue siendo la 
asignatura pendiente de quienes pretenden que su voluntad sea la cuestión que determine la 
administración, cuando debería ser la voluntad de los administrados y sus necesidades quienes 
determinen lo que debe ser. La creencia de la posesión de la certeza en sus planteamientos y si 
no damos la cuenta a los técnicos, determina que teniendo profesionales de valía la maquinaria 
no funcione de manera satisfactoria a las demandas ciudadanas. Urge por tanto, analizar en 
profundidad la situación valorando de manera muy importante la participación ciudadana, 
proceder a las reformas pertinentes para llegar a un buen fin. Las demandas de servicio deben 
ser la premisa mayor del silogismo. Y aquí Sr. Alcalde la pregunta va a ser generalizada. Dice: 
qué hay de las 1.500 viviendas prometidas. Con el eterno plan general de ordenación urbana, 
dos legislaturas y lo que nos queda cuando se resuelvan todas las alegaciones presentadas. Que 
no hacen  más que evidenciar la falta de conexión entre el gobierno municipal y los 
administrados. Y que ustedes niegan. Lo conseguido, un atraso en la concesión de licencias. 
Que no han sabido solucionar. Una inseguridad jurídica en el funcionamiento general de la 
Gerencia que no han hecho si no anular la iniciativa privada en habitatge de protección oficial. 
Ahora veremos con sus iniciativas qué incidencia tendrá en la promoción y en los precios. 
Bueno, ya lo vamos viendo. En general lo único claro es que salen unas viviendas a precios 
inasumibles para la mayoría de la población residente. Tenemos ya la vivienda más cara de 
España, eso sí, para los ciudadanos europeos se ha transformado en una oportunidad de compra 
de pisos y fincas por unas economías más acordes con los precios requeridos y que en todo caso 
hace que funcione la construcción y al propio tiempo, provocan un fenómeno de gentrificación 
que va camino de ser generalizado en nuestra ciudad. 1.500 viviendas prometió el Sr. Hila y 
camino a los 8 años llegará a pocas. Con un cero rotundo en la primera legislatura. Todo 
quedará en campos de rastrojo donde se hacen fotografías ante un cartel de promoción, pero en 
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esta ocasión no van a llegar. En dos legislaturas han sido incapaces, tanto Més como el Partido 
Socialista, en acabar con los hierbajos de las calles. Muchos ciudadanos saben de lo que hablo. 
No se puede entender cómo después de la frustrada adjudicación a una empresa externa, entre 
unos y otros, y me refiero al gobierno municipal, no hayan sido capaces de resolver una 
cuestión tan sencilla a primera vista. No se ha resuelto la suciedad en general de nuestra ciudad 
ni los malos olores en algunos barrios por la falta de baldeos generalizados. Las quejas de los 
vecinos también cayeron en saco roto. El problema de la recogida de los trastos continúa en las 
calles junto a los contenedores sin que de visos de mengua o desaparición, a pesar de las cifras 
que nos vienen ofreciendo estadísticamente. Seguimos pensando que el trabajo es de EMAYA, 
por lo que deben facilitarse reuniones con las asociaciones de vecinos. Reuniones que impliquen 
más a los vecinos en el mantenimiento de la limpieza en los barrios. Construir un nuevo punto 
verde en la zona de poniente de nuestra ciudad, contribuiría a facilitar las cosas. Los 
excrementos caninos constituyen un grave problema en muchas zonas de nuestra ciudad. En 
parques, jardines y espacios ajardinados junto a las aceras,  por la falta de cooperación de 
determinadas personas en la recogida de estos residuos. Así como diluir los orines de los canes 
que producen un fuerte deterioro por corrosión en farolas, señales de tráfico y mobiliario 
urbano, y que anulan una parte del ocio en zonas verdes por esta molesta e insolidaria 
costumbre de algunos de no recoger las heces de los animales que con ellos habitan. Proseguir 
con la renovación de las redes de distribución de aguas, contribuye de manera muy importante 
al ahorro de agua potable que también podía haberse reforzada con el avance de estudios de 
viabilidad sobre la potabilización de aguas del Pla de Sant Jordi. Esperamos la mejora de la red 
de saneamiento y depuración para acabar de una vez por todas con los vertidos a la Bahía de 
Palma, que tanto afecta a la salubridad de nuestras playas, como la pradera de posidonia en 
retroceso en nuestra bahía. Nuevas iniciativas y estudios en lo que es el tratamiento de plagas, el 
resultado contra ratas, cucarachas, no es el deseado por la ciudadanía, por lo que debería 
buscarse un nuevo sistema para acabar con estos molestos e insalubres animales. Al margen de 
la  publicidad en las redes sociales de un Alcalde que va a visitar fábricas de autobuses 
eléctricos, eso parecía anunciar que ya ven cómo queda, planes contrarios a los designios de los 
ciudadanos con el mantra del PMUS de fondo, no han hecho si no resaltar de nuevo lo reseñado 
en muchos temas. La unilateralidad en la resolución de cuestiones que nos afectan a todos. 
Hablemos de aparcamientos disuasorios que no existen como tales, sino sobre algunas 
infraestructuras existentes y no adecuadas a tal fin y también a la ausencia de transporte gratuito 
hasta el centro para los usuarios con lanzaderas. A cambio, el uso de transporte regular de la 
EMT con las aglomeraciones pertinentes, con todas las paradas hasta llegar al centro previo 
pago del billete. Coincidirán conmigo que eso no es disuadir. Otro proyecto que pudiendo 
funcionar cae en saco roto. Y aparece el Guadiana de cada legislatura, el tranvía, que ya lo 
utiliza hasta el Presidente de Gobierno, que va haciendo AVEs a miles de millones y aquí dice 
que pondrá 20 millones para el proyecto. Mientras tanto la realidad que envuelve a nuestra 
ciudad es de atascos diarios en todas las entradas de Palma, sin ninguna solución a la vista, más 
que poner una limitación de 80 kilómetros por hora en la vía de Cintura. Y el Sr. Hila descubre 
el área metropolitana. 7 años para darse cuenta y cuántos en gobiernos municipales. 7 años de 
pacto de govern de la gent y lo que han conseguido es que el área metropolitana sea un 
completo atasco en horas punta. Ho deixaré aquí Sra. Presidenta i continuaré en el temps de 
rèplica. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Sr. Batle, companys i companyes de l’equip de govern, regidores i regidors de l’oposició, 
persones convidades, treballadors i treballadores de l’Ajuntament de Palma, i especialment, 
veïnats i veïnades, moltíssimes gràcies per ser avui aquí amb noltros. Siguem clars: Avui, aquí, 
confrontam 2 models de ciutat. D'una banda, el nostre, l’actual, que està al servei de les 
persones i de la cura del medi ambient. I per un altra costat, el seu, que només té un objectiu: 
obeir a interessos particulars d’uns pocs, dels de sempre. Interessos molt que estan molt 
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allunyats de les majories socials i treballadores. Els plans que nosaltres tenim, estan del costat 
de la gent, de les seves preocupacions, anhels i esperances. Donam solucions en habitatge. 
Treballam per canviar el model econòmic i acabar amb la massificació turística. Milloram els 
serveis públics per garantir la igualtat d’oportunitats. Protegeix el medi ambient. Tenim cura de 
les persones i dels barris i pobles que l’habiten. I quin és el model de la dreta? Vendre solars 
destinats a habitatge públic per a construir hotels. Posareu l'especulació per davant dels 
interessos generals. Nosaltres, en canvi, ara mateix estam construint 250 habitatges públics. 
Augmentam un 25% l’oferta pública. Perquè les prioritats de la gent són les nostres. I això, 
només és el principi, perquè volem multiplicar per 8 l’oferta d’habitatge social, passant dels 
1.500 actuals a 10.000 habitatges en els propers 20 anys. Un salt exponencial. El dret a 
l'habitatge no es pot deixar en mans del mercat, les administracions públiques hi hem 
d'intervenir. Nosaltres som la Palma que cerca solucions per acabar amb el monocultiu turístic i 
la massificació. Per contra, vostès incrementaren els hotels de forma desmesurada. Deixant 
barra lliure amb la Llei Delgado, on l'interès hoteler estava per damunt la dels veïnats. En canvi, 
nosaltres cercam alternatives i noves fórmules de generar llocs de feina de qualitat. Impulsant el 
Districte d'Innovació, l'antiga presó o el Parc Agrari. Tot per crear nova ocupació a sectors amb 
molt de futur com la cultura, la investigació, les energies renovables o la pagesia. Així mateix 
temps posam fre al turisme sense mesura. Perquè volem garantir la bona convivència i el dret a 
la ciutat. Prohibirem el lloguer turístic als pisos i ara l'hem limitat també a unifamiliars als barris 
més turistitzats, hem establert una moratòria en la construcció de nous hotels per poder avançar 
cap el decreixement. I tenim a més a més una posició ferma i decidida contra els excessos dels 
creuers o l’ampliació de l’aeroport. Tot per fer prevaldre la qualitat de vida de la gent, uns llocs 
de treball estables i una economia sana i pròspera. A tots vostès sempre els recordarem per les 
grans retallades en serveis públics, que posaren en vil a tota la comunitat educativa i al personal 
sanitari. Nosaltres oferim serveis públics de qualitat, ampliam hores lectives gratuïtes a les 
escoletes i esteim treballant en la creació de nous centres d'educació infantil. I davant el fast 
food de la seva companya i referent Ayuso, nosaltres alimentam els infants amb menjar de 
qualitat, amb producte local. A vostès els coneixem per donar l'esquena a la gent. Rescatant 
bancs, bancs que desnonaven persones. En canvi nosaltres obrírem l'oficina antidesnonaments 
que ha ajudat a més de 5.000 famílies, i 9.321ja han rebut ajudes econòmiques per a habitatge.  
Som el govern que cuida la gent que més ho necessita, amb més i millors recursos. Hem 
multiplicat x3 les ajudes econòmiques. Som la ciutat de l'Estat que més ajudes econòmiques 
dona per habitant. Les polítiques de la dreta són la principal enemiga del petit comerç, 
afavoreixen els grans centres comercials. En canvi, nosaltres, hem aturat l'aberració de Ses 
Fontanelles i fomentam el comerç de proximitat tant amb el nou pla general, com els bons de 
compra, el catàleg d'establiments emblemàtics o les ajudes directes amb aquests temps tan 
complicats. Vostès liberalitzaren tots els racons de la nostra ciutat. Palma sencera podia estar 
plena de  terrasses. En canvi nosaltres hem ordenat l'activitat econòmica per evitar 
aglomeracions de bars i restaurants, i potenciar la diversitat de serveis i comerços en els nostros 
carrers. Al mateix temps que hem reduït l'ocupació de terrasses. Vostès deixaren la cultura 
agonitzant. Nosaltres hem augmentat el pressupost, hem obert Can Balaguer i hem recuperat 
programacions com el Cançons de la Mediterrània, el Festival de Jazz o el Concurs PopRock. I 
un altre exemple. La dreta va eliminar la policia de barri i nosaltres hem incrementat la plantilla 
per impulsar una policia realment de proximitat. Vostès amagaven baix la mar el problema dels 
abocaments, enganant a la gent i posant en perill la salut pública. I no varen actuar per 
solucionar-ho. En canvi, nosaltres, explicàrem el problema i trobarem solucions: ferem 
projectes i els esteim executant. Ja esteim de camí de solucionar un problema històric. Nosaltres 
som la Palma de la gent, la de les classes mitjanes i treballadores, servim a la gent normal que 
s’aixeca ben prest per fer feina cada dia, i que mereix un futur millor. M’agradaria deixar clar 
que tot allò que feim es fonamenta en un element clau: les persones. Els nostres valors es 
sustenten en la justícia social, la democràcia radical i l’ecologisme. Joves, famílies, gent gran, 
siau qui siau, vingueu d’on vingueu, parleu el que parleu. Vosaltres, la gent de Palma, sou el 
principal actiu d’aquesta ciutat. Senyors i senyores de la dreta, vostès fa pocs dies al Parlament 
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Balear dèieu que el vostre referent són les polítiques neoliberals de Margaret Thatcher. Les 
receptes d’austeritat, de davallades d'impostos, de retallades de drets i serveis són un titànic que 
s’enfonsa. Ja ningú creu en aquestes receptes. No tan sols hi creu el Banc Europeu! El temps, 
una vegada més, ens està donant la raó. Palmesans i palmesanes, aquest equip de govern esteim 
aquí per parlar dels problemes reals de la gent i, sobretot, posar tots els nostres esforços en que 
la vostra vida sigui una vida digna i feliç. Al 2015 aquest govern no vàrem triar trobar-nos en 
una crisi social conseqüència de polítiques de retallades, de corrupció manifesta i 
irresponsabilitats bancàries. Però aquest govern va escollir, els primers dies de legislatura, obrir 
una oficina antidesnonaments que durant set anys ha actuat com a mur de contenció per a 
moltes famílies, que han vist perillar un dret fonamental, el de l’habitatge. Una oficina que va 
néixer fruit de la col·laboració amb la PAH. Nosaltres vàrem triar la PAH, altres, triaren Bankia. 
L’oficina a finals d’enguany haurà atès més de 6.000 famílies. Aquest govern tampoc va triar 
enfrontar-se a una crisi sanitària i social sense precedents, però sí que va triar ser valent i 
escollir a qui rescataria. I és cert, aquesta vegada no han estat els bancs, aquesta vegada hi ha 
hagut justícia i s’han protegit a les persones. I davant el gran esforç que ha fet aquest Consistori, 
no voldria deixar de donar les gràcies a tots les treballadores i treballadors d'aquesta casa que 
s'han deixat la pell per estar al costat de la gent. Vosaltres sou els autèntics garants dels drets i 
serveis públics, una aposta col·lectiva per la igualtat i la solidaritat. En aquest sentit, vull agrair 
especialment la feina feta per l'àrea de Benestar Social encapçalada per Antoni Noguera, que en 
les pitjors condicions possibles han hagut d’afrontar, amb molta valentia i agilitat, les 
conseqüències socials provocades per la pandèmia. Benestar Social ha atorgat més de 14 
milions d’euros en ajudes socials aquests dos darrers anys, que han servit per cobrir necessitats 
bàsiques com són el menjar, els productes d’higiene o el material infantil de primera necessitat. 
A més, durant aquests darrers 6 anys, s’han destinat gairebé 15 milions amb ajudes a l'habitatge. 
També voldria destacar que l'Ajuntament també garanteix la gratuïtat a 547 nins i nines de 
l’etapa 0-3. Recordam que el Govern Balear va fixar la gratuïtat en 3 hores lectives. Però a 
Palma anam més enllà  i ampliam a tot l’horari lectiu i també al servei de menjador. És la millor 
manera d’invertir els doblers públics, invertir-ho amb els més petits. Cultura també ha estat a 
l’alçada de les circumstàncies i ha estat al costat del sector. Durant aquests darrers anys s’han 
augmentat les subvencions als espais culturals i el 2021 s’hi destinarem 1milió d'euros, quan 
més es necessitava per la restriccions de la pandèmia. Però tot i aquestes restriccions, 
l'Ajuntament es convertí en un referent per mantenir viva la cultura. Una cultura per tothom, 
així tenim el programa de butaques socials per a garantir l'accés als diferents esdeveniments a 
les persones amb manco recursos.  Perquè com deia Emili Darder, "només la cultura fa 
ciutadans lliures". En els moments més difícils s’ha de prendre partit, perquè només la justícia i 
la igualtat d’oportunitats garanteixen la democràcia i unes vides dignes. Aquest govern sap 
quines són les seves prioritats: les persones. Però estar al costat de les persones vol dir també 
tenir cura dels barris i pobles on viuen. Per això el nou Pla General marca un augment i millora 
dels equipaments esportius, culturals, biblioteques, centres educatius, sanitaris, zones verdes... 
en definitiva, serveis de proximitat, per tenir-ho tot a mà. El que nosaltres anomenam la ciutat 
dels 15 minuts. Aquest pla pretén, també, millorar l’accés a l’habitatge. El sector privat també 
ha de ser part de la solució. I per això ampliam les obligacions d’habitatge assequible per nous 
desenvolupaments urbans. En paral·lel, hem de ser una ciutat adaptada al canvi climàtic, i donar 
respostes a l’emergència ambiental. Planificam mesures de mobilitat sostenible com els eixos 
cívics, pacificacions de trànsit i millora del transport públic. O també ampliam la biodiversitat, 
programant 2 milions de metres quadrats més en zones verdes. Serien com uns 34 camps de 
futbol. Vos imaginau? Els barris també necessiten activitat econòmica i llocs de treball. Amb el 
nou pla general fixam tota una xarxa de carrers comercials i reforçam el paper dels mercats 
municipals. Hem d’ampliar els equipaments als barris, com vos deia, i hem identificat diferents 
espais allà a on sumarien 265.000 m2 per repartir per tota la ciutat nous equipaments. Un 
exemple molt clar és el cas de Pere Garau, allà a on a l’actualitat no hi ha cap equipament que 
sigui de  propietat pública més enllà del mercat i en el futur ja tenim identificat 3 espais que 
seran equipaments públics, per a desenvolupar serveis. Però en els barris també necessitam  
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diversitat i riquesa. I això també ho nos dona el nostre patrimoni. Tenim  el Pla Especial del 
Jonquet, i també el de Santa Catalina. A més del centre Històric, protegim els nuclis tradicionals 
com Establiments, Son Espanyolet, el Molinar, Son Sardina o Sant Jordi. Tot per ser una ciutat 
singular. El nou pla general és fruit de la col·laboració de centenars de persones, entitats i 
experts. Sense cap dubte escoltar-vos sempre és enriquidor i farà que aquest pla sigui una eina 
molt més poderosa i democràtica. En aquest sentit vull recordar que incorporam el 70% de les 
al·legacions presentades de forma integral o parcial. Tenim nous equipaments i espais públics 
que ja estan en  ple funcionament: com per exemple el Bosc urbà del Canòdrom, la nova 
biblioteca de Pere Garau, nous carrils bici o la recuperació de Es Carnatge. Per posar alguns 
exemples. Però a més a més esteim treballant en altres equipaments i espais públics que estan 
ara en procés com s'Aigo dolça, les cases de Son Ametller, noves escoletes 0-3, el casal de 
Gènova, el futur institut de Son Ferriol, la plaça de Sant Jordi, el passeig de Son Sardina o la 
plaça dels Nins a S'Arenal. Volem acostar els serveis socials als barris i obrim nous centres de 
serveis socials com és de Gregal, S'Arenal, Mestral, La Soledat o Son Ferriol. Però també volem 
cuidar de la gent gran, amb els nous centres de dia com el de S’Indioteria o Son Ferriol. I en un 
futur molt pròxim el de Son Cladera o Son Xigala. I per als joves? I pels infants? Hem obert els 
patis de les escoles els horabaixes. Aquesta iniciativa de la Regidoria d’Educació encapçalada 
per Llorenç Carrió, ofereix espais segurs i dinamitzats a diferents barriades. Volem fer més 
accessible la cultura, fent-la arribar a tots els racons del municipi, descentralitzant 
programacions o amb el nou programa de “cultura als barris”. I rescatam espais per a la cultura 
com: Can Ribas a la Soledat, l’antiga Presó a Cas Capiscol, les Sales d'Assaig a Son Forteza, o 
ampliant la xarxa de biblioteques. Nosaltres dibuixam la ciutat des dels barris, escoltant la gent i 
recorrent els seus carrers. Feim feina no només per als ciutadans sinó també amb els  ciutadans. 
Tenim valors, tenim una visió i tenim un pla per aquesta ciutat.  Sabem que no sempre ha estat 
fàcil. Pandèmies, guerres, pujades de preus,... Però vull donar moltes gràcies per la paciència i 
la responsabilitat per part de tothom en aquesta ciutat. Tots sabem que hem passat 2 anys molt 
difícils i això ha trastocat alguns dels nostres plans i els nostres objectius. Però no tinc cap dubte 
que entre totes i tots nos podrem entendre. Nosaltres aquests anys hem centrat els esforços a 
estar al costat de la gent i de les persones que més ho necessitaven, però això no ha aturat que 
féssim feina per avançar cap al model de ciutat que desitjam,el que desitjau. Fins i tot en el 
pitjor dels escenaris, el de la pandèmia profunda, aquest ajuntament ha demostrat una gran 
eficiència. Hem incrementat les ajudes socials, hem ampliat els serveis públics, hem millorat 
carrers i places... Cap retallada, cap ni una. Tot el contrari: hem destinat més recursos que mai a 
acompanyar a les persones més feble, per així poder garantir la igualtat d'oportunitats. Són els 
serveis públics els garants de la igualtat i la llibertat, que no ens engani ningú. També hem 
aconseguit desbloquejar temes que feia molts anys que no trobaven solució. L’any passat va ser 
el cas de la façana marítima, allà a on hem garantit que hi hagi un parc a primera línia devora 
GESA. Però enguany ha estat Son Busquets, una victòria després d’una gran reivindicació 
social. Convertirem Son Busquets en un barri amb habitatges assequibles, equipaments i zones 
verdes. Som la Palma que vol viure oberta a la mar i a la natura, i aviat començarà la reforma 
del Passeig Marítim, molt més verd i amable. Avançam cap a una ciutat més sostenible, tenim la 
primera empresa pública d'energies renovables i a més ajudarem als barris amb més dificultats a 
reformar les seves llars, per fer-les més segures i amb manco necessitat de despesa energètica. 
Perquè tenir llars confortables no pot ser un luxe. També som responsables amb els residus. 
Hem introduït els contenidors de matèria orgànica, i ara avançam amb el porta a porta als pobles 
del Nord. Tot per millorar el reciclatge i poder cuidar millor el medi ambient. Tots junts, veïns i 
empresaris, som els que impulsam la diversificació econòmica, fomentant sectors amb futur. I 
ho feim també pensant amb els joves. Per això és imprescindible fomentar noves economies i 
crear llocs de feina qualificats, al mateix temps que garantir un habitatge assequible per tots ells. 
Els joves que ho vulguin, han de poder quedar a Ciutat amb condicions dignes. Nosaltres som la 
Palma que atura els centres comercials i aposta pel comerç de proximitat, com amb ho feim amb 
l’eix cívic de Nuredduna o el que estam impulsant a Cotlliure, amb un projecte engrescador i 
participatiu. Com hem dit apostam pel transport públic, per això allargam les bonificacions. 
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Però no ens aturam aquí, esteim dissenyant el tramvia que ens donarà un salt qualitatiu molt més 
eficient i millorarà dels carrers per on passarà, com per exemple les Avingudes. A més a més 
recuperam patrimoni com el Castell de Bellver, l'edifici Moneo de la Fundació Miró, i ben aviat 
les Torres del Temple. Som una Palma que celebra la seva diversitat, esteim obertes al món i 
som arrelades. I amb la llengua catalana com a principal eina de cohesió social, vertebradora 
d'una societat cada vegada més complexa i plural. Palma és una ciutat acollidora, dels drets 
socials, de la gent que es cuida mútuament. Que lluita per garantir els drets reals i efectius dels 
col·lectius LGTBI i de les dones. Aquesta és la Palma de la dignitat i la força d’Aurora 
Picornell. Celebram la troballa de n'Aurora, assassinada pels feixistes l'any 1937 pel fet de ser 
sindicalista, comunista i feminista. La varen empresonar, torturar i, finalment, li dispararen 3 
trets al cap. Però l'hem trobada, amb la seva ploma estilogràfica. Cap bala podrà matar les idees 
de la llibertat, la igualtat i l'esperança. Una vegada més, condemnam rotundament el règim 
franquista i els crims que va perpetrar, especialment contra les persones que lluitaven per la 
democràcia i la llibertat. Ara n'Aurora tornarà a casa.  I per això deman als grups polítics, fer un 
exercici democràtic i declarar filla il· lustra a la il·lustra veïna del Molinar, n'Aurora. I per 
acabar, moltes gràcies a les persones, entitats i empreses que treballau cada dia per millorar el 
municipi. Gràcies per ser valents en moments d’incertesa. Gràcies també a les persones que 
estau cansades o allunyades, vosaltres també sou la nostra principal preocupació. Compartim 
aquesta casa comuna, Palma. Aquesta és la vostra ciutat, la vostra casa, no deixeu que vos la 
llevin mai. Sabem que queda molt de camí per recórrer, però refermam el nostre compromís i 
seguirem fent feina de valent per vosaltres, amb vosaltres. Per assolir el dret a la ciutat. 
Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Moltes gràcies Sra. Presidenta. Molt bon dia a tots. Sr. Batle, Regidores i Regidors. Públic 

present. Treballadores i treballadors d’aquesta casa. I sobre tot als veïns i veines d’aquesta 

ciutat. Molt bon dia a tothom. No puc començar, d’una altra manera, que agraint a totes les 

persones i entitats que durant anys i anys van reclamar veritat, justícia, reparació i la recuperació 

de les restes de les seves persones estimades com les d'Aurora Picornell, que ja es troba entre 

nosaltres. Gràcies a la seva resistència i a la seva obstinació, avui podem alegrar-nos que la 

nostra ciutat hagi recuperat la nostra estimada Aurora, filla d'aquesta ciutat a la qual hem de 

reconèixer sempre els seus valors democràtics, republicans, feministes i de defensa de la gent 

feinera i treballadora. Aquest debat d'avui jo crec que és diferent perquè Aurora és més present 

que mai i des del nostre grup, Unides Podem, volem recollir orgulloses el seu llegat de 

transformació tant de Palma i com del món on vivim. I per tant reafirmem el nostre compromís 

amb els valors que ella nos va aportar i amb els que vam obtenir de la confiança a la ciutadana. 

Als propers anys les ciutats necessiten emprendre grans transformacions per abordar 

desafiaments com les desigualtats inherents a un sistema econòmic injust, l'emergència 

climàtica o l'accés a l'habitatge; i Palma no pot quedar enrere. La pandèmia de la Covid-19 ha 

suposat una crisi sanitària d'abast complet i global que ha afectat severament l'economia i la 

societat. A part de la resposta sanitària necessària, les conseqüències immediates suposaren 

també la mobilització de recursos públics i legislatius per tal de disposar d'un escut social que 

evités el tancament d'empreses, la pèrdua de llocs de treball, la precarietat social multiplicada, 

com vàrem veure en anteriors crisis, i la posterior recuperació de l’activitat. En aquestes 

circumstàncies, es posaren en marxa una sèrie de mesures que s'han demostrat eficaces: Els 
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ERTO's han aportat els ingressos necessaris a milers de famílies de Palma com a mecanisme de 

preservació dels llocs de feina. S’ha posat finançament a l’abast de les empreses. S’han  

incrementat les ajudes socials, com bé sap la gent de Benestar Social amb Antoni Noguera al 

front. I quan encara no nos havíem aturat de l’aturada del 2020 per la Covid, s’han succeït una 

sèrie de fets amenaçadors per al nostre futur, que estan generant incertesa a la nostra societat: El 

col·lapse de la logística mundial va posar en precari sectors sencers de la indústria i la 

distribució. La guerra d’Ucraïna i la conseqüent crisi de subministrament energètic. 

L’encariment de les matèries primeres. Aquesta sèrie de fets ens han traslladat a un escenari 

inflacionari, d’escalada de preus i, com deia, d’incertesa general. Podem pensar que durant 

aquests 3 darrers anys, empeses per aquest context advers, les polítiques públiques estan entrant 

en un nou paradigma en què assumeixen el lideratge de l'acció social i econòmica en base de la 

revisió conseqüent d'axiomes que fins fa poc eren presentats com a inqüestionables: Assumir la 

necessitat social creixent i econòmica ha suposat la relaxació de les disciplines fiscals aplicades 

exclusivament a la despesa pública.  És fals que la rebaixa fiscal sistemàtica reactivi 

l’economia. Na Liz Truss encara deu estar pensant què és el que ha passat. Els mercats i els 

preus són susceptibles de ser intervinguts pels estats, per exemple el gas. Mesures que ja 

proposàvem des de Podem al 2015 i que ara s’estan aplicant. Aquestes són les diferències 

respecte a la crisi financera del 2008, gestionada pel Partit Popular i pels partits de dretes, com 

deia, amb uns axiomes que s’estan modificant per complet. Si la pandèmia ens va suposar un 

repte, la sortida de la pandèmia no és un repte de menys envergadura. En un món globalitzat, el 

context internacional determina les nostres possibilitats d’acció. Hem de ser molt conscients que 

les millores de la nostra ciutat vindran molt marcades per la nostra capacitat d'influència sobre 

les decisions que es prenguin en organismes allunyats que assenyalen els nostres marges. Però 

l'aterratge d'aquestes mesures ha de ser ben interpretat per no caure en els errors del passat a 

l'hora d'afrontar les futures crisis. Polítiques transformadores originals des de Podem i que han 

estat assumides pel govern de coalició, tant a l’Estat com aquí: l’increment del salari mínim 

interprofessional que tant ha ajudat a sortir de la crisi a les famílies de Palma. La prevalença de 

la contractació indefinida amb la “reforma laboral”. La millora dels drets de les dones amb 

l’aprovació de la  Llei solo sí es sí. Ajudes, increments pressupostaris a dependència. Ajudes 

directes a la criança d’infants. Extensió de les beques. Extensió de la bonificació al transport 

públic. Tot són mesures que mai s’haguessin aplicat amb un govern de les dretes. A 

conseqüència de la crisi provocada per la pandèmia i ara per la crisi energètica i de matèries 

primeres, les administracions públiques han hagut d’incrementar la despesa social, incrementar 

la despesa sanitària o la inversió en diferents qüestions. S’ha absorbit la caiguda d’ingressos 

vinculats a l’activitat econòmica. I tot això amb recursos extraordinaris europeus, els Next 

Generation. Disposant de romanents d’anys anteriors o suspenent els límits com la regla de 

despesa del Sr. Montoro. A Palma en concret, la correlació  de les mesures legislatives al mercat 

laboral de Palma al mes de setembre de 2022 nos han donat aquestes xifres: L'atur registrat a 

Palma era de 16.000 persones, encara 1.000 dones i 7.000 homes, aquí tenim una diferència de 

gènere també fonamental i amb la que hem de seguir treballant. La taxa d’atur se situa en el 

6,26%. El que representa la taxa més baixa en molts anys. Palma registrava més de 250.00 
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persones afiliades el més passat. És la millor dada d’afiliació des que en tenim registre. Amb 

15.000 nous contractes laborals, la qual cosa representa un 6% més que el mes d’agost de l’any 

anterior. Per tant, és prest per dir-ho però apunta a la tendència que el final de la temporada 

netament turística no s’ha traslladat en forma d’atur. Si posam com exemple també Palma 

Activa s’han ofert més de 40.000 hores de formació distribuïdes en quasi 500 accions 

formatives i 8.000 alumnes, dels quals, més de 400 han pogut obtenir un certificat de 

professionalitat. Més de 1.100 persones han trobat feina gràcies al nostra servei d’ocupació. Des 

del departament de Promoció Econòmica s’han realitzat més de 2.000 assessoraments 

empresarials. Més de 1.200 autònoms i microempreses s’han beneficiat de les ajudes COVID. I 

per acabar, ara esteim en campanya dels vals al petit comerç, la tercera com bé s’ha dit, uns vals 

de descompte amb un total de quasi 700 petits comerços afiliats i una inversió global de 3 

milions d’euros. Aquestes setmanes hem pogut veure en cadascuna d’aquestes botigues com 

s’omplien de persones que aprofitaven aquests val per beneficiar el petit comerç i estalviar-se 

també uns doblers. Empresa Funerària Municipal gestionada també per aquest grup des de fa 2 

legislatures. I ho posam també com exemple de bona gestió. Una empresa de la que la 

Sindicatura de Comptes el 2012 informava de la necessitat de la seva dissolució. Manté de 

forma regular  una quota de mercat del 75% i atén anualment unes 4.000 persones. Això són 

famílies que són ben ateses des d’un sistema públic. No passa a cap altra ciutat del nostre estat. 

Hem mantingut una empresa pública que ha estat desmantellada de la resta de ciutats del nostro 

estat. Practica a més aquesta empresa una política de contenció de preus en benefici del ciutadà. 

Actualment els preus dels serveis funeraris a Palma són la meitat dels d’altres ciutats com ara 

Madrid o Barcelona. Això és el que implica la gestió d’Unides Podem a un govern amb la gestió 

d eles empreses públiques. A partir d’aquí sí que m’agradaria comentar algunes qüestions en les 

que sí que crec que hem de millorar, no només com equip de govern, si no també com a societat 

en la que nos trobam en una situació complicada en qüestions tan importants com ara és 

l’habitatge. Des del nostre naixement com a grup, venim alertant de l’emergència habitacional 

que patim a la nostra comunitat i, especialment, a la nostra ciutat de Palma. L’habitatge a les 

Illes Balears ha experimentat un encariment de més del 5o% durant els darrers 10 anys. Aquesta 

escalada fa que augmentin els problemes d’accés a l’habitatge digne, problemes també de salut 

mental, desnonaments i són qüestions que hem de pal·liar amb mesures estructurals. El 2020 

una persona necessitava 14 anys del seu salari íntegre per comprar un habitatge. Al 2022 ja hem 

arribat als 20 anys. Tot plegat, un ritme d’increment de preus molt per damunt de la mitjana 

espanyola i que en dificulta l’accés i obliga a majors nivells d’endeutament. Tenim barriades 

com Son Gotleu on els seus habitants dediquen ja quasi el 50% dels seus ingressos a l’habitatge 

a on necessiten viure. Però és que a més s’ha incrementat el ... a la nostra ciutat. i vull donar les 

gràcies a Na Magdalena Gelabert del Consell de Mallorca i de l’IMAS pel seu esforç per 

intentar crear una llei per aquesta comunitat que pugui reduir, pal· liar, els problemes que tenen 

totes aquestes persones a la  nostra ciutat i a la nostra illa, que queden sense llar i que no tenen 

alternativa. Hem de dignificar els espais a on aquestes persones han de viure. I esper, de veritat, 

que aquesta llei pugui pal· liar totes aquestes dificultats. Si bé des de la Unió Europea s’ha 

començat a intervenir el mercat energètic, encara són incipients els intents d’intervenció del 
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mercat de l’habitatge en algunes ciutats europees. Però aquest és el camí. Ja ho dèiem des 

d’Unides Podem, més prest que tard serà una realitat. Serà difícil que els partits de dretes 

modifiquin la lògica d’entendre l’habitatge com un bé especulatiu. Per això és urgent, és 

imprescindible, la valentia de tots els partits progressistes per assolir que l’habitatge és un bé de 

primera necessitat. Des de l’ajuntament hem emprés moltes accions per pal·liar aquesta 

emergència, com ara el recent Conveni de son Busquets que permetrà, com s’ha dit, la 

construcció de 800 habitatges assequibles i de lloguer social. Mesures com les que estan 

practicades o implementaran des del PGOU. La rehabilitació dels barris més vulnerables com 

Son Gotleu, La Soledat. La previsió de 10.000 habitatges de protecció pública. L’horitzó que 

tenim de més de 30.000 habitatges d’aquí al 2040. I otorgarem avals a la compra, 

subvencionarem el lloguer a joves, aportarem ajudes fiscals destinades a l’habitatge e 

incrementarem l’IBI als habitatges buits, com bé dèiem des de Podem també al 2015, per tal de 

que tots aquests habitatges puguin sortir a la llum. Però tots aquí sabem que sense un canvi en la 

concepció de l’habitatge que la situï on la nostra Constitució marca a l’article 47, si no ho feim 

seguirem sotmesos a la llei del ladrillo que imposarà els preus per mantenir-los a un nivell en 

què sols qui tengui doblers o grans ingressos podrà adquirir un habitatge. Per tant, la nostra 

anhelada llei d'habitatge segueix a l’espera de ser tramitada al Congrés. El mercat de l'habitatge 

mai no es regularà per si mateix i encara menys en una terra tan atractiva per als fons 

d'especulació internacionals com és Palma, la nostra ciutat. I aquí només hi ha dues opcions: o 

deixar que aquests fons voltor ens comprin la ciutat emparats per les lleis salvatges del mercat o 

prenem les regnes de les administracions públiques i comencem a cavalcar cap a un escenari 

que permeti als nostres residents uns habitatges dignes per tenir unes vides dignes. Les regidores 

i regidors, ens juguem la dignitat de les famílies de Palma. No permetem que l'especulació 

domini el nostre futur ni un dia més. Hem de parlar d’una ciutat més sostenible, més conscient 

del risc climàtic que patim. Arribem tard a donar respostes col·lectives al crit d'alarma del 

planeta. El nostre deure és accelerar les solucions. La nostra ciutat ha estat massa temps sotmesa 

a la dictadura del cotxe privat. Hem creat una hiper dependència que ens toca revertir i que 

tenim el deure de guanyar. Perquè necessitem una ciutat neta. Quan parlem de neteja hem 

d’establir l’objectiu que l’aire que es respira a Palma sigui net per la reducció de la 

contaminació, per a la reducció  dels creuers, però hem de  facilitar els desplaçaments, a través 

de tot un nou model com el que se crearà a través de Bicipalma i la seva ampliació de la xarxa 

de carrils bici, amb un tramvia que permeti unir els nostres barris, amb menys renou, com bé 

destaca sempre la Defensora de la Ciutadania i crec que hem d’atendre més les seves demandes. 

A on sigui agradable passejar, una ciutat de passeig i repleta de zones verdes i eixos cívics que 

convidin a caminar per accedir i sortir del centre però també per moure's entre els nostres barris. 

Per això nos sentim orgullosos de la creació l'eix cívic de Nuredduna. Un veí em deia fa uns 

dies de una manera molt planera: abans aquí hi havia cotxes. Crec que aquesta frase tan senzilla 

en un espai que hem guanyat per a la ciutat és un exemple de com es perceben les 

transformacions que duem a terme. I estem orgullosos dels canvis que s’han produït al Parc 

Wifi, “abans aquí hi havia molt de vandalisme”, ens deien els al· lots d’allà. Recuperar espais 

perquè siguin disfrutats pels residents de cada barri és un exercici de neteja. Quan actuem 
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millorant una zona, el radi de percepció de millora s’amplia a tot el barri. Per això és tan 

important descentralitzar les nostres actuacions, que es noti la presència de totes les àrees a cada 

barri. Perquè el benestar s’incrementa quan som més propers, quan detectem les mancances de 

cada carrer perquè les persones que hi viuen tinguin una vida una mica més agradable. Deia 

l'artista Marguerite Annie Johnson que un ocell no canta perquè té una resposta, sinó que canta 

perquè té una cançó. I crec que és possible tenir una cançó de la ciutat que ens expliqui com 

som, el què fem i com sentim Palma. I aquestes cançons que nos canten els ciutadans amb 

queixes però de vegades amb alegria, és que hem d’actuar més als seus barris perquè aquestes 

cançons són la millor lletra per guiar les nostres actuacions. D’aquí la importància de les entitats 

veïnals. Ahir celebràvem el 50 aniversari de l’Associació de Veïns del Rafal Vell. Moltes de les 

entitats van lluitar des de la transició justament per millorar els seus barris, per millorar les 

condicions de vida dels seus residents. I aquí sí que podem comparar models. Al 2011 el Partit 

Popular va reduir en un 53% els ajuts a les entitats veïnals. Noltros, en un any, hem aportat més 

doblers a aquestes entitats que el Partit Popular en tota una legislatura. 418.000 euros en 4 anys. 

Mentres que nosaltres hem aportat 460.000 en només 1 any. I no sé si els passa a vostès però jo 

cada vegada em trobo més persones que em diuen que caminen més per Palma. Persones que 

abans es desplaçaven amb cotxe per anar a qualsevol lloc i que ara estan descobrint que les 

distàncies es poden recórrer a peu, amb més tranquil·litat i en molts casos en menys temps. 

Aquesta ciutat que camina avança perquè està transformant el comportament de la ciutadania 

per aconseguir una millor convivència. I això no és casual. Igual que la via cintura ha 

aconseguit tenir una  limitació de 80 km/h, amb la conseqüència directa de la reducció 

d'accidents, l’any vinent tindrem la zona de baixes emissions al centre de la nostra ciutat que 

transformarà la manera d'entendre com ens desplacem. Estem modificant la concepció del 

nostre espai públic per adaptar-lo a una manera de vida més saludable. D’aquí la importància de 

facilitar els trajectes per fer-los més agradables per als vianants. Això implica ampliar els espais 

naturals de passeig, ampliar les voreres. Les terrasses s’havien convertit en protagonistes, molt 

demandades, que aporten alegria, però també són pertorbadores de la tranquil·litat veïnal. 

Defensem que convindria que hi hagués una convivència harmoniosa entre el descans i l’oci i 

entenem que aquesta convivència mai serà possible sense la intervenció d'un govern que té 

l'obligació de mediar i pacificar les zones conflictives. Venim d'una lògica que pretenia 

convertir la nostra ciutat en un restaurant a l’aire lliure. La privatització de l’espai públic a baix 

preu ens va situar en un punt d’emergència en convertir fins i tot els carrers de vianants pensats 

per al gaudi del passeig de les famílies, en zones recreatives per als locals de restauració. Tota 

aquesta legislatura hem procurat limitar la excessiva concentració de terrasses que, com bé 

sabem, és una de les principals causes de molèsties per als nostres veïns. Els plans zonals han 

permès harmonitzar la convivència en places crítiques i continuarem aplicant mesures 

pal·liatives a punts encara calents com Drassanes, la Llotja o Santa Catalina. Malgrat la pressió, 

l'arribada massiva de turistes, les comprensibles ganes de disfrutar d'aquesta ciutat a l'aire lliure, 

hem aconseguit reduir les conseqüències d'aquesta pressió, que hem de reconèixer que no cessa. 

Però s’actua. El carrer de Blanquerna és un dels exemples de reconversió de l'espai públic. Un 

espai que vam trobar saturat de terrasses i tendals i s’ha convertit progressivament en l'espai 
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amable que sempre havia de ser. La retirada dels tendals va aportar visibilitat al carrer, la 

delimitació de les terrasses ha corregit la majoria dels excessos permetent un eixamplament de 

l’espai per als vianants. La conseqüència directa és l'increment de comerços de proximitat, 

aportant al resident llocs propers per fer les compres aprofitant les passejades. Aquestes 

actuacions, jo diria que de precisió de cirurgià, han de consolidar el model d’espai públic que 

ens garanteixi conviure i conviure amb menys molèsties per ser tots i totes més feliços. I voldria 

continuar amb actuacions als barris, amb inversions que han permès millorar també la qualitat 

de vida de tots els residents a cada barri de la nostra ciutat. actuacions que no es poden limitar 

únicament al centre de Palma. Els barris han de protagonitzar les nostres inversions. Ja hem 

destacat com els plans d’actuació als nostres barris des de l’àrea d’Infraestructures han permès 

embellir zones que podríem considerar que havien patit una degradació històrica: Son Oliva, 

Coll den Rabassa, Son Cotoner, Camp den Serralta, actuacions que continuaran. Els canvis del 

sistema d'il·luminat amb la incorporació de la tecnologia LED que  no només milloren la 

qualitat de vida del resident, li aporten més seguretat als carrers i suposa un estalvi per a aquest 

ajuntament que permet planificar noves inversions. Ampliació de voreres, asfaltat de carrers, 

renovació de jardins i parcs infantils, millores de l'accessibilitat, plantació d'arbres i creació de 

zones verdes noves. Algú podria pensar que qualsevol equip de govern podria acometre 

aquestes actuacions. Podria ser cert. Però hi ha una  diferència que és la planificació,  no farien 

un pla general igual des de les dretes que des de les esquerres. No farien un pla de mobilitat 

igual des de les esquerres que des de les dretes. No farem un pla contra l’emergència climàtica 

igual des de les dretes que des de les esquerres. I l'objectiu diferencial és a qui beneficien 

principalment aquestes actuacions als barris. Si tradicionalment des de la dreta, l'interès 

econòmic ha prevalgut sobre la qualitat de vida del ciutadà, nosaltres hem prioritzat aquelles 

barriades on el turisme no és atractiu, sinó el benestar i el desenvolupament vital i saludable de 

la ciutadania que ens reclama viure millor i amb més atenció de serveis municipals. Per això, 

l'embelliment de l'espai urbà ha d'anar acompanyat de l'ampliació de serveis i punts de trobada a 

cada barri. I els exemples podrien ser interminables. Els nostres ciutadans són diversos, tenen 

inquietuds diverses i es concentren en base a aquestes inquietuds com a qualsevol gran ciutat. 

La nostra obligació és cuidar aquests espais de trobada. Els nostres camps de futbol veuran 

substituïda la seva gespa perquè són moltes les famílies que es concentren i volen gaudir 

d'aquests espais amb la màxima qualitat per sentir que viuen en una ciutat de primera divisió. I 

l’exemple que s’ha posat abans d’aquesta al·lot crec que és clau. El concert del palmesà Rels B 

als concerts de Sant Sebastià va suposar un desafiament immens que ens va permetre adaptar el 

parc de Sa Riera com un nou espai de  grans concerts en un barri tan poblat com el de Bons 

Aires. I aquí vull agrair l’immens esforç de Na Claudia Costa, ara Regidora, per fer possible 

aquest concert i aquest adreçament als joves de la nostra ciutat. Perquè la joventut necessita que 

li enviem missatges d'atenció cuidant les seves inquietuds i l'èxit de tots els concerts prova que 

és possible dirigir-nos a ells des d'aquest ajuntament. Les biblioteques s'omplen de nens i adults 

que busquen inspiració als llibres per a una millor educació i desenvolupament. Per això hem 

donat la benvinguda a la nova biblioteca de Pere Garau, que ja s’ha convertit en  un nou espai 

amable i de cuidats del barri. Per això mantindrem el casal de barri i la biblioteca de Son 
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Sardina malgrat la pressió immobiliària, que com bé saben, ha estat intensa i amb avisos de 

desnonament que hem aconseguit frenar. Per això hem aconseguit obrir els patis de les escoles. 

Per això hi haurà més places infantils a les nostres escoletes. Per això hem consolidat el Cinema 

de Barri a l'estiu. Per això hem creat la sala polivalent al casal de barri de Son Roca gràcies a un 

projecte participatiu que ha trigat massa a culminar-se però que ja és una realitat, una victòria 

dels veïns gràcies al seu esforç i amor per la ciutat. Per això hem comprat l´immoble del casal 

de barri de Santa Catalina, que ara ja és nostre, de tota la ciutadania, i que ens permet que aquest 

punt de trobada d’afluència massiva pugui conservar les seves activitats. Per això hem començat 

els tràmits per a la compra i obertura de tres nous Casals de Barri als barris de Son Oliva, 

Arxiduc i Avingudes que se sumaran als que ja disposem i arribarem a la xifra de 45. La ciutat 

creix, per tant creix la densitat de població, i creixen les demandes ciutadanes, que han de ser 

ateses sobre la base d'un model de ciutat que pugui respondre amb una melodia que no deixi 

ningú enrere. Vivim en un context global on la nostra ciutat és un lloc d'atracció de nous 

residents. Quan ens arriben nous ciutadans hem de tenir la capacitat d'acollir-los, perquè som 

una ciutat d'acollida on ja conviuen tota mena de persones, orígens, orientacions i necessitats 

que hem de cobrir. Per això cal acollir des del primer dia. Ara quan un nou ciutadà s'empadrona 

a Palma, rep la guia de benvinguda Hola Palma on trobareu la informació sobre els nostres 

serveis des d'un primer moment. Les taules de seguretat de la policia de barri permeten treballar 

al costat dels nostres veïns i treballar les dificultats de convivència que tenim a cada districte. 

Deia el meu admirat escriptor Bernat Atxaga, que una virtut que tenen les ciutats és que no són 

de ningú sinó que són de tots. Ningú no pot dir aquesta ciutat és meva o aquesta ciutat em 

pertany. Palma és de tots els que hi viuen i de totes les persones que l'han construïda i la 

construiran. Les ciutats admeten la diversitat d'identitats com una cosa natural, entre elles 

aquella de la que molts participem i amb què jo m'identifico, que és la identitat mallorquina que 

conté factors de cohesió que encara hem de mimar més com són la llengua, la cultura i les 

nostres tradicions. D’aquí la  importància d’una bona acollida i una bona oferta de possibilitats 

laborals. Això ens porta a un dels grans reptes que tenim com a ciutat: aconseguir que Palma no 

sigui una ciutat que s'identifiqui únicament amb el turisme. Tenim un centre amb més botigues 

de souvenirs que fruiteries, sotmès a un procés de gentrifcació que ha expulsat els nostres veïns 

i el seu petit comerç per dirigir-se únicament al turista. La massificació ha provocat una 

incomoditat en la nostra qualitat de vida que provoca un crit d'alarma que ressona per tota la 

ciutat. Aquest model s'ha demostrat insostenible, ja ho dèiem des de Podem el 2015: No són les 

plomes dels grans hotelers les que han d'escriure les lleis de la nostra illa sinó els llapissos dels 

ciutadans. Ara comença a existir un consens incipient sobre la necessitat de posar límits, a les 

places turístiques, als creuers, a la construcció d'autopistes, a la velocitat a què ens movem per 

la nostra ciutat. El model econòmic de futur ha de ser diferent, no ens podem acomodar en el 

foment de la desestacionalització quan la nostra necessitat com a societat és el desenvolupament 

d'identificació de la nostra ciutat amb sectors diferents del turisme que ja són presents i que 

necessiten la nostra empenta. La innovació i la recerca seran essencials per aportar treballs 

diferents mitjançant solucions diferents. Una conseqüència aberrant de la hiperdependència del 

turisme són les calesses estirades encara per cavalls. Hem d'aprofitar la tecnologia, la innovació. 
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La transformació és necessària, i reclamada, per adaptar la nostra ciutat a la sensibilitat ja 

existent de cura dels nostres animals. L'economia verda ha de ser impulsada també per aprofitar 

també la transició energètica i ecològica, l'economia blava que situï el nostre mar més enllà de 

les postals turístiques; la cultura com a sector estratègic aprofitant el talent dels nostres creadors 

que ja estan exportant les seves obres i que gràcies a la nostra incorporació a l'Institut Ramon 

Llull es podran donar a conèixer amb més facilitat; o l'economia de les cures amb mirada 

feminista que redueixi la càrrega mental i de treball no remunerat de les dones i que generi una 

xarxa residencial i assistencial on persones majors com el conjunt de la societat ens sentim més 

protegides i estimades. Estem creant un model econòmic de protecció social per a una ciutat 

amb persones que disposin de temps per al seu oci, per a les seves cures, per al seu 

desenvolupament personal, per a l'exercici de la seva llibertat, un projecte de futur per a 

famílies. Palma ha de sentir la determinació de convertir-se en una ciutat on es neixi o s'arribi 

per viure amb alegria i no únicament per sobreviure amb treballs precaris sinó amb salaris 

decents. Un lloc modern i divers que garanteixi els drets humans. Una ciutat on es valorin les 

identitats individuals, on gais, bolleres, persones trans, bisexuals se puguin sentir incloses i es 

reconeguin les seves mirades sense importar el seu origen. I aquí hi ha un element clau que és la 

mirada de gènere. Hem de continuar amb la reducció de les desigualtats de gènere. Incorporar la 

mirada femenina a la construcció de la ciutat. Necessitem ciutats feministes. Per això hem 

incrementat la protecció a les dones contra les violències masclistes. Hem duplicat el pressupost 

que tenim per a protecció en els nostres serveis d’atenció integral. I podem dir amb orgull que 

cap dona de Palma es trobarà sense alternativa d’habitatge en cas de maltractament. Nos hem 

incorporació a Viopet. Hem d’incrementar el pla corresponsables de cures. Hem de crear un 

centre de crisi per atendre dones víctimes de violència de gènere. I esper que poguem culminar 

el centre LGTBI a la nostra ciutat. Per acabar, vull donar les gràcies a moltes persones, aquest 

serà el meu darrer discurs en aquest debat de la ciutat. I voldria agrair la feina dels meus 

companys grup: Na Clàudia i En Jordi, a la resta de membres de l'equip de govern, als regidors 

de l'oposició que en moltes ocasions han sabut estar també a l’altura de les necessitats que 

teníem com a ciutat. Lògicament als funcionaris, als periodistes, a les entitats veïnals i les 

entitats socials. Des que vaig arribar a aquesta ciutat he pogut treballar amb molts col·lectius, 

elaborant continguts documentals, participant en moltíssimes concentracions, vaig fundar 

algunes associacions... I aquí seguiré, al costat de les lluites socials perquè només des de la 

pressió de la societat formada, organitzada i valenta serà possible conquistar els avenços que 

encara tenim pendents. Com deia el poeta palmesà del Puig de Sant Pere, Bartomeu Rosselló 

Pòrcel, un referent per jo i se referia a Mallorca quan deia aquestes paraules, jo dedico els seus 

versos que ell dedicava a Mallorca a la meva estimada Palma: Tota la meva vida em lliga a tu, 

com a la nit, les flames a la fosca. Moltíssimes gràcies.” 

 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Honorable Sr. Alcalde, Ilustrísimos Sres. Regidores del Ajuntament de Palma, Autoridades 
presentes, señoras y señores. Igualdad de oportunidades. Esto es lo que Ciudadanos ha querido 
siempre para Palma. Que los derechos y las obligaciones de un vecino de Pere Garau sean los 
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mismos que los de un vecino de Jaime III y que el voto de un vecino de Son Sardina valga lo 
mismo que el de un vecino del Arenal. Que un vecino de Camp Redó tenga las mismas 
oportunidades en su barrio que otro vecino en Son Rapinya. Que un niño en Palma pueda ir a 
una escuela de su ciudad, aprender en el idioma común de todos los españoles y tenga libertad 
de elección de centro. Palma es una ciudad cosmopolita y Sr. Hila usted ha tenido la suerte de 
gobernarla. No debería haber sido difícil mantener su esplendor y ahora vemos con gran 
decepción que la decadencia se está apoderando de nuestra ciudad, y nosotros desde Ciudadanos 
se lo hemos advertido pleno tras pleno, llevando propuestas positivas para nuestra ciudad. 
Palma no se puede permitir quedar rezagada en la aplicación de políticas liberales en lo 
económico y progresistas en lo social. Esto implica mucha cabeza para lo primero y corazón 
para lo segundo. Porque al final casi todos los que estamos aquí queremos en el fondo lo mismo, 
el bien de nuestra ciudad por y para nuestros vecinos. Y digo casi todos porque unos lo único 
que buscan es su continuidad en política y seguir ocupando una silla y otros lo único que 
quieren es imponer su ideología sectaria en esta ciudad que es abierta, que es integradora y que 
debe avanzar hacia la modernización. A una pandemia mundial cuyas consecuencias 
económicas, sociales y sanitarias sufriremos durante largo tiempo, ahora se une una sangrienta 
guerra que nos traerá desabastecimiento, inflación e incertidumbre. Este escenario nos interpela 
a todos, pero sobre todo a los que tenemos responsabilidades públicas, que debemos de estar a 
la altura desde la posición que nos corresponde. Ha llegado un momento en el que la 
confrontación del bipartidismo ya no tiene sentido, ya no hay ni izquierda ni derecha; el 
populismo y los nacionalismos se las han tragado. Y este ayuntamiento no es la excepción, 
nuestro Alcalde ha sido también engullido por sus socios de gobierno. Toda la ideología y 
programa que representa el partido del Alcalde se han mimetizado con los extremos. Pero, la 
verdad, tampoco le vemos demasiado incómodo. Ustedes gobiernan porque los vecinos les 
votaron y ustedes, Sres. del PSOE, se han rendido al populismo y al nacionalismo que encarnan 
a la perfección sus socios de gobierno. Los votantes con su voto confiaron en usted para 
mantener limpia la ciudad, quitar los grafitis, hacer los barrios más seguros, conectar los barrios 
con un transporte eficaz y eficiente, entre otras cosas más. Ahora podría empezar a sacar la lista 
de cosas que están haciendo mal y usted luego saldrá sacando pecho de todo ello. Yo, a 
diferencia de usted, trato a los vecinos de Palma como adultos que saben muy bien cuando sus 
calles están sucias, cuando les falta seguridad y cuando el Ayuntamiento no les escucha. No 
hace falta que venga nadie a decírselo. Lo que sí necesitan es alguien que les haga propuestas 
buenas, con menos marketing y más trabajo, con menos bombo y platillo y con más acciones 
tangibles y menos anuncios de parada de autobús. Si a este año 2022 le tuviéramos que poner un 
título a su gestión, yo le pondría: “Rebelión en la granja”. Sr. Alcalde, el gallinero se le ha 
agitado y se le ha ido de las manos. Este Ayuntamiento ha sido noticia a nivel nacional y ha 
ocupado titulares en toda la prensa local, no precisamente por su buena gestión sino los 
escándalos y salidas de tono de sus regidores en equipo de gobierno. Ejemplo de ello son: el 
encuentro de notificaciones en los torrentes, cambio de nombre de calles que usted autorizó o su 
aventura de Indiana Jones en búsqueda de la llave del Reino, entre muchas otras más…Y 
cuando crees que lo has visto todo aparece la izquierda turismo fóbica, la que nos quiere quitar 
el pan de nuestras bocas con sus políticas de pancarta, y en un ataque de histrionismo hacen 
oposición al mismísimo Alcalde. Me pongo en su piel y creo que habrá pasado noches sin 
dormir, así como diría Pedro Sánchez. Entre la pesadilla de su mala gestión y los señores de 
Més y Podemos tirándose los trastos a la cabeza entenderá que califiquemos esto como un 
desgobierno. Los barrios de esta ciudad siguen olvidados. Y si no pregunte por la igualdad de 
oportunidades en su ciudad, Señor Alcalde. Haga lo que dice en su publicidad: Respira, piensa. 
Y yo le hago la propuesta a su panfleto, añada: pregunte y escuche. Nosotros sí lo hacemos. 
Desde el grupo municipal Ciudadanos hemos presentado propuestas con valentía, coraje y 
convicción que tanto PSOE-MÉS como PODEMOS eran incapaces de plantear. Y ejemplo de 
ellos son: Los planes de protección para autónomos y pymes en un momento de crisis, como 
muestra nuestro decálogo de medidas para revitalizar el comercio local. Las 30 alegaciones al 
Plan General, entre ellas un verdadero eje cívico que conectaría es Fortí con la Plaza del Pont, 
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convirtiéndose en el mayor eje cívico de nuestra ciudad, con mucha diferencia a lo que ustedes 
hablan. Las 21 alegaciones al Plan de Movilidad y les hemos reclamado que mejoren la 
conexión entre los barrios, así como que conviertan los entornos escolares y hospitalarios en 
zonas libres de contaminación ambiental y acústica. Y las propuestas de protección del bienestar 
animal, logrando el compromiso de este equipo de gobierno para avanzar progresivamente hacia 
las galeras eléctricas y que en 2024 ya no haya caballos tirando de las galeras. Somos 
conscientes de que Palma se está jugando el modelo de ciudad que queremos para los próximos 
20 años y ya que usted tuvo la inconsciencia de otorgarle a los nacionalistas las regidurías que 
iban a decidir la Palma del 2040, nosotros hemos hecho una oposición firme ante los desvaríos 
ideológicos de sus socios de MÉS y PODEMOS. Que predican lo que no practican. Y hablando 
de esto… ¿Qué hay de su plan de gobierno? ¿Qué pasa con todos esos acuerdos que no ha 
cumplido? Repasemos la Participación Ciudadana. A menos de un año de las elecciones, 
ustedes suspenden en Participación Ciudadana. En esta legislatura no han hecho ni un solo 
proceso participativo real. Y no me digan que permiten que la gente vote los grupos musicales 
de las Fiestas de San Sebastián. Tres años sin Presupuestos Participativos, hasta que en el Pleno 
de septiembre fuimos nosotros los que les arrancamos el compromiso de sacar una nueva 
convocatoria antes de finalizar el año. Ahora vigilaremos de cerca, porque sabemos que ustedes 
y los plazos no se llevan nada bien. Me sorprende que ustedes saquen pecho de la Participación 
Ciudadana en algunos proyectos, cuando lo que nos llegan son quejas de los vecinos porque 
ustedes no les han llamado o no se han reunido con ellos. Incluso incumplen las sentencias que 
por sus filias y sus fobias, este ayuntamiento está obligado a pagar 30.000 euros a Sa Federació 
más los intereses. Señor Hila, para el Eje Cívico de Cotlliure ustedes no se han reunido ni con la 
Asociación de la tercera edad, ni con los vecinos de las Viviendas Sociales. ¿Y del proyecto de 
la Plaza Mayor del Señor Jarabo? ¡Menudo fracaso! Lo cerraron y no va ni para adelante ni para 
atrás. Llevan tres años haciendo lluvias de ideas y todavía no ha caído ni una gota buena. 
Nuredduna. 280 metros de peatonalización y muchos problemas que van a tener. Pero no usted. 
Tranquilo. Si no los vecinos de Pere Garau. Porque las mejoras en un barrio son para mejorar la 
vida en todo el barrio y no para provocar que la gente tenga que irse del barrio motivado por la 
gentrificación que ustedes mismos han creado. El proyecto de una Palma para todos, y no sólo 
para unos pocos, solo se puede conseguir con la participación de los ciudadanos. El trabajo 
realizado por las Asociaciones de Vecinos ha sido, muchas veces, descaradamente ignorado por 
este gobierno, provocando el desánimo y el enfado, con razón, de los vecinos. Los años pasan y 
las cosas no cambian. La ideología, la polarización, los gritos y las estridencias no dan ni darán 
soluciones. Lo que sí dan soluciones son las propuestas de nuestro grupo municipal: La 
reactivación de los presupuestos participativos. La dotación de recursos humanos a la oficina de 
la Defensora. Una auditoría para que el trabajo que se está exigiendo a las entidades también sea 
exigido al área de Participación. La coordinación con otras ciudades de España para saber qué 
se puede mejorar. Hablemos ahora de la Movilidad. Su Regidor de Movilidad lo puede resumir, 
en una palabra: revolución. Esta es su aportación al transporte público de Palma: Incapacidad de 
gestionar el caos de esta ciudad este verano. Incapacidad de dar cobertura a las necesidades de 
los residentes de Palma, abandonados por usted y por el homólogo en el Govern Balear que nos 
animaba a armarnos de paciencia. Gracias a Ciudadanos, usted hoy ha podido anunciar nuestra 
medida a la gratuidad en el medio de transporte público para menores de edad y su ampliación 
hasta los 18 años. Es de bien nacidos ser agradecidos. Usted ha revolucionado la movilidad 
sostenible de Palma: comprando bicis que lleva anunciando un año pero que todavía no 
circulan, como tampoco vemos el mantenimiento de los carriles bici, que están llenos de baches, 
mal pintados, teniendo que hacer recorridos inseguros y peligrosos en muchos casos. Usted ha 
revolucionado el comercio de la ciudad: favoreciendo la creación de plataformas en contra de 
sus políticas. “Recuperem Palma” o la plataforma de “Pere Garau molt més que Nuredduna”, 

son un claro ejemplo de su nefasta gestión. Y el “Palma Camina”, ya es historia. Usted ha 
revolucionado los aparcamientos de esta ciudad: ¿Qué ha hecho? Nada. Ha quitado parkings 
para coches y ha trasladado el problema a otra zona de la ciudad. Cada vez que usted corta el 
tráfico en una zona, al residente le sube el parquin de 24 euros al año, a 780 euros al año. Para el 
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grupo municipal Ciudadanos el modelo de movilidad es el que prioriza a los peatones y no solo 
se queda en palabras. Es un modelo que busca el consenso poniendo como bandera la 
participación ciudadana. Es un modelo donde no criminaliza al vehículo si no que lo reordena. 
La movilidad es un derecho que tienen todos los ciudadanos por igual y este ayuntamiento debe 
garantizarlo sin hacer distinciones por motivos económicos. Repasemos la limpieza.  Es su 
responsabilidad Sr. Alcalde. Palma está sucia y descuidada. Reconocemos que algún paso ha 
dado para mejorar la limpieza de las calles gracias a las propuestas contundentes presentadas 
por nuestro grupo, pero seguimos viendo las papeleras desbordadas, con la basura por el suelo, 
con muchos barrios que necesitan más contenedores. Señor Hila, en el último año hemos visto 
imágenes de vecinos de Establiments teniendo que recorrer kilómetros para tirar la basura. Es 
lamentable. ¿Y los vecinos de Son Gallard? La señora Truyol les quitó los contenedores la 
pasada legislatura, les hemos pedido que al menos se los acerquen al barrio. Garanticen los 
servicios a todos los ciudadanos que pagan sus impuestos. Los grafitis, que les voy a contar que 
no vean cada vez que salen a la calle. Usted dijo: “Acabar con los grafitis será una prioridad de 
mi gobierno”. Y como no supo cómo hacerlo, decidió cobrarle a la víctima del grafiti. Eso sí, 
los primeros meses con descuento. De fomentar el reciclaje ni hablemos. Hoy todos pagan lo 
mismo, reciclen o no, nosotros le reclamamos la tarifa justa. Vamos con retraso respecto a 
municipios mucho más pequeños y con menos presupuesto, y tenemos el ejemplo de Inca, 
donde ustedes gobiernan, y allí por cierto lo están haciendo. Si no saben hacer las cosas 
pregunten a los que sí lo saben hacer. Repasemos también Sr. Alcalde, su promesa de construir 
en Palma 1500 viviendas. Tenemos un Nuevo Plan General que debe dibujar la Palma de los 
próximos 20 años que no cumple unos mínimos y que presenta más de 1.000 alegaciones en 
contra. Es un Plan General expansionista, que atenta a la propiedad privada y que hace un uso 
torticero de las supermanzanas, poniendo en peligro la sostenibilidad del comercio local y los 
mercados. ¿A cuántos autónomos más van a arruinar Sra. Alcalde con sus políticas? ¿A 
cuántos? Este PGOU marcará su Alcaldía como un fracaso, como un ejemplo de falta de 
consenso, como un esperpento que invade competencias, que nos ha costado un millón y medio 
de euros y una nominación fake a unos premios. Todos sabemos de la emergencia habitacional 
que sufre Palma. Y yo me pregunto, ¿Qué ha hecho el Alcalde Hila en cuatro años? ¿Cuántas 
viviendas ha construido y cuántas ha entregado? Y resulta que nos traen un Plan General con 
estimaciones de vivienda a la baja. Palma se llena, los precios se disparan y ustedes consideran 
que el crecimiento será moderado. Alcalde Hila, en 2015 cuando usted tomó posesión, la 
vivienda en Palma era mucho más barata que ahora. Atacaron al alquiler turístico prometiendo 
que esto bajaría los precios y se equivocaron. ¿A dónde vamos con su gestión? 700 euros por 
pisos de 30 metros cuadrados sin cédula de habitabilidad. ¿Eso es su gobierno para Palma? Eso 
es su gobierno para Palma. Han sido ustedes incapaces de lograr que el IBAVI ceda 30 
viviendas para las familias de Son Banya para poder desmantelar de una vez el poblado. En el 
Pleno de este jueves tendrán ustedes la oportunidad de reprobar la gestión ineficaz del Conseller 
de Vivienda del Govern Balear, el Señor Agustinet, más preocupado por hacer campaña 
electoral en Ibiza que en trabajar para lo que le pagan los ciudadanos de Baleares. Veremos si 
son valientes y defienden a los palmesanos o se pliegan a lo que dice la señora Armengol. Pasa 
el tiempo y siguen sin cumplir los plazos reglamentarios para otorgar licencias. Pasa el tiempo y 
los problemas en las viviendas sociales de Camp Redó persisten. Pasa el tiempo y siguen 
poniéndose de perfil ante la okupación ilegal. Pero claro, si tienen ustedes unos socios que dicen 
que la okupación no existe, que es un invento de la derecha. Díganselo a los vecinos del cuartel 
de San Fernando, a los de Son Molines, a los vecinos de la Calle Joan Bauzá en Pere Garau o a 
los de Camp Redó. Y pasa el tiempo y el proyecto de vivienda de acogida para mujeres víctimas 
de violencia de género sigue sin ejecutarse. Y en cuanto a Turismo. Debo decir que lo que mejor 
hace su gobierno es trabajar para que vengan turistas, ¡pero resulta que sus socios no quieren 
turismo! ¡Hasta eso les sale mal! En el último Pleno presentamos una propuesta para poner en 
valor el impacto social, económico y cultural del turismo en nuestra ciudad. Una propuesta que 
consensuamos con la Regidora de Turismo, a quien agradezco que buscara ese acuerdo y que no 
se echara atrás cuando sus socios votaron en contra. Estar en contra del turismo es pegarse un 
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tiro en el pie. Es estar en contra de la principal fuente de riqueza de nuestras islas, es estar en 
contra de miles de empleos. La izquierda radical no quiere turismo, pero en 45 años no han 
sabido hacer ni una sola propuesta para diversificar la economía. Ustedes gobiernan y gestionan 
mal y se quejan de que hay mucho turismo. Y su solución es rodear con una cadena humana el 
Consolat. Se hacen escraches a ustedes mismos. ¿De verdad consideran tan poco inteligentes a 
los votantes? Irán a la campaña electoral y tendrán que negar que han gobernado los últimos 
años, porque con ustedes ha aumentado el turismo, ha aumentado el precio de la vivienda y ha 
aumentado el coste de la vida. Desde Ciudadanos queremos avanzar hacia un modelo turístico 
sostenible y excelente. Y lo haremos de la mano del sector, los empresarios y los trabajadores, a 
los que ustedes quieren quitar el pan y engañan con falsas promesas. Por eso también insistimos 
en propuestas para residentes. Y aquí me viene a la memoria el ejemplo que ha puesto del niño 
del campo de fútbol. Porque a partir de ahora como tiene el césped nuevo podrá tirarse e ir a por 
todas, pero es que en la Playa de Palma esto no puede suceder. En la Playa de Palma los 
residentes siguen necesitando un Centro de Salud, una biblioteca, un campo de fútbol, mejorar 
el estado de las aceras, mejorar la limpieza. En resumen, ustedes pretenden quitar del mapa a la 
Playa de Palma y nosotros la ponemos en la agenda de sus deberes. Repasemos algo que va muy 
ligado al turismo, el comercio. Aunque no lo quieran reconocer, el comercio local de Palma 
sobrevive a día de hoy, en gran parte, por el turismo. Han dado la espalda al comercio en 
innumerables ocasiones. Sin ir más lejos, obviaron su parecer al anunciar el Palma Camina, lo 
que le obligó, Señor Alcalde, a desautorizar a su Regidor de Movilidad. No les escucharon 
cuando les pidieron que no cerraran la Plaza del Mercat. La falta de previsión del fin de la 
concesión y el cierre de los negocios de las galerías de la Plaza Mayor ha hecho que este espacio 
se convierta en un espacio lúgubre y abandonado. Además, sus socios han emprendido una 
cruzada contra el turismo de cruceros, a pesar de que las patronales del comercio les han dejado 
claro que su presencia genera ventas. Mientras su Regidor de Movilidad se empeña en hacer 
inaccesible el acceso al centro de Palma, por detrás, Sr. Alcalde, el Regidor de Movilidad ha 
puesto una línea de bus que conecta con un centro comercial lleno de marcas internacionales y 
franquicias. ¿Qué le parece? Si algo han hecho en positivo es impulsar una propuesta de 
Ciudadanos, los bonos comercio. Les aplaudimos la puesta en marcha de los bonos de comercio, 
pero nos preocupa que eso sea su única idea. Palma sigue sin tener un Centro Comercial a cielo 
abierto para dinamizar el comercio local del centro. Les voy a hablar de las propuestas que 
tenemos los liberales para reflotar el comercio local por si las quieren copiar señores del 
bipartidismo: cojan papel y boli. La creación de Áreas de Promoción Económica Urbana, 
apostando por la colaboración público-privada para dinamizar las zonas comerciales. Los 
descuentos en aparcamientos subterráneos para los compradores del comercio local y una tarifa 
plana para los comerciantes y autónomos. Acabar con la venta ambulante ilegal. Convertir las 
galerías de Plaza Mayor en un referente comercial. Y para que el comercio local funcione 
también necesitamos que Palma sea una ciudad segura. Una ciudad segura Sr. Acalde. Usted en 
su discurso le ha dedicado a Seguridad Ciudadana 28 segundos, Alcalde Hila. Pero repasemos 
los datos: Palma está entre las cinco primeras ciudades más inseguras de España con más de 
50.000 habitantes: tiene una tasa de infracciones penales del 62,5% por cada 1.000 habitantes. 
Esto son datos del año 2022 del sistema estadístico de criminalidad del Ministerio del Interior. 
No es un estudio independiente elaborado por algún organismo de dudosa imparcialidad. Si no 
les gusta cómo elaboran estas cifras, levanten el teléfono y hablen con sus colegas de Madrid. 
Y, siguiendo con datos, nos encontramos por debajo de la ratio de policía local por habitante 
que establece la FEMP, así como los establecidos por la UE; ratios que no contemplan la 
población flotante, muy numerosa en nuestra ciudad prácticamente la mitad del año. Después, 
pueden echar balones fuera y decir que esto son cosas de la Policía Nacional y la Guardia Civil. 
A los que son ustedes incapaces de pagarles una indemnización por residencia digna y les 
hostigan de vez en cuando con su ariete favorito, que es el de la lengua. Algo que han querido 
paliar con el trampantojo de la figura del Policía de Barrio, inventada ya hace décadas, y con 
unas convocatorias de oposiciones que ni siquiera cubren las jubilaciones de policías. Desde 
aquí, nuestro mayor reconocimiento a los excelentes profesionales del cuerpo de Policía Local 
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del Ayuntamiento de Palma, que tiene que sufrirles a ustedes y afrontar el trabajo de 2022 con 
los efectivos de 1998, y desde entonces hemos crecido en más de 100.000 habitantes. Cuando 
afirmamos que han abandonado lugares y barrios a su suerte es por lo siguiente: En Camp Redó, 
los vecinos no pueden pasear tranquilos por sus calles, no pueden dormir bajo el ruido de las 
fiestas nocturnas, las peleas o las carreras de coches. En Pere Garau, donde hace más de tres 
años que les llevamos pidiendo que lo declaren como Zona de Especial Intervención, ni siquiera 
se han dignado a emitir el informe que prevé la propia normativa. En la Estación Intermodal, en 
pleno centro de la ciudad, allí ustedes miran hacia otro lado ante el menudeo de estupefacientes, 
prostitución y peleas. La plaza España, da la impresión de que la han dejado por imposible. 
Tanto parece esto, que hasta se okupan edificaciones públicas. Son Gotleu. ¿Realmente es 
necesario que les diga lo que pasa en Son Gotleu? ¿O la Playa de Palma? La cuestión es que 
parten de la premisa de que se puede engañar a todos durante mucho tiempo. Y en cuanto a 
engaño y postureo, pasemos ahora a Medio Ambiente. Que lo único que hacen bien es ponerse 
el pin en la solapa de la americana. Mucha palabra bonita y pocos hechos. Mire, hace unos 
meses trajimos una propuesta para mejorar el mantenimiento de Es Carnatge, un lugar 
protegido, y ustedes nos dijeron que no. Y no han hecho nada. Son incapaces de proteger el 
medio ambiente. Su única medida en favor del medioambiente ha sido instalar un contador de 
árboles en plena Plaza de España. Un contador con truco porque no resta los árboles que ustedes 
están talando y créanme cuando les digo que su capacidad para talar árboles es inversamente 
proporcional a su capacidad para gestionar bien. Su Concejal de Model de Ciutat tiene una 
petición de cuatro años de cárcel por los vertidos en la Bahía de Palma durante su presidencia en 
EMAYA. Claramente, ustedes suspenden en Medio Ambiente y conservación del territorio. Y 
Alcalde Hila, ¿qué pasa con el Bienestar Animal? No lo ha mencionado. Palma debería tener un 
centro sanitario municipal de protección animal moderno y confortable, pero tenemos el centro 
de Son Reus, decadente, anclado en el S.XX, con una página web más bien propia de la 
adolescencia de Bill Gates. Deberíamos tener una ordenanza de bienestar animal acorde con la 
sociedad actual. Deberíamos tener parques de ocio canino limpios y equipados, en su lugar 
tenemos secarrales sin sombra ni agua. Deberíamos porque los vecinos lo pagan con sus 
impuestos. Y se lo repito, queremos que Palma sea una ciudad de oportunidades. Y vamos a por 
ello. Nuestras políticas están enfocadas hacia el avance de la sociedad civil hacia el progreso. Y 
el progreso no es sectarismo, no son tres programas de gobierno al servicio de las ideologías, no 
es creerse mejor por haber nacido en un determinado trozo de tierra, no es medio ambientalismo 
radical y alarmista que declara única y exclusivamente la guerra al coche y al chuletón, no es el 
blanqueamiento de la okupación y la miseria como forma de vida alternativa. No. El progreso es 
vivienda digna, es trabajo bien remunerado, es emprendimiento, es un sistema sanitario 
universal, es ciencia y tecnología al servicio del bienestar del ser humano y la sostenibilidad de 
nuestro planeta y es la búsqueda individual de la felicidad de cada uno de nosotros sin más 
límite que la injerencia en la libertad del vecino. Avanzamos en la lucha por la igualdad de 
oportunidades. Porque somos el partido de la Sociedad Civil. Somos iguales, aunque durante 
años el bipartidismo, en alianza con el nacionalismo, se ha empeñado en hacernos creer que no. 
Necesitamos un partido liberal fuerte para afrontar la gran crisis que tenemos encima y que no 
sabemos cuánto tiempo va a durar. Si dejamos que el bipartidismo siga en el poder, cada vez 
nos iremos alejando más de nuestros vecinos europeos y si dejamos que los nacionalistas y 
populistas sigan en el poder cada vez nos iremos alejando más de nuestro país: España. 
Nosotros no tenemos casos de corrupción, por eso podemos decir con la cabeza bien alta y con 
las manos limpias que hay algo que es indudable y es que Ciudadanos ha sido el único partido 
que ha luchado contra el bipartidismo y el populismo. Y por eso somos molestos, muy 
incómodos, y hay muchas ganas de que desaparezcamos, es esta misma sala se huele el ansia 
para que vuelva el antiguo régimen de alternancia entre partidos. Por eso apareció́ Ciudadanos, 
para plantarles cara, para proponer Políticas de Estado, con mayúsculas. Para que de una vez por 
todas en este país se piense más en los ciudadanos que en el partido y en la silla, y se lleven a 
cabo las reformas necesarias que nos metan ya, en el segundo cuarto del siglo XXI. Yo desde el 
primer día defiendo los valores y principios de la Libertad y la Igualdad de oportunidades. Se lo 
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aseguro. Les aseguro a los vecinos de Palma que sólo hay una opción liberal que defiende los 
derechos sociales sin subir los impuestos. Qué sólo hay un partido que lucha contra la 
okupación ilegal, defiende la propiedad privada, y garantiza medidas eficientes, reales y sociales 
para paliar las dificultades de acceso a una vivienda. En Ciudadanos defendemos el turismo, 
principal motor económico de nuestra ciudad y lo hacemos reclamando la colaboración público-
privada para avanzar hacia la sostenibilidad y la excelencia. Apostamos por el comercio local y 
la supervivencia de los mercados municipales, impulsando los centros comerciales abiertos, 
dinamizando nuestra ciudad y creando un proyecto para la Plaza Mayor y sus galerías 
comerciales. En unos meses se abrirán las urnas y habrá que decidir si queremos seguir con el 
modelo fracasado de la izquierda y los independentistas, si permitimos la entrada del populismo 
de extrema derecha en el gobierno municipal, si permitimos que los conservadores vuelvan a 
tener la libertad de apropiarse de las instituciones, o si apostamos por una fuerza liberal y 
moderna con experiencia a pie de calle y en el día a día de la gestión real con soluciones viables 
dando respuesta a los vecinos de Palma. Nuestra experiencia en gestión es real porque venimos 
de la sociedad civil y no de las bases de las nuevas generaciones de partidos políticos. Todos 
ustedes tienen un pasado político con hemeroteca nosotros tenemos un currículum, porque 
somos el partido de la sociedad civil. Sabemos bien de lo que hablamos. Y Seguiremos. 
Seguiremos defendiendo el modelo de una Palma liberal de igualdad de oportunidades, abierta y 
cosmopolita como modelo de éxito. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias. Molt Honorable Batle. Señores Regidores. Señores Diputados del Parlament. 
Queridos ciudadanos. Muchas gracias. Después de escuchar este discurso electoralista del Sr. 
Alcalde en el que nos cuenta las bondades de su gestión, el grupo municipal VOX Palma tiene 
la obligación de pinchar esta burbuja electoralista y además con discutibles éxitos y recordemos 
la situación real por la que vivimos los ciudadanos de Palma. Sr. Hila, le contaré lo que piensan 
muchos ciudadanos. En primer lugar que usted lleva más de 15 años en la nómina de Cort y 
muchas veces me pregunto si es verdad esto. El Alcalde debe ser un líder, un buen gestor, que 
escuche a los ciudadanos, a todos y que no utilice su cargo para imponer ideología sectaria 
dejando en segundo plano la buena gestión. Un líder que predique con el ejemplo, que ejecute 
un buen programa de gobierno y en el que todos los grupos políticos vayan en la misma 
dirección y con la máxima intensidad. Usted debe de  marcar los objetivos, y los objetivos 
tienen que ser dar el mejor servicio a los ciudadanos que pagan elevados impuestos. Hemos 
visto que no ha sido así, todo lo contrario. Usted tiene tres gobiernos diferentes, cada uno va a 
su aire. En los momentos más difíciles usted se ha colocado al lado de los más sectarios, hemos 
llegado un momento a pensar quién manda en el Ayuntamiento de Palma, si el Sr. Hila o si en 
su momento la Señora Sonia Vivas, o ahora la Señora Neus Truyol con su discurso de Més. Que 
recordemos que además es  el partido menos votado, es un partido que es y exhibe 
republicanismo, que además está en la perfecta inmersión catalanista y además ha demostrado 
una falta de respeto al Jefe del Estado. ¿Qué cosas ha habido? Pues muy sencillo. Recordemos 
el ridículo que hicimos con las calles de los Almirantes. O también  en su empeño en derribar  y 
no acatar sentencias jurídicas relativas a Sa Feixina o en no dar igualdad de trato la lengua 
catalana con la lengua oficial del Estado. Esto es algo que solamente pasa en España, ningún 
otro país del mundo y esto se debe en gran parte al Partido Socialista Obrero Español. Ustedes, 
usted, están  muy lejos de las buenas prácticas democráticas, porque faltan a un derecho 
fundamental de los ciudadanos. Le recuerdo las palabras del que fue doce años un gran Alcalde 
socialista, dijo: Podemos, PSOE y el Alcalde es otra muestra de la degradación de la clase 
política, repleta de gentes necesitadas de sueldos, que se revisten de extremismo político para 
disculpar su mediocridad intelectual o su bobería. Le faltó al Sr. Hila sentido de la ciudad y 
liderazgo. Sigue diciendo: los problemas de la Ciudad son el urbanismo, el abandono de la 
limpieza y la degradación de las pintadas, el ruido, la convivencia, el transporte público, el coste 
de la vivienda, del agua, la contaminación del mar y un largo etcétera. Hay que decir que estas 
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declaraciones reconocemos que fueron valientes y certeras. Continuaré con otro mal hábito de 
este ayuntamiento, lo he dicho mil veces, la falta de puntualidad o seriedad para convocar 
comisiones, consejos o el mismo Pleno, donde esto  refleja una falta, diríamos, de sentido de 
educación y democrático. Además modifican continuamente comisiones o consejos a última 
hora diciendo porque no hay quórum o simplemente las convocan 7 horas antes, al día siguiente 
con tochos de 400 hojas. Así no se trabaja. Lo que le puedo decir es que esta actitud de  falta de 
seriedad e incumplimiento de las normas, luego se refleja en la gestión. No nos cabe la menor 
duda que esto influye en la lentitud en gestionar las cosas, sea trámites o en desarrollar 
proyectos como el de la Plaza Mayor. Usted ha tenido los mejores presupuestos de los últimos 
años, pero ha subido los impuestos y en vez de bajarlos, desconocen lo que es la austeridad, en 
momentos donde la ciudadanía lo está pasando muy mal. Ha situado la ciudad, debido a su mala 
gestión, en los estándares de peor situación en cuanto a  seguridad ciudadana, limpieza, falta de 
vivienda y en cuanto a muchas cosas más. Últimamente le han dado el premio de estar Palma en 
una de las 150 ciudades con peor movilidad del mundo. Dicho esto, Señor Hila, quisiera 
destacar la gran labor de los funcionarios, de los trabajadores del ayuntamiento, de las empresas 
municipales y organismos autónomos. Lo que ocurre es que cuando la dirección política no es 
buena y prioriza el sectarismo, la ideología, la buena gestión, los resultados no son buenos. 
Ahora vamos a dar una vuelta al horizonte municipal, hablaremos de las diferentes áreas de 
gobierno. Empezaré por Seguridad Ciudadana. Es norma empezar por el área de Seguridad 
Ciudadana porque es la primera preocupación de los ciudadanos. Tras una pésima gestión en la 
legislatura pasada, donde en vez de hacer un trabajo reponiendo el material, reponiendo 
personal, se dedicaron a perseguir a policías locales por falsas denuncias, que luego la justicia 
con el tiempo los ha exonerado. Tenemos afortunadamente, detrás de mucho tiempo de que el 
Ayuntamiento de Palma y la Policía Local de Palma o la Policía Municipal está libre de toda 
falta y si ha habido algún caso ha sido excepcional. Han hecho muchísimo daño a Policías, a sus 
familias, han truncado carreras policiales y aquí todavía no se les ha hecho un reconocimiento, 
ni se les ha pedido perdón por los atropellos que han sufrido. Nosotros lo haremos a partir de 
julio del año 23. Después de todo lo que ha ocurrido y al no existir una comisión de ética, le 
recomiendo,  que ha llegado el momento de hacer un código ético para la Policía Municipal. Y 
esto debería encabezarlo el Gobierno Balear para todas las policías municipales  y en especial 
para la de Palma al ser la más numerosa.  Tiene que tener el Policía Local perfectamente 
definido dónde, cómo y cuándo. Y parece ser que por lo que hemos visto no han sido 
debidamente apoyados. Y por cierto, usted tampoco fue muy afortunado con ciertas 
declaraciones. Ni usted ni otros en aquel momento de persecución. Bien, reconozco que la 
Regidora, actual está haciendo un gran trabajo para tratar de reordenar lo que había. Tratando de 
organizar la Policía, de poner personal, de poner material para que puedan trabajar en las 
debidas condiciones. Pero también recordemos que  no ha conseguido, y está esperando,  el o 
plan de reordenación de la Policía Local. Quizás usted tiene mucho que ver, Sr. Adrián.  Lo ha 
hecho con los Bomberos y no lo ha hecho con la Policía. Reconozco el trabajo por lo tanto, digo 
de la Regidora, pero hay una cosa que también quiero recordar Palma es la quinta ciudad más 
insegura de España, en la que han crecido todos los delitos, en especial los más violentos, 
porque tenemos una sensación de falta de protección en los barrios, en los comercios, en la 
ciudadanía. Afectando de forma grave la imagen de la ciudad. Hemos pedido y podemos 
recordar las actuaciones  violentas en la Inter-modal, donde se ha hecho de todo, hasta 
agresiones a la fuerza de seguridad, droga, tratamientos etcétera. Cosa que ocurre incluso en la 
Plaza Mayor y otros barrios. Vemos que allí tenemos un déficit. También sufrimos el grave 
inconveniente  de la ocupación ilegal con un gravísimo perjuicio de la seguridad de la gente o 
para su propia economía. Recordemos la casa del terror o ahora cerca de San Fernando tenemos 
también unos ocupas que están dando inseguridad y miedo al barrio. Se puede actuar contra 
estas mafias, basta hacer lo que  el Alcalde de Badalona, que sí lo hizo. Simplemente hay que 
empeñarse y tomar medidas. También hay cosas que ustedes no han hecho como impedir la 
venta ambulante ilegal tan perjudicial para los comercios y para la propia higiene, la falta de 
control de ruidos y otras aplicaciones de las ordenanzas. Todo esto ocurre porque falta la 
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presencia policial. Tras anunciar a bombo y platillo que tenemos policía de barrio, la verdad es 
que cuando vamos a los barrios y preguntamos, no los ven o los ven poco o cuando los llaman 
no contestan. 75 policías no son suficientes. La realidad es que no es suficiente. Ustedes 
prometieron en la legislatura pasada 110 policías y 10 oficiales, 120 para 10 zonas. Esto no se 
ha hecho, seguimos con este problema que es grave. . Para ello hay que librar a la policía de 
todo lo que sea administrativo, para que pueda estar en unidades operativas. El otro día me decía 
alguien no sé que hacen Policía Local de talleres, esto se va y se externaliza. La Policía tiene 
que estar para actuar directamente donde falta, que es la presencia en la calle. Vox ha 
presentado numerosas veces reforzar, en tanto no tengamos este techo de 900 policías locales, 
que es el objetivo,  la seguridad privada para que haya  vigilancia y presencia en la Playa de 
Palma, parques o puntos conflictivos. Todas las han rechazado.  Si habla usted con los Policías 
antiguos, Palma está muy lejos de la policía local de los años 80-90 de Joan Feliu. Entonces la 
policía estaba en la calle, estaba en los barrios, los policías trabajaban con ilusión y había una 
magnífica postura. Esperemos que esto se pueda conseguir. Bueno, ahora vamos a entrar en el 
área de Modelo de Ciudad. empezaré diciendo que es intolerable el tiempo que se tardan en 
hacer gestiones, sea para la tramitación de licencias de obras, o por la toma de decisiones, que al 
ser a veces más ideológicas que técnicas, en nada favorecen la seguridad jurídica, perjudicando 
a los ciudadanos, a empresarios o  posibles inversores. Tenemos varios proyectos paralizados 
durante muchísimo tiempo y están allí. Hablemos de Son Busquets, de la Plaza Mayor, que 
debería  ser emblemática y ya llevamos 3 años. La interpretación de la norma, Sra. Truyol, debe 
ser clara, no caprichosa, y la norma debe de estar redactada de forma que no haya dudas para 
evitar que se puedan hacer diferentes interpretaciones. Y le voy a poner un ejemplo, la 
interpretación de impacto visual que utilizan a veces de forma caprichosa, este me gusta, sí, este 
me gusta, no. Y me refiero al Hotel Artmadams. La falta de una adecuada digitalización de la 
Gerencia de Urbanismo supone un grave problema  no solamente al ciudadano que tiene que 
esperar trámites lentos, sino al propio trabajador interno que está sufriendo una falta de 
digitalización que impide prestar los servicios. Hemos de invertir más para que este trato con el 
ciudadano sea ágil y eficiente. No se pueden tardar 2 años en resolver problemas o esperar un 
mes o dos meses para una consulta para poder hacer una obra en un solar. Reiteramos que sobra 
sectarismo político de los que dirigen el área de Modelo de Ciudad y falta buena gestión. El 
mejor ejemplo, se lo puedo poner, lo tenemos en no querer proteger un bien patrimonial, Sa 
Feixina. Sí, lo siento, lo voy a decir claro. Los juzgados y tribunales de justicia han puesto fin a 
una polémica artificial creada por los políticos del pacte al margen de los técnicos del Consell 
de Mallorca que votaron a favor de la protección como bien catalogado del monumento. El 
ridículo, de nuevo, ha sido espantoso y nos ha costado 5.000 euros en costas porque lo que 
tienen que pagar viven de subvenciones públicas. El Ayuntamiento de Palma ha hecho una vez 
más el ridículo por su falta de diálogo y radicalismo en este tema, impropio en una sociedad 
democrática. Lo primero que hay que hacer es respetar la ley y la Constitución, cosa que parece 
ser que no les gusta. El monumento perdurará para siempre como una muestra del rechazo al 
fanatismo e intolerancia que ustedes han practicado y sobre todo como recuerdo a las víctimas 
de ambos bandos para que no vuelva a repetirse. Y tienen el derecho todos, de un lado, de otro, 
al recuerdo, a la memoria y a la reparación. Porque si sacamos la historia podemos sacar la 
historia, no solamente una historia con una versión. Cosa que no han hecho. Urge ya que como 
auténticos demócratas acepten las sentencias de nuestros Tribunales, y la actuación inmediata de 
este ayuntamiento tiene que ser poner de forma inmediata en el catálogo de bienes Sa Feixina. 
Un gravísimo problema es la falta de vivienda en general y en particular de viviendas protegidas 
o públicas o  de protección oficial. Recordemos que tanto el Gobierno Balear a pesar de las 
promesas electorales así como este ayuntamiento no han hecho la vivienda que habían 
prometido. De los miles de viviendas que prometieron, en estas dos legislaturas apenas han 
hecho unas quinientas. Solo en Son Busquets, de haber trabajado bien,  se podrían haber hecho 
más de mil viviendas para estos jóvenes o mayores necesitados de viviendas. Y todavía no 
tenemos el PERI de Son Busquets, ni seguro el dinero que parece ser que llegará para poder 
construirlas viviendas. No sé si lo veremos en esta legislatura, en la siguiente. Bien, por no 
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haber hecho, no han hecho ni han sido capaces de hacer 40 viviendas. 40 en 7 años para cumplir 
con un acuerdo del año 2028, con relación al desmantelamiento del poblado de Son Banya. Solo 
había que proporcionar 40 viviendas para gente que vive en condiciones inhumanas. Ni el 
Gobierno Balear, ni el muy incompetente IBAVI o ustedes, que tienen 11 millones de euros 
para gastarse en el Luis Sitjar, que es un proyecto que todavía no saben lo que van a hacer. Con 
este dinero podrían hecho 120 o comprado 120 viviendas sociales para ayudar a estos 
necesitados. Ya sabemos que estos millones que ha prometido el Govern, solamente ayudará a  
500 familias y que las  viviendas de protección oficial no las veremos antes de 5 años si sigue la 
cosa así o mucho más tiempo. La falta de interés en la construcción de viviendas por parte de la 
administración progresista ha sido muy clara. Detrás de todo esto qué hay. Vamos a coger las 
viviendas aunque sea de forma temporal de los grandes tenedores. Y de esta manera no haremos 
viviendas. Esto ha fracasado. Esto refuerza su fracaso. Y esto no ha conseguido ni las 56 
viviendas. Esto es el auténtico problema. Si a esto le añadimos encima un nuevo plan general 
20-21, donde desde luego no apoya la construcción de viviendas, creo que tendremos un futuro 
bastante negro. El grupo municipal de Vox Palma fue el primero que denunció y rechazó este 
plan general 20-21 por distintas razones. Primero, no es el que necesitamos. No resuelve los 
problemas, no pone terreno y hay un largo etcétera por inseguridad jurídica o porque ustedes 
hacen unas declaraciones muy bonitas pero en el fondo no resuelven el problema de falta de 
vivienda. Ustedes son responsables de la carestía de la vivienda, de la carestía del alquiler, 
porque en 7 años no han hecho nada. Nada. Promesas. Vamos a hacer, vamos a hacer y todavía 
estamos esperando. Como he dicho, detrás de estas palabras bucólicas del urbanismo humano y 
agenda 2030, no resuelve los problemas, es un plan, el plan general,  que se hizo con 
secretismo. Y como digo, no había ni terreno y el terreno urbanizable lo utilizan mal por los 
coeficientes que aplican. Con relación a los datos y al futuro. Si ahora estamos mal y faltan 
10.000 viviendas, nos dice el Instituto Nacional de Estadística que Baleares va a ser y es la 
provincia de mayor crecimiento y en 15 años tendremos 120.000 habitantes más. Què farem? Su 
plan y con déficit de 10.000 viviendas. Pues va a ser espantoso. Bien ahora voy a pasar al área 
de Hacienda e Innovación. Con los presupuestos más elevados de la historia de este 
ayuntamiento, el equipo de gobierno nunca ha votado a favor de bajar tasas e impuestos en las 
propuestas presentadas por Vox Palma. Desde que empezó la legislatura, nuestro grupo 
municipal ha pedido continuamente la reducción de tasas e impuestos para que los autónomos y 
familias pudieran llegar desahogadas a final de mes e incluso, unas pocas, poder aumentar su 
capacidad de ahorro. Por desgracia, no es así, nos llegó desgraciadamente el Covid y la 
situación empeoró y seguimos pidiendo que bajaran impuestos y solventaran el problema crítico 
de la pequeña y mediana empresa y de los autónomos. No lo hicieron. Este año se van a aprobar 
los presupuestos más elevados de Cort. Con un  aumento de 17 millones de euros, van a llegar a 
los 492 millones de euros, y de nuevo, no se bajan ni tasas ni impuestos, pero sí van a aumentar 
la recaudación: 226 millones de euros en concepto de impuestos directos e indirectos. Solo de 
IBI van a recaudar 2,5 millones de euros más, sumando en total 120 millones de euros, pero 
luego ustedes votan en contra de nuestra petición de bajarlo al mínimo. Porque la gente lo está 
pasando muy mal. Pues no les importa. También, se niegan a bajar tasas e impuestos al pequeño 
comercio, ahogándose cada día más debido a sus proyectos catastróficos de movilidad que está 
arruinando uno detrás de otro. Su afán recaudatorio es enfermizo. Solo en sanciones van a 
recaudar casi 25 millones de euros, es decir, más de 9 millones de euros. Esto es recaudar o es 
asaltar al ciudadano, porque una cosa es la sanción y otra es la persecución económica. Bien, no 
quieren oír ni hablar de bajar tasas. Ustedes, como el Sr. Sánchez, van a ser la ruina y son la 
ruina para mucha gente. Con relación al IMI, lo hemos dicho mil veces, hemos hecho 
propuestas para invertir más dinero en el IMI. El IMI no funciona, no está actuando. Por no 
tener no tiene ni muebles para la nueva sede. Y necesitamos, el ciudadano, el funcionario, que 
funcione toda la informática. Y se lo recuerdo, estamos con problemas continuamente desde 
hace mucho tiempo. Y dejen de dar la culpa a la legislatura pasada. Con relación al área de 
Movilidad. Nos encontramos con una de las áreas más contestadas, Sr. Dalmau, por no ser 
capaces de solucionar el  problema de la circulación, por no haber tenido en cuenta la opinión de 
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los ciudadanos y por no seguir los consejos de los vecinos, incluso de ARCA. Su lema PALMA 
CAMINA, ya sabe lo que decimos, Palma no camina, es un caos, es un atasco. Además, de todo 
esto han subido en momentos de crisis el billete, la ORA, el aparcamiento. O sea, es lo mismo, 
en vez de resolver. Sí, sí, lo subieron. Ahora electoralmente van a bajar todo. Nos preguntamos 
por qué Palma es un atasco. Porque se han tomado decisiones sin estudiar las consecuencias, 
algo habitual en este equipo de gobierno. Tienen por enemigo a los conductores porque no 
saben resolver el problema. El ciudadano tiene derecho al coche, a movilidad, porque para 
muchísimos es imprescindible porque lo otro no funciona. Lo hemos dicho mil veces Sr. 
Dalmau, la movilidad se mejora dando mejor servicio de la EMT, creando parkings 
residenciales y disuasorios, no solo no han resuelto el problema, si no que han cambiado de 
líneas y encima lo estropearon más. Deben aumentar el número de itinerarios y frecuencias. 
Tienen que hacer más parkings disuasorios. Deben hacer más parkings que estén dentro de la 
ciudad residenciales. Bueno, ahora dicen que los harán, pero sabemos que estamos en elecciones 
y prometen y dicen que van a hacer cosas que llevan muchos años sin hacer. En cuanto al plan 
de movilidad PMUS, ha sido rechazado por la mayoría de la oposición, porque consideramos 
que ustedes se agarran a muchos temas que no resuelven realmente la movilidad: velocidad, 
Agenda 2030, etcétera, etcétera. Hablando de la agenda 2030 le podemos decir que Vox no la 
comparte porque es mala, ruinosa para nuestra economía. Y perjudica enormemente. Nosotros 
somos respetuosos con el medio ambiente. Y nosotros defendemos la mejor agenda que puede 
ser para España, respetar el medio ambiente y sobre todo reactivar la economía en contra del 
globalismo. Esta agenda se llama Agenda España. Con relación al ACIRE y a la ORA. La 
mayor parte de asociaciones de vecinos no están de acuerdo. Ustedes van a perjudicar a 
residentes y al comercio de una manera enorme. Como no saben resolver los problemas de 
movilidad, lógicamente el coche es el enemigo, de la misma manera el turista es el enemigo a 
pesar de que muchísimos que los critican viven del dinero que da el turismo. Federación de 
Asociación de Vecinos y otros tantos y discursos que hemos oído aquí, niegan la mayor. Los 
accesos a los mercados van a ser más problemáticos. Son malos. La difícil movilidad de Palma 
empeorará con la limitación a dos vías como hemos dicho por el paseo Marítimo y el proyecto 
que tienen en la  plaza del Progreso con lo cual no se va a  poder circular por Palma. Ustedes se 
han convertido con las cámaras de tráfico en auténticos depredadores del ciudadano, ustedes 
quieren doblar las multas, las sanciones, para hacer caja. No para corregir. El pobre ciudadano 
que conduce y que le ponen multa, la mayoría de ellos viven justos para llegar a final de mes y 
ustedes los asaltan. Y además hemos visto el espectáculo de una plataforma que denuncia que 
les han puesto multas sin notificar o mal notificadas en cuantías elevadísimas. Y la reacción de 
la administración suya, porque usted es responsable, la empresa ha sido lenta, torpe y mala. 
Cuando debería haber sido inmediata y pedir perdón a todos los que están perjudicados. Bien, 
peatonalización de Nuredduna. Les pinta perfectamente Sr. Dalmau cómo son. Es decir, un 
proyecto donde no han escuchado a nadie. Ni al ciudadano ni al residente ni a los comerciales ni 
a la EMT, ni a la Plaza Garau, ni a tanta gente. Ustedes se han empeñado en el icono. Y al final 
a quién le ha tocado la lotería, a los 280 metros cuadrados de calle y sus vecinos. A nadie más. 
Pedro Garau es un barrio necesitado de todo y se han gastado 3 millones de euros en quitar 
aparcamientos y en hacer una callecita muy bonita. Así son ustedes, no gobiernan pensando en 
el ciudadano, gobiernan de espaldas al ciudadano. Y si hablamos del taxi. El taxi, todavía 
esperamos que haga algo. Lo hemos dicho, es increíble que año tras año falten taxis porque no 
haya una bolsa y siguen sin hacer nada. Como ya he dicho, nuevo éxito para Palma, estar entre 
las 150 ciudades con peor movilidad del mundo, no de Europa. Con relación al área de medio 
ambiente, hace poco, no creo que esté de acuerdo, pero hace poco un medio digital titulaba, 
“Palma la quinta ciudad más sucia de España.” También la quinta más insegura. “Echa a 160 
barrenderos y engorda la lista de altos cargos.” Continua diciendo, degradación, suciedad y 
basura en plena temporada alta en la céntrica plaza de España o con la limpieza intermitente de 
muchas calles por lo que afecta a su mal estado y falta de higiene. Últimamente mandan 
fotografías por el Paseo Marítimo y el Molinar y es tremendo. Nos hacemos la pregunta, ¿Qué 
ha de mejorar el servicio que presta el Ayuntamiento de Palma en la gestión de los residuos 
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domiciliario y limpieza viaria? Con la llegada del Pacte y asumir MES la dirección de EMAYA, 
se apartó a expertos gestores que llevaban la dirección de los servicios de recogida de residuos y 
limpieza, contratando a nuevos técnicos, Director de Área, Jefe de Departamento, Jefes de 
Servicios, todos ellos con un mismo origen y empresa, Melchor Mascaró. El resultado ya lo 
conocemos. Esto no lo digo yo, me lo dice gente de dentro. En las dos últimas legislaturas se 
han basado en la adquisición de mucho material, de acuerdo, pero ¿y el resultado? No ha 
mejorado. También han aumentado el número de personal y sigue diciendo tampoco han 
mejorado. ¿Qué pasa? ¿Cuál es el problema? ¿Qué pregunta nos hacemos? Muy sencillo, en la 
dirección y organización del área de Calidad Urbana. En nuestra opinión, el problema mayor es 
la falta transparencia, deficiente gestión al haber apartado a los que sabían e inexistente 
información de los servicios. Y esto me refiero información para que los ciudadanos sepa 
cuándo, cómo y dónde actúan los servicios de limpieza viales. Seguimos con los vertidos de 
aguas sucias al mar, nos falta todavía el tanque de laminación de 50.000 metros cúbicos. 
Seguimos esperando la remodelación total de la depuradora del Coll den Rabassa- EDAR2. Que 
aquí sí podemos decir a su administración y a las anteriores, estaban dormidos gastando el 
dinero mal en otras cosas. Existe un claro desequilibrio entre el área de calidad urbana y el de 
ciclo de agua. No es normal que el ciclo del agua con más de 20 millones de euros tenga que 
financiar la otra rama, por lo tanto, es difícil de explicar cómo una empresa de 1.500 personas, 
con un importante presupuesto no esté funcionando como pedimos los ciudadanos de Palma. Sé 
que ha hecho muchas cosas, pero qué pasa. Qué pasa. Volviendo a la Calidad Urbana, he de 
reconocer que lo que dice el Regidor tiene razón, los ciudadanos tenemos parte de 
responsabilidad pero también le recuerdo que los ciudadanos pagamos elevados impuestos por 
la recogida de suciedad, basura o del agua. Y con lo que usted dice y tiene razón, que hay 
ciudadanos que no respetan la norma, le pedimos que reforzara el sistema de control para evitar 
esto. Cosa que no han hecho. Seguimos con “Palma es un Grafitis”, una expresión muy bonita 
de ARCA a la que nos sumamos todos. Bueno, nos ha costado mucho tiempo concienciar al 
equipo de gobierno y por fin el Alcalde nos dijo que el grafitis es vandalismo. Gracias Sr. 
Alcalde, nos costó mucho. Pero lo cierto es que esto todavía no funciona debidamente porque 
aparte de limpiar, hay que vigilar y sancionar a aquellos que no respetan. Algo que estamos 
viendo que no se está produciendo porque los grafitis siguen siendo un verdadero problema. 
Hay ayuntamientos en la isla que lo han resuelto. Saben por qué. Porque la policía local está en 
la calle y persigue a los que hacen grafitis. Y los identifican y los detienen y les ponen multas. 
Usted no hace esto. Tampoco lo hace con los vendedores ambulantes. Voy a entrar al área 
LGTB, Social, Feminismo. Esta Regiduría ha sido un centro de propaganda ideológico y lo 
sigue siendo. Lo acabamos de ver con los discursos. Parece ser que en el mundo no hay otros 
problemas. Han creado situaciones. No vamos a entrar hoy en el debate ideológico de género o 
de LGTBI y tal, cada uno piensa lo que le parece, pero desde luego aparte de esto hay 
muchísimas prioridades que deben atender. Bueno, usted apoyó en su momento a una Regidora 
que luego tuvo que cesar, cuando sacaba los pies, con perdón, cuando estaba fuera de tono en 
muchísimas cosas la anterior Regidora. Y bueno, también entendemos que hay muchos recursos 
mal utilizados porque son de claro carácter ideológico con sus talleres ideológicos y otras cosas 
que desde luego no son prioritarias. Con relación al área de Participación Ciudadana. Ya lo 
hemos oído. Hay una queja general del ciudadano, donde no tiene la respuesta rápida e 
inmediata. Que conste que las oficinas de atención al ciudadano la gente que trabaja Es 
encantadora. El problema es después el trámite del ayuntamiento que no funciona. Con relación, 
ya lo hemos dicho aquí, las subvenciones para asociaciones hay muchas quejas,  pero no 
solamente hay quejas de muchos vecinos, asociaciones, porque hay una federación de vecinos 
que tiene pues la marca para que pueda facilitársele todo mientras hay otros que no reciben estas 
subvenciones. Sí, en mayo 2021, el juzgado número 2 ha obligado al Ayuntamiento a pagar 30 
mil euros, que todavía no ha pagado a la Federación. Bueno, como dice de acabar, 
Infraestructuras, sé que la Regidora hace lo que puede. Que le den más dinero. No basta Sr. 
Alcalde. Dele más dinero porque Palma no es una ciudad segura para andar. Y Cultura y 
Bienestar Social, bueno, como tengo 27 segundos pasados, simplemente decir que es Cultura la 
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suya, olvidando la de otros palmesanos. Y con relación a la Educación, que permitan la elección 
de escuela, de lengua y que sea gratuita de 0 a 3 para todos, no solamente en la enseñanza 
pública. Den el cheque escolar. Para finalizar, ya fuera de tiempo, y agradezco estos segundos. 
Sr. Hila, su gestión no es del gusto de la mayoría de ciudadanos. Lo dijo la encuesta. Usted ha 
puesto por delante la ideología, se ha puesto en sistemas extremos y no ha sido el auténtico 
gestor que queremos ni tampoco ha tenido un equipo de gobierno, a pesar de que ahora 
aplauden todos muy juntos, cohesionado. Cada uno ha ido por su lado. Y a usted le ha parecido 
bien. Sé que pido peras al olmo a estas alturas, pero ya lo dicen las encuestas, como hemos 
dicho, recientes encuestas, el peor Alcalde desde la transición de 1978, el Sr. Hila. De forma 
indiscutible. Es una opinión generalizada Sr. Alcalde. Y hablo de la fecha 1978 cuando se hizo 
la transición, cuando se hicieron pactos, cuando se resolvieron. Transición que rompió y ha roto 
el Sr. Sánchez. Hace 3 años escribí en el Mundo de Baleares: Sr. Sánchez, usted es un problema 
para la seguridad nacional. Me quedé corto. Sr. Alcalde, usted es un problema para el ciudadano 
de Palma porque no gestiona adecuadamente la ciudad. Muchas gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sra. Adrover. Bon dia, Sr. Batle, regidores, regidors, senyores i senyors, amigues i 
amics. Mos permetran que comencem la intervenció recordant que avui celebram el 77è 
aniversari de la Fundació de Nacions Unides. Volíem aprofitar l’avinentesa per recordar i tornar 
posar en valor la nostra agenda comuna, el compromís de tots amb els principis consagrats a la 
Carta de la ONU, amb els drets humans, la pau i la justícia com a principals valors que sempre 
han de guiar les nostres passes per construir un món i un futur amb més llibertat i benestar per a 
tots. I el fet de que avui commemorem allò que ens uneix, no lleva que també puguem debatre i 
enfrontar obertament visions diferents sobre la gestió del pacte d’esquerres que ha governat 
aquest Ajuntament durant més de 7 anys ha duit fins ara i quin ha estat el seu balanç de 
resultats. Certament, Sr. Batle, és difícil confrontar i debatre models de ciutat quan es líder de 
s’actual equip de govern es presenta avui aquí, davant tota la ciutadania, amb un discurs fred, 
sense força i sense il· lusió, demostrant clarament l’esgotament de l’esquerra per enfrontar i 
superar amb garanties  els reptes d’avui i de futur que presenta Palma. I ho hem sentit 3 
vegades. A vostès no els queda ni coratge per assumir aquests mesos que els queden. Palma 
necessita avançar per convertir-se en sa ciutat que tots necessitam i mereixem i, per això, està 
clar, més clar avui que fins ara, que haurem d’esperar a un canvi de govern al maig de 2023 per 
a que es faci realitat. En 2015, el Partido Socialista prometió transformar Palma. Cogieron las riendas 
de la ciudad, de la mejor ciudad del mundo para vivir y, siete años después, Palma es la tercera ciudad de 
España con peor calidad de vida. De hecho, la peor en el ranquin en su rango de habitantes. Un éxito 
rotundo del despropósito de su transformación. Sólo que, como de costumbre, ustedes siempre erran el 
tiro. Ustedes han transformado Palma en la quinta ciudad más insegura de España, dato constatado con 
las estadísticas del Ministerio del Interior. De hecho, es que usted ha dedicado apenas 20 segundos a 
hablar de seguridad. Un tema que hoy es el que más preocupa a todos sus ciudadanos. Dos legislaturas les 
han bastado para sembrar el caos en la ciudad y, lo que es peor, en el propio seno de la Policía Local. 
Debemos recordar que el Cuerpo de la Policía Local dirigido por todos los gobiernos municipales 
anteriores a los suyos había conseguido siempre altas valoraciones por su diligencia y profesionalidad. 
Llegaron ustedes y lo primero que hicieron fue acusar a los agentes de la Policía Local de trama corrupta 
orquestada por el Partido Popular, acusando a decenas de agentes inocentes, arruinándoles su vida 
personal y profesional sólo por sectarismo y por un oportunismo político jamás visto antes en esta ciudad. 
Tendrán ustedes siempre la vergüenza de lucir la medalla al mérito civil por ser el peor gobierno 
municipal que ha dirigido la Policía Local de Palma. Y de esos polvos, estos lodos, Sr. Alcalde. La 
inseguridad que sufrimos hoy en nuestra ciudad es consecuencia directa de su oportunismo político y de 
su incapacidad manifiesta para recuperar la actividad policial con los medios materiales y humanos 
necesarios. La última de sus proezas es merecedora en sí misma de una medalla más, es la situación 
generada por los Regidores de Hacienda y RRHH y la Regidora de seguridad ciudadana. Aquí no valen 
las excusas, no le valdrá escudarse con que “son mis socios de gobierno”, esto es un caos entre el propio 
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Grupo Socialista, el suyo, Señor Alcalde. Una prometió a los sindicatos de la Policía Local reorganizar la 
plantilla y dotarla con los recursos necesarios y el otro, al final de la legislatura, les ha dicho “yo no me 
hago responsable de lo que prometan otras”. Esta medalla, Señor Alcalde, no tendrá que compartirla ni 
con Més ni con Podemos, tiene el honor de que sea toda suya. Y ¿quiénes sufren las consecuencias de sus 
logros y de sus medallas, Señor Alcalde? Los ciudadanos. Camp Redó se le ha escapado de las manos. 
Del incivismo a la delincuencia hay sólo un paso. En diciembre de 2019 saltó el mayor escándalo de las 
menores tuteladas por el Consell de Mallorca, precisamente, porque una menor fue abusada sexualmente 
por un grupo de personas en una de las viviendas de Camp Redó. Y usted hoy todavía guarda silencio. 
Amenazas continuas y agresiones a vecinos del entorno. Y ustedes, en silencio. Trabajadores de 
EMAYA agredidos por las calles mientras realizan sus faenas por la noche. Y ustedes, les cambian el 
turno. Ahora van de día. ¿Y  qué hacemos Sr. Alcalde con todos los ciudadanos que trabajan por las 
noches o que les da la gana salir por las noches de su casa? Nada. Silencio. Usted no tiene respuesta para 
todos ellos. Usted se comprometió en esta misma sala, el 7 de junio de 2016, a trabajar para que Santa 
Catalina no se convirtiera en una zona conflictiva. Lo dijo aquí. Que iba a controlar los excesos, a buscar 
equilibrios, a alcanzar acuerdos. ¿Y qué tenemos ahora? Todo lo contrario de lo que pretendió. Durante 
su mandato, Santa Catalina se ha transformado en un punto de excesos, de desequilibrios y de 
desacuerdos. Sinceramente Alcalde, peor era imposible. La Estación Intermodal se ha transformado en un 
foco de conflictividad que se irradia a toda la zona de la Plaza de España y del Parc de Ses Estacions. Se 
lo hemos advertido en esta misma sala en repetidas ocasiones, y ustedes, manifiestamente superados por 
su propia incapacidad para asumir estas situaciones, se escudan en vagas excusas para no hacer frente un 
problema que está atacando directamente a uno de los puntos neurálgicos de la ciudad. Hable con sus 
colegas, la Sra. Armengol y la Sra. Calvo, pídales, exíjales que pongan medidas y freno al incivismo y a 
la delincuencia en la Intermodal. Si no lo hace, de nuevo su actitud se convierte en silencio cómplice de 
quienes no respetan las normas. Y Son Gotleu, ni los propios chóferes de la EMT están seguros.  Y 
ustedes han seguido en silencio. Éstos son algunos de sus “barrios reto”, expresión acuñada por ustedes 
mismos y que no hace más que poner de manifiesto que después de más de siete años al frente de Cort, su 
único logro es que han conseguido identificar los “retos”, pero, nunca hablan de ninguna solución porque 
ni la han puesto ni la tienen ni la tendrán después de haberle oído hoy. Barrios abandonados, a la policía 
local no se la ve por ningún barrio, a la policía de barrio es a la que no se ve. No están. Los vehículos que 
han adquirido no son aptos para policía, el número total de agentes sigue disminuyendo, y el exceso de 
trabajo y las horas extra es la única solución que tienen ustedes para paliar esta solución. Y que ustedes 
sólo puedan promocionar su labor al frente de seguridad ciudadana en México, ya nos da una idea 
bastante clara de la “situación reto” que dejan ustedes en esta área al próximo gobierno municipal. Vostès 
passaran a sa història d’aquesta Ciutat, a més de per ser mals gestors, per haver promocionat sa 
transformació des paisatge urbà de Palma, l’han transformada en una exposició contínua de 
trastos i restes de mobiliari domèstic al mig del carrer i de grafitis i pintades vandàliques per 
totes ses façanes i portes d’edificis i garatges. Han transformat Palma en sa quinta ciutat més 
bruta d’España, i no ho diu el Partit Popular, ho diu la OCU. Per més que repeteixin una i altra 
vegada que només és una sensació, és avui un fet clar i notori que Palma està més bruta que 
mai. Això ho saben tots, manco vostès, o al manco això és lo que fan veure. Una primera 
legislatura marcada pels abocaments de trastos al carrer, per l’incompliment manifest del decret 
de protecció de la posidònia i per una benevolència malentesa envers els vàndals i grafiters, mos 
han deixat un escenari llastimós de brutor pel carrer i per les parets i un processament judicial a 
treballadors d’EMAYA i a les responsables polítiques de l’empresa. I una segona legislatura 
centrats en la comercialització d’energia, no s’han posat a fer net. A més amb la clara intenció 
final d’aconseguir que una empresa pública sostinguda amb doblers públics competeixi amb 
empreses privades per a la venda d’energia a tercers. I no tan sols a l’IME, no me vengui per 
aquí. Vostès saben perfectament que s’última opció és la vendrem als ciutadans al carrer. Las 
electrolineras de EMAYA. Vostès han quedat enlluernats. Enlluernats per tanta energia i 
sobrepassats pels trastos i els grafitis que ja els impedeixen veure amb claredat sa brutícia, les 
rates al voltant dels contenidors de fems, i ses olors que tot això desprèn. Per no parlar del mal 
servici que donen a tots els ciutadans de les zones rurals de Palma que, literalment, han estat 
abandonats per vostès, i paguen una recollida de fems que no els dona més que problemes. Al 
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urbanismo, usted también solo le ha dedicado 15 segundos. No me extraña. La transformación de 
la ciudad que ustedes pretenden con la revisión del PGOU no nos conducirá a la ciudad del siglo XXI que 
necesitamos. Un proyecto que no da solución ni a corto, ni a medio, ni a largo plazo al principal problema 
que tenemos en Palma: la vivienda. Usted señor Alcalde prometió que ésta sería la legislatura de la 
vivienda. Todos entendimos que iba a ser la legislatura en la que se pondría solución a la escasez de 
vivienda, pero nos equivocamos. Con ustedes todo hay que entenderlo al revés. Han hecho de ésta, la 
legislatura de la no vivienda. El precio de la vivienda en Palma no ha dejado de crecer, nuestros jóvenes 
tienen hoy menos oportunidades que nunca. Somos la 5ª capital de provincia con el precio de alquiler más 
caro por m2 y en la que más ha subido el precio del alquiler y de compra-venta en el pasado mes de 
septiembre. Su modelo de ciudad ha sido un fracaso. Prometieron que prohibiendo el alquiler vacacional 
controlarían los precios de la vivienda. Mentira. Prohibiciones todas, soluciones ninguna. Les hemos 
reiterado una y otra vez que se necesitan garantías para que los pequeños propietarios pongan viviendas 
en el mercado de alquiler. Que colaboren activamente con los vecinos para evitar las ocupaciones ilegales 
y que les ayuden a hacer frente a las nefastas consecuencias que tiene la ocupación en sus edificios y en 
sus vecindarios. Pero ustedes no hacen caso. En silencio. Pero el Plan General que pretenden aprobar no 
es más que la culminación de un modelo fallido que puede suponer el mayor impedimento para 
solucionar el tema de la vivienda en Palma durante los próximos 20 años. Ustedes hipotecarán esta 
ciudad. Un Plan que ya nace desfasado. Por no hablar de los “pelotazos urbanísticos”, según ustedes 
“soluciones inadecuadas”. Por no hablar de injerencias e incongruencias con planes directores de otras 
administraciones supramunicipales, la falta de informes técnicos preceptivos y vinculantes o la 
arbitrariedad en cuestiones tan importantes para los ciudadanos como la protección y catalogación del 
patrimonio. ¿Qué va a hacer finalmente con Sa Faixina, Sr. Alcalde? ¿Y Son Dureta? ¿Es digna o no es 
digna de protección? Luchará o no luchará con su amiga del Consolat. ¿Se rendirá? ¿Tiram Son Dureta? 
Entonces no era tan importante. Es que ustedes entienden el  urbanismo como un juego de Monopoly. Se 
lo hemos dicho en numerosas ocasiones. Aquí pongo un hotel, allí un edificio catalogado, aquí 400 
viviendas, y por otro lado 700.000 m2 de zonas comerciales. Pero es que no prevén que cada una de estas 
actuaciones conlleva en sí misma la transformación de la zona de Palma en la que caen. Transforman el 
paisaje, tienen un impacto importantísimo en la vida de las personas, cambian el carácter del barrio y 
también afectan notablemente a la movilidad. Y no han previsto nada para solucionar esto. Además, Sr. 
Alcalde, ustedes han reconocido abiertamente en esta sala que han cerrado acuerdos en los despachos con 
algunas de las partes afectadas por sus pelotazos urbanísticos. ¿Nos está diciendo que han mantenido 
negociaciones explícitamente prohibidas por ley, en sus despachos? Espero que no sea así Sr. Alcalde, 
porque usted sabe de lo que le hablo. Mire, ha tenido 1 año para reaccionar a lo que desde el Grupo 
Municipal del Partido Popular le dijimos en octubre de 2021: ustedes han transformado Palma en una 
ciudad triste, en blanco y negro. Pero, lamentablemente, hoy constatamos que el reguero de cadáveres 
urbanos que su gestión municipal va sembrando a lo largo y ancho de la ciudad, no hace más que 
aumentar. ¿Qué han hecho en el Canódromo? ¡Seis años para dejarnos un secarral con más problemas de 
accesibilidad que ventajas para los ciudadanos! ¿Es por eso que huye de la foto de la inauguración? 
También le entiendo, porque después de lo de la foto con la llave fake del Reino de Mallorca, uno ve una 
foto y echa a correr. Lo entiendo Sr. Alcalde. Pero controle que les dijimos ya un par de veces que le 
ponían trampas sus Regidores. I hi ha tornat a caure. Sus silencios. Sr. Alcalde, son atronadores. Dígalo 
claro, hoy ha hablado media hora, más de media hora y no ha dicho, ¿qué opina usted sobre el cierre del 
mercado de camp Redó, la reforma del aeropuerto, de Son Toells, de Son Oms, de las cero viviendas 
construidas, del colapso en las licencias urbanísticas, del fracaso de Son Banya, los grafitis, el incivismo, 
los manteros, de los nómadas digitales, de las galerías de la plaza mayor, el fiasco del Lluis Sitjar, de los 
pelotazos? ¿Qué opina usted Sr. Alcalde? Esta ha sido su forma de gobernar. Hablar una vez al año, 
poquito y callar el resto. Pero los ciudadanos no necesitan un equipo de gobierno en silencio. Necesitan 
un equipo de gobierno con liderazgo suficiente para hablar claro, para defender claro y para apostar por lo 
que realmente necesita. También es verdad que le conviene seguir callado, porque la que lió con Santa 
Catalina cuando usted dijo que los vecinos se quejaban porque la gente pasaba por la calle. Sé que no 
quiso decir eso, pero es que lo dijo. A veces es mejor callar y en eso tiene usted razón. Ustedes saldrán del 
gobierno municipal el próximo mayo de 2023 con un cero rotundo en participación ciudadana. La 
transformación hacia un modelo de ciudad más participativo ha quedado en nada. Ustedes abrieron el 
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primer día la participación ciudadana con una consulta popular ¿Se acuerda del Born? No salió lo que 
querían y dijeron nunca más. A partir de ahora se hace lo que nosotros decimos, cuando lo decimos y 
porqué lo decimos. Y a quien no le guste. Los problemas diarios que están soportando y denunciando los 
vecinos del Bosque de Bellver se hubieran evitado si ustedes les hubieran escuchado, pero no. Tuvieron 
el capricho de urbanizar el Bosque de Bellver y no se pararon ante nada. Ni tuvieron en cuenta, ni se 
plantearon, la actualización del plan de usos del Bosque de Bellver. Ni tuvieron en cuenta las dificultades 
de acceso y la peligrosidad en caso de emergencias y mucho menos les importó perturbar para siempre la 
vida de los vecinos. Ustedes, que siempre acechan y culpabilizan a las terrazas de bares y restaurantes de 
perjudicar el descanso de los vecinos, se han convertido en la peor amenaza para la tranquilidad y la 
buena convivencia en los aledaños del parque del Bosque de Bellver. Por no hablar de que pregonan 
siempre su defensa de la naturaleza y el medio ambiente y en realidad han urbanizado y descuidado 
durante años el principal pulmón verde de Palma. Esto viene de los ecosostenibles. Ustedes se creen que 
por llevar un pin de los ODS en la solapa, lo tienen todo hecho. Otro carpetazo a la participación 
ciudadana la han dado ustedes con la peatonalización de Nuredduna. Y también en esto señor Alcalde la 
medalla es toda suya del Grupo Socialista. Ustedes decidieron, unilateralmente, partir el barrio de Pere 
Garau en dos, no urbanizando como se le pedía desde las Avenidas hasta la Plaza Miquel Dolç. Todas las 
aportaciones y soluciones presentadas por los vecinos, por las asociaciones, por las entidades, por la 
oposición, todas cayeron en saco roto. Usted decidió que estaba en posesión de la verdad absoluta y como 
si fuese el Rey Sol de Palma decidió por todos. Tenía que ser la izquierda quien urbanizara el Bosque de 
Bellver y quien encareciera la vivienda en Palma, construyendo una zona VIP en Pere Garau. O bien es 
que a ustedes todo les sale al revés o bien es que de verdad estos son sus intereses y los ocultan bajo 
discursos verdes y sostenibles. Por no hablar del vergonzoso reparto de subvenciones a las federaciones 
de vecinos. Tres convocatorias desde que ustedes están en el gobierno y han cambiado las bases en cada 
una de ellas, para que una asociación de vecinos no recibiera ni un solo céntimo para realizar sus 
actividades y su promoción entre los vecinos. Ustedes les han obligado a reclamar sus derechos en los 
juzgados. Les dieron la razón y hoy, todavía no han cumplido con ello. Otra muestra muy significativa de 
su desprecio a la participación ciudadana lo hemos visto con el Plan de Movilidad Sostenible que ustedes 
aprobaron sin consenso. La pregunta es: ¿Por qué no consensuaron con la oposición los objetivos y los 
principales proyectos para transformar la ciudad? Porque quisieron imponer su proyecto y su modelo de 
ciudad. Ustedes nos lo dieron hecho y nos dijeron: o lo comes o lo dejas. Como si fueran lentejas. Pero no 
hubo un proceso de discusión o debate con la oposición. Cero. Y todo porque ustedes realmente han 
decidido que el centro de Palma va a ser un bunker. Ustedes han cogido la idea del  Consolat de Mar y 
nos lo están poniendo a toda Palma. Y esto para ustedes es innegociable. Dígalo claro, Sr. Alcalde, dígalo 
claro: “El Alcalde Hila quiere convertir el centro de Palma en un parque temático y va a expulsar a todos 
los ciudadanos y a todos los comercios y negocios que no sean turísticos”. Esto es lo que va a conseguir. 
Ustedes con este plan van a dar el hachazo final a la gentrificación del centro de Palma. Los problemas de 
movilidad que sufren a diario los ciudadanos de Palma y del resto de municipios de Mallorca para entrar 
y salir de la ciudad son incuestionables. Ni ustedes, ni sus colegas socialistas del Consell de Mallorca han 
sido capaces de plantear ni una sola solución. Los accesos a la ciudad han ido colapsándose durante estas 
dos legislaturas sin que nadie haga nada por ello. Le pondré solo un ejemplo: la rotonda de la carretera de 
Sóller a la altura de la antigua prisión: estaba proyectada y a punto de licitarse y ustedes lo paralizaron 
todo con la excusa de conservar la antigua prisión.  Hoy es otro de sus cadáveres urbanos. Gracias a usted 
Sr. Alcalde, ahora no tenemos ni rotonda, ni residencia de estudiantes, ni centro cultural, ni escoletas, ni 
viviendas. Nada. 8 años para darnos nada. Otra medalla. Y por desgracia lo único que han hecho en 
movilidad es eliminar líneas y paradas de la EMT. Les puedo asegurar que cuando gobierne el Partido 
Popular a partir de mayo de 2023 se recuperarán aquellas líneas y paradas necesarias para que los 
usuarios de la EMT disfruten de un servicio ágil y efectivo. Señor Alcalde, no podemos cerrar este debate 
sin hablar de sus escándalos: Con el de los Almirantes, ya sabe a qué me refiero, no vale la pena. Fue 
usted portada en todos los medios nacionales, lo sabe todo el mundo, Almirantes franquistas del siglo 
XVIII y XIX. Brillante. Pero centrémonos, lo del Pride Week: la primera vez en democracia en este 
Ajuntament que un equipo de gobierno pretende celebrar una semana de fiestas y acaba celebrando un 
mes de guerra campal. Es el colmo de los despropósitos. Han ventilado sus trapos sucios por los 
periódicos. Incluso, han sembrado la duda de si el Plan General es el capricho de una sola persona o si 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

21
12

4_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
24

/1
1/

20
22

 i 
ho

ra
 1

1:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

D
9A

F
C

5F
22

E
F

7F
D

D
68

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 41 - 

verdaderamente se trata de una decisión colegiala que responde al interés general. Es muy grave que los 
ciudadanos de Palma tengan que aguantar esto, no merecen un equipo de gobierno que les avergüence 
así. Escúcheme bien Sr. Alcalde: “Nunca acepté tramitar y firmar asuntos que considero ilegales”. 
¿Recuerda estas palabras? El funcionario que las escribió, evidentemente, está fulminado. Pero este no es 
el tema, ¿usted conoce bien todos los detalles del expediente de la concesión de S’Escorxador? Desde el 
Partido Popular hemos solicitado, una y otra vez, ver todo el expediente, saber los datos, los detalles. Y 
ustedes se han negado a ello. Pero, señor Alcalde, una licencia, permítamela, si yo fuera usted, antes de 
mayo de 2023 dejaría este tema bien cerrado. ¿Y el acta del Hat Bar? ¿Ya sabe cómo se perdió? Hace dos 
años, ahora exactamente hace dos años, que saltó el mayor escándalo de esta comunidad autónoma 
viendo a una Presidenta del Gobierno saltándose sus propias normas en plena pandemia cuando nos 
estábamos jugando todos la salud.  Y ustedes van y en San Fernando les pierden el acta policial. Lo 
denunciaron a la Policía. Respóndanos. Han pasado 2 años. ¿Dónde la encontraron, quién la tenía, quién 
la perdió, dónde y qué decía el acta para que usted  guarde tan bien tanto silencio? Da mucho qué pensar. 
Por no hablar del escándalo de las notificaciones de multas. Vuelve a ser portada, Sr. Alcalde. Ha 
prorrogado el contrato a la empresa expedientada. Dígannos qué es lo que no saben hacer y nos ponemos 
a su disposición. Les ayudaremos. En lo que sea. Pero dejen de vulnerar los derechos de los ciudadanos. 
Les están pisoteando los derechos, les están exigiendo unas cantidades que no pueden pagar en el peor 
momento. Usted solo se acuerda de la inflación cuando ve la tele, pero la gente la sufre cada día. Y no 
podemos pasar página a sus dos legislaturas de gobierno municipal sin hablar de su estrecha y delicada 
relación con la justicia: Una sentencia por prevaricación, casi nada. Una acusación por delito 
medioambiental, muy seria. Y una sentencia por incumplimiento de la Ley de Protección de Datos, 
gravísimo, la multa la hemos pagado todos. Eso, por el momento. Y lo que podría ser mucho peor si 
llegara a verificarse: que su colaboración con la Justicia manifestada abiertamente por usted mismo aquí 
en esta Sala en relación con la investigación en el seno de la Policía Local hubiera incluido la ejecución 
de las presuntas amenazas de un fiscal a agentes detenidos con la suspensión de empleo y sueldo con una 
sola llamada a la Regidora del área. Escalofriante. Esperemos que eso no sea así. Las acusaciones y 
sentencias que ya lucen ustedes en su palmarés, quedarían absolutamente eclipsadas por el mayor 
escándalo de persecución política y judicial a funcionarios inocentes que uno pueda imaginar. Por ética, 
les inhabilitaría a todos y a cada uno de ustedes para dirigir administración pública alguna. Entonces sí, 
que por aclamación popular ustedes habrían sido lo peor para Palma. Gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sra. Presidenta. Si se me permite empezar. El año pasado también hablé Sr. 
Martínez. El año pasado sí hablé y no hay ningún problema.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Per favor, respecte a les persones que tenen la paraula. Sr. Martínez, respecti a la persona que 
tengui la paraula. Sr. Martínez, però què li passi. El Sr. Ducrós té la paraula no la té vostè.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Váyase a dar una vuelta Sr. Martínez. Bueno, esto no lo tenía previsto. Esto sí que me ha 
pillado por sorpresa. Que el Partido Popular cuando acaba su primera intervención hablando de 
la justicia, la semana en que un presidente de su partido ha entrado en la cárcel, es una absoluta 
vergüenza. Es una vergüenza. Sinceramente, yo aquí tengo previstos algunos escenarios en 
función de lo que hablasen, esto no me lo esperaba. No me lo esperaba. O sea, es un error tan 
garrafal, tan garrafal, que sinceramente hacía años que no veía algo así. Hacía años. No entiendo 
nado. Les recuerdo también un Concejal suyo, tanto que hablan de Urbanismo, uno de sus 
Concejales de Urbanismo, también en la cárcel. Es que es increíble. Increíble, que el Partido 
Popular apele a estas cosas. Que además, no hay nada. Es que no hay nada. Yo es que la verdad 
me he quedado alucinado. Necesitaría media hora hablando de esto, aunque no le gustase Sr. 
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Martínez. Aunque no le gustase. Es increíble. Bueno, si se puede callar Sr. Martínez, si no 
pediré que le saquen de la sala.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez per favor, no me faci cridar-lo a l’ordre una altra vegada. Sr. Martínez, la Sra. 
Pastor no ha interromput a ningú. La Sra. Pastor no ha interromput a ningú. Bueno, quan el Sr. 
Martínez deixi de comportar-se com a una escola podrem començar el debat. Esteim aquí per 
arreglar els problemes del ciutadà. Sr. Martínez, guardi respecte a la resta de companys que 
estan parlant. Torni a començar.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, ustedes han empezado apelando a una situación que parece que observan con cierta 
nostalgia, que es en el 2015, cuando ustedes gobernaban. Y cuando ustedes gobernaban lo 
primero que sorprende que echen de menos esa situación es que cada vez que hablan en este 
Pleno, explican que esa legislatura y ese mandato para ustedes fue un suplicio. Lo repiten 
muchas veces. Seguramente lo fue y también fue muy inoperativo. Pero es sorprendente que 
hablen del 2015 como la época gloriosa de esta ciudad, pero bueno, eso cada uno tendrá su 
opinión, pero que ustedes mismos defiendan que esa época era muy mala. Entonces, allí hay una 
incongruencia en su planteamiento. Yo creo que ya es un error. Y por ejemplo han hablado de 
comercio. 2015, comercio. Cuando nosotros llegamos en 2015, lo único que ustedes hacían era 
tener una línea de subvenciones en materia de comercio para dinamizar, que el grado de 
ejecución era ínfimo. Y lo otro que hicieron fue presentarse ante una maqueta de Palma Springs, 
mirarla y estar allí y hacerse una foto. Esa era su apuesta por el comercio. Y ahora dicen, nos 
anticipan, otra vez el nuevo caos en el centro por el comercio. Vuelven a anticipar eso. Porque 
cuando han estado gobernando no han tomado ningún tipo de decisión. Pero también lo que les 
digo, cuando ustedes hablan de que Palma era el mejor lugar para vivir, el esplendor de Palma. 
No sé muy bien a qué época se refieren, a lo mejor que a la misma que cuando gobernaba el 
Partido Popular, que es lo que sugiere Ciudadanos, que cuando gobierna el Partido Popular es 
todo fantástico. Eso lo decía un periódico, lo decía un periódico británico. No lo decía la 
Unesco, no lo decía la ONU. ¿Tiene algún problema? No, vale. No lo decía la ONU. No era el 
balón de oro. No era el balón de oro tampoco. Era un periódico. Entonces eso lo están elevando 
a una categoría de algo político. Lo elevan a una categoría de algo político. Entonces, vamos a 
hablar de qué pasó políticamente a partir de esa publicación. Esto fue en el año 2015, en marzo,  
por cierto si buscan la  noticia en ese periódico ya no está colgada, la han quitado. Es decir, no 
ganaron el Pulitzer con esa publicación tampoco. Está descolgada, no sé por qué. O sea que 
tampoco no podemos saber muy bien qué estudiaron. Pero les digo, quien decide esa cuestión 
no es un periódico. No es un periódico. Son los ciudadanos de Palma. Entonces qué pasó. En 
2015 hubo elecciones, ustedes las perdieron. Ya por primera vez. Entonces tan fantástico no 
sería lo que hacían. Y luego en el 2018 pudieron hablar de este artículo, ya lo han hecho en 
varias ocasiones, esa ha sido su campaña en diferentes momentos de estos años, porque siempre 
hacen lo mismo. En el 2019, volvieron a  perder las elecciones. A lo mejor no se acuerdan 
porque su candidato, como no recogió el acta de Concejal, quizás se olvidó de decirles que 
perdieron las elecciones. Las perdieron por segunda vez. Entonces, eso ya es un tema que a 
nivel político está amortizado. Si ustedes quieren seguir utilizándolo, creo que van por mal 
camino. Pero si quieren para tratar, por así decirlo, eliminar un poco la niebla que están 
viviendo este tema de los últimos siete años. Datos específicos en Palma, la tasa de desempleo 
en 2015 era de 21%. Hoy es del 7,8%. A nivel de comunidad autónoma, porque creo que los 
datos a nivel autonómico también son muy importantes, trabajadores indefinidos en el año 2015 
219.000. Hoy 396.000. Ingreso mínimo vital, por ejemplo, una cuestión fundamental en el 
momento que nos encontramos. Ustedes cero. La gente que más lo necesitaba cero. Ahora llega 
hasta 20.500 euros. A nivel nacional, que evidentemente afecta a España, bueno afecta a Palma, 
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perdón, salario mínimo interprofesional de 735 a 1.000 euros. Y la pensión media de 1.082 a 
1.254 euros. Ustedes se pueden quedar con los memes, con los reportajes, con lo que quieran, 
con los titulares, nosotros nos preferimos quedar con los hechos, con los datos y con la realidad 
de la gente. Más allá de esta introducción que tampoco la tenía, bueno estaba prevista en un plan 
B, entonces es el plan B que se ha dado, porque ustedes son poco previsibles. Este es un Pleno 
que debatimos también sobre el estado de nuestra ciudad, tanto retrospectivamente, lo que 
hicimos durante el último año como también respecto a los retos que nos tenemos que enfrentar 
en los próximos meses, en los próximos años. Y evidentemente hay una circunstancia que es 
imprescindible recordar que son los efectos a nivel social, económico, sanitario, como no puede 
ser de otra manera, señalar el Covid19. Y que desde el 2020 ha marcado en gran medida las 
actuaciones que han llevado a cabo las instituciones públicas y el día a día de muchas personas. 
Ahí cabe añadir pues justamente este año, los efectos que está teniendo no solo, evidentemente, 
en nuestra ciudad si no en toda Europa, los efectos que está teniendo la guerra en Ucrania, la 
invasión por parte de Vladimir Putin. Un ataque que es a la democracia, a las instituciones 
políticas y también al día a día de muchas personas en Europa. Desde el Grupo Municipal 
Socialista consideramos que el objetivo fundamental es estar a la altura de las circunstancias, 
teniendo en cuenta los momentos en que nos encontramos. Afrontar los retos y las necesidades 
de la gente, en el día a día pero también teniendo en cuenta los retos que como sociedad 
tenemos que afrontar como colectividad tanto a medio como a largo plazo para conseguir que 
nuestra ciudad sea un lugar más justo, más sostenible y más igualitario. El Alcalde ha explicado 
ya en su intervención, tanto las diferentes acciones que durante este tiempo se han puesto en 
marcha en nuestra ciudad como la necesidad de mejorar los servicios públicos, obtener unos 
servicios públicos que sean de calidad y no absolutamente desfasados, como era cuando 
gobernaba la derecha, y también a explicar un conjunto de medidas y propuestas. Un conjunto 
de medidas y propuestas que van encaminadas a gente que más lo necesita, transformar nuestra 
ciudad para hacer frente a las necesidades colectivas, inversiones históricas que ya se ha 
comentado que era absolutamente necesarias y que en Palma hoy son ya una realidad o están en 
camino de serlo. Porque al fin y al cabo nuestro Alcalde ha dado la cara por nuestra ciudad, y 
esto es fundamental reconocerlo. En todos los ámbitos, tanto para conseguir financiación como 
reivindicando la importancia de Palma en un contexto nacional e internacional. Y ya hemos 
visto que esto se ha visto traducido en actuaciones y realidades concretas. Además hoy creo que 
cabe añadir la importancia del conjunto de medidas fiscales y tributarias anunciadas destinadas 
a las personas que más lo necesitan, apostando por la vivienda pública, por la sostenibilidad, por 
el fomento del empleo y también para apoyar a las personas que se encuentran en una situación 
de vulnerabilidad. Es el momento y es nuestra responsabilidad, tanto transformar nuestro 
entorno, las circunstancias nos lo exigen y esto tenemos que estar a la altura. Y estar al lado de 
la gente. Y para ello es necesario un trabajo coordinado por parte de todas las instituciones y en 
nuestra opinión por parte de todos, incluyendo a la oposición. No es el momento de ir por libre, 
de proponer cada uno cualquier cosa que se le ocurra, es necesario un sentido y un propósito. En 
particular, nosotros consideramos que es fundamental un escudo social. En Mallorca, la 
Presidenta Cladera ha anunciado 22 millones de euros para un plan de acompañamiento, que 
ayuda, que incluye ayudas a familias, a deporte base, jóvenes para que puedan trabajar en un 
proyecto emancipador, para instalaciones juveniles, para la eliminación del copago en centros 
de día, inversión en guardería, en gastos de energía, impulsando también la transformación 
digital de la Pimes, un bono por un importe de 1 millón de euros, el bono de producto local y un 
10% de incremento a ayudas al sector cultural. En el ámbito autonómico tenemos que destacar 
que el Govern de la Presidenta Armengol ha anunciado 25 medidas que van dirigidas a estar 
junto a las familias de estas islas. Unos 200 millones de euros que van destinados a paliar los 
efectos de la guerra de Ucrania. Le recuerdo alguna de ellas, porque aquí tampoco se han 
mencionado y creo que son fundamentales, porque como comentaba el trabajo coordinado entre 
instituciones es imprescindible. Compensación económica para los trabajadores parados en 
invierno, compensación en el IRPF por la subida de las hipotecas, reducción del impuesto de 
transmisiones patrimoniales para la vivienda habitual, ayudas comedor para alumnos de 
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secundaria, becas de movilidad para estudiantes de FP, devolución de precio de las primeras 
matrículas universitarias, aval público para acceder a la compra de vivienda, ampliación de la 
bonificación al transporte público, además del REB, que ya tenemos una parte del REP fiscal 
aquí. Y el Gobierno de España, el Gobierno de España también está actuando, ahora mismo se 
están tramitando en el Congreso de los Diputados los presupuestos generales del Estado, para el 
año 2023. En el que ya se exponen lo que son las 3 grandes prioridades del Gobierno de España. 
Que son luchar contra la desigualdad, modernizar el país y conseguir una economía más 
competitiva y más sostenible. Pero hablemos ya de datos, destinamos el 58% de la dotación 
total de presupuesto a proteger a la clase media. Revaloración de las pensiones. Estamos 
hablando de 3.000 millones de euros que van a ir directamente a la hucha de las pensiones. Más 
inversión en sanidad o dependencia. Y presupuesto de educación, el presupuesto de educación 
previsto para el presupuesto general del estado el año que viene es un 60% más que el 
presupuesto de Mariano Rajoy. No estamos hablando de una subida simbólica, es un 60% más. 
El Gobierno de España ha destinado más de 35.000 millones de euros en el compromiso de 
proteger a las rentas, controlar la inflación, desde el inicio de la guerra. ¿Qué prefiere el Partido 
Popular iniciar esta batalla de sálvese quien pueda a ver quien consigue proponer lo más 
interesante o tenemos que trabajar todos juntos? Nosotros entendemos que las administraciones 
públicas no tienen que funcionar así, esto no es una subasta, no es una subasta política ni 
electoral. ¿Cuál es la postura de la oposición? El no a todo. Aquí lo de hoy ha sido. Vox, ha 
empezado hablando de que bueno, lo de las multas, es que el Sr. Rodríguez hasta reconoció un 
día en una comisión que le pusieron una multa. Yo el año pasado a la Sra. Celeste le dije, no es 
por una multa, pero le dije, abra los ojos cuando vaya a la zona 30 y así podrá ver un poco por 
donde circula y los límites de velocidad. A Vox este año le toca que se lo diga. Ustedes hablan 
de que se ponen multas, bueno, se puede adecuar el comportamiento a la norma y no se multará. 
Es un principio básico. Y ustedes que hablan tanto del cumplimiento de la ley, que luego 
también en su discurso han dicho que tienen que poner multas, lo que pasa que a otra personas. 
O sea que a usted le va bien determinadas multas a según quienes. Y a otros no. Sí lo ha dicho. 
Ha dicho a unos no hay que multarlos y a otros sí. Es curioso. Entonces yo que los recomiendo, 
tranquilos, abran los ojos también. Límites de velocidad. Bueno, pues se pueden controlar, hay 
un marcador de velocidad en el vehículo, no es tan complicado. Yo les sugiero que hagan ese 
esfuerzo. No será tan difícil. Luego también han hablado de reducción de impuestos, pero de 
incremento de recursos. Vamos a ver, aunque se eliminase la normalización lingüística, eso 
bastaría absolutamente para nada de todo lo que proponen. Eliminando todo lo que dicen que 
tienen que eliminar, que también responde a unos intereses y a unas necesidades colectivas, 
aunque ustedes no las reconozcan. Responde a unas necesidades. Bueno, pero quitemos eso de 
ahí. No bastaría tampoco. Todo lo que ustedes proponen, porque una inversión pública tienen 
que decidirse. Y esto también vale para el Partido Popular y para Ciudadanos. Están todo el día 
hablando de reducción de impuestos pero también de mayor dotación de recursos. ¿Cómo lo 
hacemos? De dónde rebajamos. Porque tampoco entrar en mucho detalle. Es muy fácil decir 
bajen ustedes impuestos. Otra de las cosas que han hecho y ya lo hicieron el año pasado, lo 
hicieron en el primer debate y lo llevan haciendo pues no sé, casi una década, es invocar al caos. 
Están hablando del caos permanente, de una situación en la que nosotros vamos a encontrar, que 
es que la ciudad está abocada al desastre, que ha dicho Ciudadanos. El año pasado dudaban del 
proceso de vacunación aún, de la Covid19. Aún dudaban de eso. Hasta de eso dudaron. Y 
dijeron que iba a ser un caos. Y salvado miles de vidas. En general, Sra. Celeste, tranquila, no es 
en particular. Pero sí dudaron de esto. Dudaron muchos meses. Hasta de esto. Entonces, a partir 
de ahí, ustedes lo que sí que considero es que todo lo que han profetizado y vaticinado no se ha 
cumplido nunca. Nunca. Como pitonisos y como profetas, no sirven. No sirven. El refrán ese de 
nadie es profeta en su tierra, correcto, no son profetas en su tierra. No son profetas. Y no 
simplemente que a nosotros no nos venga bien que ustedes se equivoquen, nosotros nos da 
igual, no venimos aquí para decir que no se equivoquen. Cuando aciertan, oiga, hacen alguna 
propuesta adecuada les decimos que sí, intentamos llevarla a cabo. Cuando se equivocan, pues 
bueno no les hacemos mucho caso y ya está. Lo mejor de todo es que es a la ciudadanía a quien 
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le va bien que ustedes se equivoquen, porque la ciudad va mucho mejor de lo que a ustedes les 
gustaría. Y esa es la cuestión. Y va todo perfecto, claro que no. Quedan muchísimas cosas por 
hacer porque la política municipal es un trabajo constante. Es un proyecto de transformación 
permanente y eso no hay que olvidarlo. Ustedes aquí hacen una oposición que tienen que 
criticar cosas, también nos dicen como no hacemos autocrítica, bueno, ya si tenemos que 
gobernar y también hacer oposición a nosotros mismos, bueno no sé muy bien cuál sería su 
función. Ustedes tienen que hacer su función de oposición y de criticar pero también pueden 
proponer, pueden hacer una oposición constructiva. Cuando el Partido Popular estaba hablando 
de vivienda, yo estaba esperando allí sentado con el lápiz diciendo vamos a ver. Se quejan, 
datos, muy bien, la situación, el precio y digo ahora llegará, yo estaba con el lápiz así, ahora va 
a llegar la propuesta, no llegaba. No llegó. No hay propuestas. Es que no hay. Muchas veces 
vamos a compartir el problema, el diagnóstico que hay. Pero también se tienen que abordar las 
soluciones. Y el gobierno propone soluciones. Les parecerá peores, mejores, lo que sea. Pero 
ustedes tienen que proponer también soluciones. Es que si no no son creíbles. Porque siempre 
acabamos en lo mismo. La derecha cuando está en la oposición todo es catastrófico. Y cuál es la 
situación de Palma hoy, pues que Palma sigue funcionando. Hemos tenido una temporada 
turística de récord, después de la pandemia. Unos datos de empleo que hace más de 15 años que 
no teníamos en nuestra ciudad. Somos referencia en muchos ámbitos y en particular en 
sostenibilidad. Y un verano en el que los grandes eventos culturales, deportivos, musicales, han 
vuelto a nuestra ciudad y hemos tenido una ciudad viva. Para preparar este debate, como ya les 
he dicho, me he preparado diferentes escenarios y me ha resultado complicado. Usted Sra. 
Celeste también ha dicho lo mismo. Es curioso. Pero a mí también me ha resultado complicado. 
¿Por qué? Porque bueno, pues he empezado a poner vídeo, del señor, iba a decir Mariano Rajoy, 
no, de Núñez Feijóo, que ahí se parece más al Sr. Rajoy. Entonces, estamos teniendo unas 
medidas que cada vez al Sr. Feijóo se le ve menos en los medios y se le entiende cada vez peor, 
lo están como apartando. Yo lo entiendo porque no tienen una hoja de ruta clara. Un día nos 
proponen que hay que bajar impuestos pero mantener la recaudación. Cosa que bueno, así a 
priori no parece sencilla. Al día siguiente dicen que no, no hay que bajarlos pero lo que hay que 
hacer es no subirlos. Que es otra cosa totalmente diferente. Y luego lo que hacen es eliminar o 
establecer bonificaciones en impuestos autonómicos, pero llaman al Estado y les piden una 
compensación económica. Entonces, vamos a ver, es que esto no tiene ni pies ni cabeza. Es que 
han perdido el rumbo. Y uno se da una vuelta por Mallorca, lo digo porque el tema de Feijóo es 
ya complicado porque uno tiene que ver el vídeo de Feijóo 5 veces para intentar entender lo que 
ha dicho. Pues vamos a Mallorca. ¿Qué tenemos en Mallorca? Sóller, que es un caso que 
además ustedes hacen referencia, por eso hablo de Sóller. Sóller tiene el Ibi un 40% más 
elevado que Palma. Un 40%. Y qué ha pasado en Sóller ahora. En Sóller tienen remanente y lo 
destinan a bajar impuestos. Como ustedes dicen aquí. No, no, a qué lo destinan a obra pública. 
Ustedes aquí dicen bajen impuestos. En Sóller que es un municipio importante, obra pública. 
Qué dice ahí la oposición. No dice bajen impuestos. Ahí dice la oposición: quizás a estas alturas 
de año no da tiempo a ejecutar. Bien, razonable. O dedíquelo a otro tipo de obra. Entonces, 
Partido Popular, o sea, son 20 minutos en autobús ir a Sóller y encontramos la primera 
incongruencia. Por no hablar de Llucmayor que prefiero no hablar de Llucmayor para que no 
peleen ustedes aquí. Vale. Hay dos maneras de gestionar la crisis, todos sabemos lo que 
hicieron, prometieron muchísimo, bajar impuestos, empleo y sin embargo qué nos encontramos: 
subidas indiscriminadas de impuestos a las clases medias y trabajadoras, recortes de lso 
servicios públicos, beneficios a las grandes empresas y recortar estado de bienestar. Ese es su 
modelo, ese es el modelo de la derecha. Cuando instituciones como el Fondo Monetario 
Interncional, la CBE, el Banco Central Europeo, la Comisión Europea, todos ellos, comunistas y 
socialistas, como todo el mundo sabe, coinciden en el carril de la justicia fiscal y de la justicia 
social, de la sensatez. Entonces quién es el que está en el camino equivocado. ¿Los gobiernos 
progresistas liderados por el Partido Socialista o ustedes que siguen dando bandazos? La gran 
diferencia en la salida de la crisis provocada por la pandemia y los efectos de la guerra, con la 
crisis financiera de 2008, es abismal. Mientras ustedes priorizaron la deuda y abandonaban a las 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

21
12

4_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
24

/1
1/

20
22

 i 
ho

ra
 1

1:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

D
9A

F
C

5F
22

E
F

7F
D

D
68

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 46 - 

clases medias, ahora los gobiernos progresistas, han puesto el foco en las personas. Y la 
diferencia no estamos solos en esta medida, ni en esta manera de ver las cosas. La Unión 
Europea apoya esta tesis y una muestra de ello es la apuesta por ejemplo, los Fondos Next 
Generation. Y ustedes se están quedando absolutamente solos en Europa. Otro de sus grandes 
referentes es el gran conservador de Reino Unido que ya vemos que se ha convertido en 
auténtico desastre total. Con una planificación fiscal y presupuestaria, bueno, no sabemos muy 
bien, cuál es. Pero es usted, lo que proponen hoy aquí. Pero que tampoco lo terminan de seguir. 
Es que no les siguen ni sus compañeros en Europa. Es el problema hacer una oposición de 
despacho, de tablets, sin pisar la calle ni escuchar no solo los problemas de la gente, si no de no 
proponer medidas que tengan por objetivo ayudar a la gente y seguir trabajando por mejorar el 
día a día de nuestra ciudad. Ustedes qué es lo que plantean. Traer aquí el gobierno de Castilla Y 
León que es un auténtico esperpento, con salidas de tono constantes de su Vicepresidente, nada 
más, nada positivo. Su propuesta, lo que dijeron el otro día en el Parlament de les Illes Balears, 
partido conservador, Margaret Thatcher. Es decir, medidas fiscales absolutamente depredadoras, 
del siglo XX, que ya ni siquiera en el Reino Unido quieren. Ese es su modelo. Es que lo dijeron 
ustedes el otro día. No lo estoy diciendo yo. Lo dijeron sus compañeros hace una semana, hace 
10 días. Ese es su modelo. O a caso es el de Hungría, porque aquí hay otros partidos que 
también les gusta más, cuanto más alejados estén de aquí. Hungría. Hungría es el país de Europa 
en donde la inflación ha crecido más el último trimestre. 5,3. Ese es su modelo, Hungría. Es que 
ni para eso nos sirve su ejemplo. O nos quieren traer aquí el modelo José Ramón Bauzá. Un 
señor que se fue a otro partido, que ahora, pues bueno, hace vídeos de TikTok y se dedica un 
poco a este tema, bueno. Es lo que nos quieren traer aquí. El gobierno de José Ramón Bauzá. 
Con políticas del siglo XX, que ya no aplica nadie en el Reino Unido. Solo nos falta Berlusconi, 
que ahora que ya ha entrado en el gobierno de Italia, pues ya supongo que nos lo traerán 
también aquí. El problema es que sus medidas, ya se lo ha dicho la Sra. Truyol, ya no son 
aplicables. Ustedes lo que están haciendo es nadar a contracorriente. Hasta la derecha europea 
les ha abandonado y se dirigen a mar abierto y eso es agotador. Normal que tengan esa cara de 
cansados porque es agotador nadar a contracorriente. Sr. Díez, usted está en forma pero está 
cansado también. Está cansado de escucharme. También  puede ser. Y me escuchará más. Ya se 
lo digo, otro día a lo mejor. En definitiva, yo lo que les quería repetir que es muy  importante, 
sus profecías nunca se cumplen. No se cumplen nunca. Y se dedican a hacer una política del 
enemigo, de ir contra el gobierno de Pedro Sánchez, porque no les cae bien. Bueno, es que 
Pedro Sánchez, vamos a ver, a Pedro Sánchez no le han elegido para que les caiga bien. Pedro 
Sánchez no está para que les caiga bien ni mal tampoco, tampoco es el objetivo caerles mal. 
Pero no es ser aplaudido por el Partido Popular. Ese no es el objetivo de Pedro Sánchez. Y 
ustedes se fijan, es que Pedro Sánchez no sé qué, el Sr. Alcalde no sé cuántos. Propuestas. 
Medidas concretas. Eso es lo que pido. Eso es lo que pedimos. Y no están haciendo. Solo caos, 
catástrofes y nada más. Bueno, lo que tienen que hacer es lo que les digo: intentar atajar los 
problemas de la ciudadanía y ahí podremos trabajar de manera conjunta. Y yo le repito, quedan 
cosas por hacer, claro que sí. Se están haciendo muchísimas pero quedan muchas cosas por 
hacer. Porque gestionar una ciudad no es presentar una maqueta y quedarse parado como 
hicieron ustedes con Palma Springs, y se lo vuelvo a repetir porque es lo único que hicieron. 
Transformar la ciudad es un trabajo permanente y escuchar las peticiones también es una tarea 
constante y los retos que surgen cada día en la ciudad requieren de una dedicación que nunca 
acaba. Porque la ciudad se construye con el esfuerzo diario de sus vecinos, de sus entidades, de 
sus trabajadores y trabajadoras, de los empresarios y con gobierno atentos, que lo que tienen que 
hacer es acompañar las necesidades de la ciudad a corto plazo por un lado, pero también a 
medio y largo plazo. Porque los retos, como la sostenibilidad nos exigen ya hoy tener una meta 
en el horizonte, y no, repito, trabajar desde un despacho, con una tablet, con la cabeza agachada 
mirando al suelo. Y les digo, porque ustedes hablan de medidas electoralistas. Han dicho, son 
medidas electoralistas y demás. Qué significa eso. Que las medidas y acciones, tanto las que ya 
hemos hecho, las que estamos poniendo en marcha, como las que vamos a proponer pueden ser 
del agrado de la ciudadanía. ¿Están diciendo eso? O es que ustedes gobiernan en otros sitios. 
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Ustedes gobiernan en otros lugares y ¿allí no proponen nada? ¿Han dejado de trabajar? Nos 
dirán sí, trabajamos. Sí, proponemos cosas. ¿Eso es electoralista también lo que hacen ustedes 
en otras regiones, en otras ciudades, todo lo que ponen en marcha es electoralista? O el 
electoralista siempre es el otro. Siempre es el otro. Uno nunca lo es. No puede ser eso. Y si 
ustedes hacen eso, si ponen en marcha eso ¿no se van a presentar a las elecciones ustedes? No. 
No se presentarán. Avísennos si lo hacen. Y por último, también es que es un poco alucinante. 
Ahora resultará que la oposición nos tiene que decir que hay una fecha, la que ellos quieran, no 
sé, a lo mejor después de las vacaciones de verano del año anterior a las elecciones, que la 
oposición nos dice que hay que dejar de trabajar por la gente. A partir de ese momento ya no 
vale nada, solo vale lo que ustedes digan. No puede ser. Esto no puede ser. Y les digo un par de 
cosas, porque ya que han hablado de el tiempo que queda, porque ustedes por lo que les queda 
aquí en el convento, etcétera. Bueno, mire, ya les he dicho, son unos profetas ineficaces. Como 
pitonisos no les va a ir bien. Entonces ya esa proyección la podemos dejar un poco en el aire. 
Segundo, no lo deciden ni nosotros ni ustedes, eso lo va a decir la ciudadanía. Y se llama 
democracia. O sea que tranquilidad. Y por último les digo, queden 15 días, 10 meses, 53 meses, 
el Grupo Municipal Socialista va a hacer, con el Alcalde al frente, lo que ha venido haciendo 
desde el minuto 1, que es trabajar en el día a día de nuestra ciudad, dedicarnos a la mejora 
continua de los barrios y de los servicios públicos, para conseguir una transformación de Palma 
que es lo que se necesita. Una ciudad que sea un lugar más  justo, más sostenible y más 
igualitario. Y aunque le moleste a ustedes, y aunque nos digan que no, seguiremos trabajando 
cada día. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, yo creo que tendríamos que recordar que estamos en el Debate del 
estado de la ciudad, no en el debate de la descalificación al Alcalde y los Regidores. Por qué lo 
digo, porque me han sorprendido en negativo, lo tengo que decir así. Han desperdiciado una 
oportunidad magnífica para hacerle y presentar a los ciudadanos de Palma propuestas para 
mejorar esta ciudad. Tenían 30 minutos cada uno, solo y exclusivamente, se han dedicado a 
descalificar. Y además les tengo que decir que en un lenguaje que si un ciudadano de fuera 
escucha sus intervenciones no distinguiría un partido de otro. Yo creo que un partido de centro 
liberal, un partido conservador y un partido de extrema derecha o de derecha extrema, llámenle 
como quieran, tendrían que tener tonos distintos, intervenciones diferentes y propuestas 
diferentes. Y no lo he visto aquí. Solo he visto descalificación y ataque. Una pena. Una pena. 
Han tenido tiempo para explicar al ciudadano y a la ciudadana de Palma cuáles son sus 
propuestas para los temas fundamentales de esta ciudad. Cero propuestas. Cero propuestas. El 
ciudadano está muy cansado de escuchar cómo se critica al que gobierna, o cómo se critican los 
partidos, muy cansado. Pero quiere escuchar propuestas. No han tenido ninguna. Han perdido su 
oportunidad. En el otro lado he visto 3 grupos municipales que comparten un proyecto y con 
ganar e ilusión de cambiar esta ciudad. De seguir adelante cambiándola. Y hay temas muy 
importantes que abordar. Nosotros lo hacemos todo bien. No, no somos tan soberbios. No. ¿Lo 
hemos terminado todo? No, por Dios, nunca se acaba de transformar una ciudad y más una 
ciudad de la fuerza y la importancia de Palma. Siempre hay retos por delante. Y voy a anunciar 
algunos de ellos. Y me gustaría que fuesen pensando propuestas, no solo diciendo lo mal que lo 
hacen los demás. Me gustaría que afrontásemos el reto de la vivienda juntos. Me gustaría. Creo 
que es el reto más importante que tiene Palma y las ciudades del Mediterráneo. No solo Palma. 
Las ciudades que tienen en este momento éxito. Tienen este reto. Y creo que es un reto que 
debemos afrontar de forma diferente a cómo se ha hecho hasta ahora. Yo estoy firmemente 
convencido de que hay que convertir la vivienda en el quinto pilar del estado del bienestar. 
Firmemente convencido. Imaginan ustedes que solo el 99%, que es lo que supone el sector 
privado en la vivienda y el 1% lo público, se imaginan que el 99% de la oferta educativa fuese 
privada y solo un1% público. ¿Cuántos niños y niñas no podrían estudiar? ¿Se imaginan que el 
99% de la asistencia sanitaria fuese privada y solo el 1% público? Cuántas personas mayores, 
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niños, niñas, familias no tendrían derecho a una sanidad como toca. ¿Se imaginan que las 
pensiones fuesen 99% privadas y 1% público? Cuántas personas no tendrían una pensión. No 
digamos ya las no contributivas. Pues eso es la vivienda. El 99% está en manos privadas y el 
1% en manos públicas. Y la verdad, seamos honestos, no han sido capaces de resolver el tema 
del acceso a la vivienda. Por tanto creo que ha llegado el momento que la administración se 
sume, se sume para aportar soluciones. Lo creo firmemente. Igual que pasa con la educación y 
la sanidad, que cuando hay cambios de gobierno, con más y menos intensidad, se sigue 
apostando por lo público. Cada uno con su intensidad. Creo que en la vivienda no hay que decir 
ya que la única solución la tiene que aportar el mercado porque, año 2022, si fuese así, estaría 
solucionado. Y no lo está. Pero no solo en Palma. No lo está en muchísimas ciudades de este 
país ni de Europa. Entonces tenemos que hacer algo más. Por eso digo que creo que hay que 
convertir la vivienda en el quinto pilar. Destinar mucho dinero. Leyes ambiciosas. Tipología de 
viviendas diferentes. Y pensar, quizás, de manera diferente a como lo hemos hecho hasta ahora. 
Nosotros trabajamos por la vivienda. Creo que es innegable. 12 promociones de vivienda 
pública. 3 ya terminadas y 9 en marcha. Cuánto atrás tenemos que ir para que en una legislatura 
haya 12 promociones de vivienda pública en marcha con 250 viviendas. Quizás tiempos de 
Ramon Aguiló. Sí, en aquella época. Desde entonces esto no ha vuelto a pasar. Son Busquets, 
bien. Ustedes saben como yo que si se promocionase desde lo privado, ¿cuánto valdrían las 
casas allí? Están en una muy buena zona de la ciudad. ¿Creen ustedes que nuestros jóvenes 
tendrían acceso? ¿Las personas mayores? Yo creo que no. Entonces, ahora vamos a 
promocionarlo desde lo público. Hemos conseguido que el Gobierno del Estado en vez de hacer 
caja con el solar, que es lo que se pretendía en el pasado, lo dedique a un problema tan grave 
como es la vivienda. Y no lo va a hacer solo en Palma, lo va a hacer en otros sitios de España. 
Porque el Gobierno de España es consciente de que el tema de la vivienda no se va a resolver 
solo con las medidas que adopten los ayuntamientos. Es imposible. Necesitamos al resto. 
Necesitamos al Govern, al Consell, al Gobierno de España y a Europa. Y lo resolveremos 
también, ayudaremos, con el nuevo PGOU. Donde una parte importante, el 53% serán viviendas 
de protección oficial. Todo eso va a sumar, pero necesitamos más. Necesitamos el quinto pilar 
del estado del bienestar, esa es mi propuesta. Movilidad sostenible. Creo que hace falta más 
ambición. Hace falta más ambición y les digo: cuando salimos de aquí y viajamos por España, 
yo visito ciudades con Alcaldes y Alcaldesas de derechas que hacen movilidad sostenible. Que 
hacen carriles bici quitando aparcamiento, que hacen peatonalizaciones. Que hacen cosas que 
aquí parece que cada una es el fin del mundo. No he escuchado una sola vez una 
peatonalización de esta ciudad que ustedes no anuncien el fin del mundo. La última fue 
Nuredduna, antes fue Velázquez, antes fue Blanquerna, antes fue Fábrica, antes fue Olmos. 
Todas son el fin del mundo y resulta que después son una pasada de buenas porque gentrifican. 
A ver si lo entiendo bien. Si son tan malas no gentrificarían, según ustedes. Harían que si son 
tan malas, la gente, la vivienda bajase de precio y no subiera como están ustedes diciendo. Es 
decir, que peatonalizar hace que la gente viva mejor y gentrifique. Que pasen coches, pues qué 
es lo que supone ¿también gentrifica o no gentrifica? ¿Sólo gentrifican las personas cuando 
andan? Los coches no gentrifican. Es curioso ¿no? Bien, esto solo nos pasa en Palma. Yo 
cuando salgo de Palma y hablo con Alcaldes y Alcaldesas, Regidores y Regidoras, le pasará lo 
mismo al Sr. Dalmau en Movilidad, de derechas, hacen movilidad sostenible. Hacen movilidad 
sostenible, es decir, son valientes. Hay que ser valiente para hacer movilidad sostenible. Les 
tiendo la mano para que ustedes pongan en marcha, propongan, medidas como en otras ciudades 
españolas hacen sus compañeros y compañeras. Y el cambio climático, miren, si alguna vez 
ustedes gobiernan, la democracia tiene alternancia, va a ser muy difícil que puedan gobernar con 
alguien que niega el cambio climático y que ustedes combatan el cambio climático. Eso es 
imposible de creérselo. Por tanto, creo que hay que evolucionar de mentalidad. Yo creo que este 
verano, si alguien tenía dudas, se le han derretido las dudas. No creo que este verano haya sido 
maravillosa en cuanto a temperaturas y clima y falta de lluvia, y creo que si alguien decía que 
eso del cambio climático era una invención, este verano, que aún dura, y miren a qué alturas 
estamos y con qué temperaturas y que no llueve, que siga negando el cambio climático. Para mí, 
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esto es la actitud del avestruz. Que es escondo la cabeza para que pasen los problemas de largo 
porque yo no los quiero afrontar. Y la mala suerte es que este problema no va a pasar de largo. 
Y no lo hagan por ustedes, háganlo por la siguiente generación que está llamando a la puerta. 
Que se lo está pidiendo, que no hay planeta B. Háganlo por ellos. Han hablado de la Plaza 
Mayor. Miren, la Plaza Mayor no fue un acierto, lo he dicho muchas veces. Sabrán ustedes que 
yo defendí hacer una planta más de aparcamiento, ¿lo saben verdad? Me quedé solo en esa 
propuesta. Se aprobó hacer un centro comercial. ¿Por qué quería una planta más de 
aparcamiento? Primero, porque tenemos una empresa que sabe hacer eso. Segundo, porque 
hacen falta esas plazas allí. Y tercero, porque el Ayuntamiento no sabe hacer zonas comerciales. 
No sabe hacer centros comerciales. No los ha hecho jamás. Y porque una gran parte de los 
propietarios son privados. Y van a tener que poner el dinero también ellos. No lo va a hacer la 
administración la parte pública y privada. El privado tiene que poner el dinero. Y eso es muy 
difícil que se consiga. Es un proyecto muy complejo. Ya tendríamos esa planta más de 
aparcamiento o estaría en obras. Y yo creo que eso también nos hubiese ayudado. Pero acepto 
que me quedé en minoría, eso es la democracia, y que la mayoría optaron por el proyecto que 
está ahora en marcha. Seguridad ciudadana. Miren, tengan cuidado hoy cuando salgan del 
Pleno. Porque si les creo, a uno lo van a atracar. Tengan cuidado. Tengan cuidado porque es la 
jungla cuando salgan de aquí. Bueno, incluso aquí puede serlo también. Yo me parece que el 
extremismo en las expresiones lleva a los absurdos. Entonces, yo creo que Palma es una ciudad 
segura. Lo creo. Creo que nuestra Policía hace un magnífico trabajo. Creo que la Policía 
Nacional hace un maravilloso trabajo. Tenemos, a diferencia de muchas de las ciudades 
españolas, y somos ejemplo, unidades conjuntas permanentes. La Policía Nacional y la Policía 
Local tienen unidades permanentes conjuntas que están, y van a copiar otras ciudades españolas, 
donde tratamos temas como el menudeo de droga o los hurtos. Ejemplo para otras zonas de este 
país. Y la Policía Nacional, el Jefe de la Policía Nacional, lo pone de ejemplo. Él mismo, no me 
escuche a mí. No me escuche a mí, escuche al Jefe de la Policía Nacional. Entonces, creo que 
los Policías que estamos incorporando el Policía de Barrio, todo eso está ayudando. Y si no 
tenemos más policías es porque durante muchos años no se podían contratar. No te dejaban las 
leyes. Desde que las leyes te lo permiten, ahí están en marcha las promociones. Y además de 
cantidades muy importantes de Policía. Y miren, sobre el tema de la economía. Que claro, les 
cuesta decir que Palma no funciona, cuando el paro está en mínimos. Y por ejemplo, algo que 
ustedes recurren mucho, los autónomos. Supongo que ustedes quieren decir que nosotros somos 
tan malos gestores que los autónomos están en huida de Palma, están en extinción. Están 
desapareciendo. Saben cuántos autónomos hay en Palma a día de hoy. A día de hoy hay 29.917. 
¿Saben cuántos había cuando empezamos a gobernar? Habría más si somos tan malos. Habría 
más. Y después de una pandemia mundial habría más. Pues mire, había 26.580. Hay 3.500 más, 
un 12% más de autónomos. Tan mal, tan mal, no lo haremos para los autónomos. ¿Saben qué 
saben los autónomos, las empresas y los empleados? Que aquí hay dos formas de afrontar una 
crisis. Una forma que cuando viene una crisis, y la han vivido, ellos pueden comparar. Nadie les 
ayuda. Nadie les ayuda y se recorta todo. Y eso también les afecta. Y otra forma de solventar la 
crisis que es te daremos ayudas, mantendrás el negocio abierto, mantendrás el empleo y también 
ayudaremos a las familias que son tus consumidores. Y eso ha llevado a que ustedes hoy aquí 
hayan ignorado la pandemia. La última ola fue en enero, hoy me están hablando de temas como 
si nunca hubiese habido pandemia. Qué creen que es casualidad. No. Esas cosas no pasan por 
casualidad. Es porque ha habido una forma diferente de salir de la crisis que ha hecho que al 
minuto cero de salida de la crisis, estuviésemos preparados porque no se habían destruido las 
empresas, los autónomos y los empleos. Porque estábamos preparados para la recuperación. Y 
hemos tenido una magnífica temporada turística. Si se hubiesen cerrado los hoteles, las tiendas, 
los comercios, no habría sido así. Ha sido así por lo que les digo, porque estábamos preparados 
para recoger el 100% de la salida de la crisis y ha sido así. Limpieza. Sí, lo he dicho. Nos queda 
mucho por hacer.  Pero quieren que les diga cifras del trabajo que estamos haciendo. A mí es 
que me gustan las cifras. Miren, del 2015 al 2022, hemos aumentado en 206 personas, lo he 
dicho antes, los trabajadores de EMAYA la mayoría dedicados al servicio de limpieza. Miren, 
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limpieza con agua, el 2015 había 20 turnos, ahora hay 34. Se eliminan 452 pintadas vandálicas 
al mes. Hasta el 30 de septiembre hemos eliminado 4.077. El año pasado habíamos eliminado 
2.660 en todo el año. Es decir, vamos a duplicar este año las que se eliminan. Recogida, 
incidencias de la ciudadanía. En el 2015, hubo 16.357 incidencias, llamadas, de los ciudadanos 
a EMAYA. 45 por día. En el 2022, estamos en 6.379, a una media de 17 cada día. En el 2022, 
se limpian una media de 285 kilómetros al mes. En 2015 no hay ni datos. Entre otras cosas 
porque seguramente no había empresa ni nadie que las quitaba. Las papeleras, en el 2015 había 
3 rutas por el centro de la ciudad. En el resto de la ciudad no había ninguna ruta de papeleras, 
las recogían el barrendero o barrendera que limpia cada día la calle. En el 2022, de 3 hemos 
pasado a 5 por la mañana y 4 por la tarde. Y además tenemos 9 en el resto de la ciudad. En el 
2015 había 7.447 papeleras. Hoy hay 8.115. 668 más y más grandes. Más grandes. En el 2015 
había 4.000 y algo contenedores, tengo la cuenta inversa, ahora tenemos 2.394 contenedores 
más que en el 2015 y si añadimos los de orgánica, hemos llegado a los 7.000 contenedores. En 
el 2015 la limpieza exterior de los contenedores en comparación con ahora ha crecido un 193%. 
Y en el caso de la limpieza exterior e interior ha crecido hasta el infinito, porque es que no se 
limpiaban y ahora se limpian. Son ejemplos en cuanto a la limpieza. Pero les digo: queda mucho 
por hacer. Queda mucho por hacer, hay que seguir mejorando limpieza. Hay que seguir 
poniendo y destinando recursos. Y para acabar, como decían algunas de las personas que han 
intervenido antes que yo, yo creo que tenemos una ciudad maravillosa. Es verdad que hubo un 
tiempo en que un periódico dijo que éramos la mejor ciudad del mundo para vivir. Pero no le 
preguntó a los ciudadanos de Palma. Porque eso fue en marzo de 2022. En mayo hubo 
elecciones y el Partido Popular pasó de 17 a 9. No debía ser la mejor ciudad del mundo para 
vivir. Porque el ciudadano es inteligente y vota con quien vive bien. Y ahora tienen 6. Tienen 6, 
no debía ser eso. Evolucionen, vuelvan a la realidad y olvídense de lo que dijo un día un 
periódico que no preguntó a los ciudadanos de Palma. Pero yo sí creo que Palma es una de las 
mejores ciudades del mundo. Sí lo es. Sí lo es. Podemos estar orgullosos de nuestra ciudad. Y lo 
tenemos que estar, lo decía en la primera intervención. Tenemos que estar orgullosos de ser 
ciudadanos y ciudadanas de Palma. Es una ciudad fantástica, magnífica, tolerante, hasta el punto 
que es una ciudad que no deja de crecer en población y debe ser por algo. Si en el 2001, en el 
2000 teníamos 350.000 habitantes y hoy tenemos 460.000 deber ser por algo. Debe ser una 
ciudad que genera oportunidades y en la que se vive bien. Porque unos han venido buscando 
empleo y otros han venido para vivir aquí, porque viven mejor que de dónde venían. Así que sí, 
tenemos una ciudad maravillosa y lo único que acabo es: hagamos más propuestas y menos 
descalificación. Entonces, eso es lo que espero y además hacemos durante el año. Porque en los 
Plenos, llegamos a muchos acuerdos. A muchos acuerdos que después se implementan y creo 
que es para el bien de nuestra ciudad. Sigamos en esa línea. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gràcies Sra. Presidenta. Sr. Batle, el paper ho aguanta tot. Ho aguanta tot i avui nos ha fet una 
presentació de les seves primaris, del seu programa electoral. En fin, molt bé. Està molt bé. Però 
noltros des de la humilitat, li continuarem dient els problemes que té la nostra ciutat. perquè en 
el debat vostè no ha sentit propostes, però qualcuna n’hem duita. I n’hem dita qualcuna. Lo que 
sí sabem és que els no projectes del Consell Insular amb les carreteres, que nos han eliminat el 
segon cinturó, que no arreglen el primer, provoquen que la nostra ciutat diàriament, hagi de 
soportar els embossos més importants que hi ha a dins la nostra illa, evidentment. I això mentres 
el Sr. Jarabo remena el cap i el Sr. Sevillano s’enriu del pacte de govern i del conjunt de tots els 
mallorquins que fan coa a les carreteres. I això els hi passa als de Llucmajor, en els de Marratxí, 
en els de Calvià. Perquè tots sofreixen lo mateix que noltros. Ho dic per aquest concepte de 
l’àrea metropolitana a la que ha fet menció vostè. Jo tenc un parell de preguntes per fer-li. És a 
dir, nos podria explicar com s’ha resolt el pago de la sentència del tribunal suprem que va fitxar 
l’expropiació del canòdrom entre 7 i 9 milions d’euros? Què nos ha costat aquest projecte en el 
final? Això sí que és una cosa de l’Ajuntament de Palma. Quines són les circumstàncies que 
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impedeixen avançar a dins la rehabilitació de l’edifici de Gesa per part dels propietaris i 
l’execució del conveni amb l’Ajuntament de Palma? Quin és el resultat econòmic d’aquesta 
exitosa operació? Nos vol dir quin és l’estat d’execució del pressupost Edusi en aquestes altures 
de legislatura quans els nous projectes a realitzar a la zona, al marge de la  piscina, quins són? 
Quin és l’estat del Pla Palma ciutat cardioprotegida que se va aprovar en aquest Ple a dins la 
totalitat dels edificis i les instal· lacions municipals? Nos coordinam amb altres institucions i 
administracions per poder arribar a declarar com a conjunt a Palma ciutat cardioprotegida? 
Quantes escoletes municipals han construït aquesta legislatura? Perquè avui, a dins aquest 
programa meravellós que nos torna a treure amb el paper, torna a sortir Son Gibert. És que Son 
Gibert és com el tramvia. Va sortint cada vegada. Cada vegada que hi ha una cosa, cada any surt 
Son Gibert i el tramvia. El tramvia i Son Gibert. I Son Gibert no hi és. I noltros pensam que 
aquesta xarxa d’escoletes, contribuiria a la conciliació dins la nostra ciutat. i de fet vàrem 
aprovar que Palma donàs la passa endavant i se mogués en el nivell de 0 a 3. Perquè pensàvem 
que se podia fer. Jo totes aquestes coses que nos diuen vostès, és a dir, perquè nos treuen unes 
víctimes i no treuen les altres. Perquè jo vaig presentar una proposició aquí de tres al·lotes que 
ara vull recordar: N’Antònia, Na Magdalena i Na Mercedes Muñoz Martí, de 21, 17 i 7 anys, 
que eren unes al·lotes que passejaven pel Pes de la Palla i s’aviació republicana els hi va tirar 
una bomba damunt i les va matar a totes 3. No militaven en lloc. No estaien dins cap exèrcit i 
moriren. I jo vaig dur aquí perquè posassin i fessin un monument a elles també. Perquè hi va 
haver gent que va morir d’aquesta manera. I vostès varen dir que no. Perquè aquestes víctimes 
de l’aviació republicana no els varen parèixer bé. Això és el que noltros els hi desjectam. Que hi 
hagi unes víctimes per un costat i no vulguin considerar les altres. I aquestes persones també 
moriren. 21, 17 i 7 anys. Me digui a on militava una criatura de 7 anys quan li tiraren una 
bomba damunt. Mercats? Què passa amb els mercats? Tenim fet un desastre. No tan sols el 
Camp Redó. És que els mercats, ells mateixos, són un focus de conflicte perquè ells mateixos 
reivindiquen les situacions que tenen i lo que estan sofrint. S’han presentat proposicions aquí. 
No arriben a avançar. Les multes. Vostè nos va dir que l’Ajuntament de Palma era un perjudicat 
per l’assumpte aquest de les multes. Però com pot ser perjudicat l’Ajuntament de Palma que 
posa una multa de 45 euros i en el final per irregularitats, a davant un servei que ha concertat, en 
cobrarà 3.000. No pot ser perjudicat mai. Si cobrarà més. El perjudicat és aquest pobre homo 
que li han falsificat la firma, que en el final no ha arribat i li van pujant i no té descomptes a dins 
la multa. Hauríem de pensar també amb els ciutadans. No és dir tot lo que se fa malament. És 
que hi ha coses que s’ha de resoldre. Hi ha coses que no se poden passar pel sedàs tan 
ràpidament. És a dir, aquest problema dona una responsabilitat a l’Ajuntament de Palma com 
administració. I jo crec que és una cosa que vostè hauria de tenir en compte Sr. Batle. I no com 
a perjudicat precisament. Acabaré amb una cita del Jon Lennon, ara que ja acab: “La vida es lo 
que pasa mientras estás haciendo otros planes.” Ho apunti Sr. Hila. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Moltes gràcies. Voldria aprofitar aquest segon torn per centrar-me en uns temes concrets. Que 
crec que són reptes molt importants que tenim a la ciutat i hem d’abordar de manera urgent i 
innovadora. Per un costat, el canvi climàtic. Per un altre el turisme i l’habitatge. I com no, donar 
alguns apunts sobre el Pla general, ja que ha estat, evidentment, un tema que s’ha exposat aquí 
en diferents mirades. Per lo que fa al canvi climàtic. No me vull centrar en cap tema en concret, 
ni en cap proposta en concret perquè esteim fent feina a molts nivells per poder afrontar aquesta 
situació de canvi climàtic que hi ha a nivell mundial i que hem d’afrontar també de manera 
local. Però l’oposició pareix que viu a una realitat diferent a la que vivim la resta de persones. 
Esteim avui a dia 24 de novembre i esteim a 30 graus. Duim un estiu amb unes altes 
temperatures. Duim anys i anys a on la comunitat científica nos alerta d’aquest canvi climàtic i 
en canvi, des de l’oposició i des de sectors conservadors i de les dretes, o neguen el canvi 
climàtic o critiquen les mesures per fer front al canvi climàtic. Això ha de canviar de manera 
ràpida. O ha de canviar de manera ràpida aquesta actitud que tenen des de l’oposició o hem 
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d’evitar que l’oposició governi aquests propers anys a la ciutat. Perquè si no el canvi climàtic 
que és el repte més important que tenim a abordar a nivell internacional i a nivell local, no 
s’enfrontarà. I aquesta ciutat s’enfonsarà. O s’inundarà. Per un altre costat, per lo que fa al 
turisme. Un altra aspecte que crec que vivim realitats paral·leles. Durant aquest estiu ningú ha 
voltat per la ciutat, nos hem passejat pels carrers, nos hem passejat per centre històric, nos hem 
passejat per segons quines barriades, perquè pareix que amb coses que s’han dit aquí alguna 
gent està totalment desconnectada a lo que se viu en els barris. Algunes dades sobre el turisme 
perquè nos posem en context. Perquè no esteim xerrant de qualque cosa etèria, esteim parlant 
d’un aspecte concret. Allà a on a Palma se pateix una massificació turística que està 
transformant el turisme en lloc que en un sector que genera llocs de feina i que genera riquesa 
per Palma, lo que fa és una font de problemes. Per això hem de posar seny i hem de posar fre al 
turisme. Reconduint-lo en un turisme més responsable. Per què? Mallorca és el primer destí 
turístic mundial. Ho torn a dir per si qualcú no s’ha enterat. Mallorca som el primer destí turístic 
mundial. A nivell mundial. Mallorca té 45 milions de pernoctacions turístiques. 45 milions. Tot 
Mallorca. I Palma i l’àrea metropolitana pot suposar, evidentment, un pes importantíssim pel 
nombre de places turístiques que tenim. Perquè vos faceu una idea, Cancún, és el segon destí 
mundial. I té 40 milions de pernoctacions. A l’estat espanyol, després de Mallorca ve Barcelona 
i Tenerife que totes dues tenen la meitat de pernoctacions que té Palma, que té Mallorca, 
perdona. Per tant, esteim xerrant d’una pressió turística elevadíssima. Si parlam a més que som 
una illa, i tenim recursos naturals i recursos territorials limitats. I amb una població que també 
està patint les conseqüències d’aquest turisme massiu en relació a la convivència, o les 
condicions laborals. Una altra dada, l’aeroport de Palma. L’aeroport de Palma també ha patit un 
increment importantíssim de passatgers en aquests darrers anys. En els darrers 10 anys ha 
crescut un 40% la pressió turística a través de l’aeroport. Un 40% més de passatgers. L’any 
2010, teníem 21 milions de passatgers i l’any 2019 vàrem arribar gairebé als 30 milions, per tant 
un increment molt important. Això són dades concretes. I per lo que fa en els creuers. El turisme 
de creuers també ha crescut de manera molt important. En els darrers 8 anys hi ha hagut el doble 
de creueristes. Al 2012, varen arribar un milió de creueristes. I al 2019 hem arribat a 2 milions i 
mig. Per tant, són dades que mostren l’alta pressió turística que viu aquesta ciutat i aquesta illa.  
Per això és imprescindible avançar en el decreixement turístic. No és un caprici o no és una 
mania especial a un sector econòmic. Si no que les dades objectives nos diuen, nos indiquen que 
el turisme ha de decréixer i que li hem de posar seny. Perquè si non l’únic que fa és generar 
perversitats a damunt els veïnats i a damunt altres sectors. I noltros sempre feim feina des de 
Més, sempre hem fet feina per impulsar normativa i mesures que estiguin d’acord amb les 
necessitats i els anhels dels veïnats i veinades. Ho vàrem fer quan vàrem fer la prohibició del 
lloguer turístic en els pisos, d’acord amb tota la mobilització social que hi va haver en el seu 
moment. I ara també, esteim treballant amb la plataforma antimegacreuers per posar encara unes 
mesures més restrictives als creuers que nos arriben. Perquè aquest acord que va arribar la 
conselleria de Turisme no nos és suficient. 10.000 creueristes en el dia són massa creuers, massa 
creueristes, massa pressió. Perquè se sumen a aquestes altres pressions que vos acab de 
comentar. Volem tenir un model turístic que estigui assenyat i que estigui equilibrat i compensat 
pel territori allà a on vivim. Per això és per lo que esteim fent feina. Evidentment, a part i en 
paral·lel, a posar fre a aquest turisme desmesurat, hem de fer feina per potenciar altres sectors 
econòmics com he dit abans, per generar llocs de feina de qualitat. Perquè les persones que 
viuen aquí, evidentment, necessiten i volen llocs de feina qualificats i a més diversos. No tots 
fer feina en el mateix sector. Perquè a més a més acabam de sortir i esteim sortint d’una 
pandèmia mundial que nos ha mostrat com el turisme és un sector econòmic molt feble. És molt 
feble el sector turístic. Hem hagut no només de tancar la ciutat, si no hem hagut de tancar tota 
l’illa. No hi havia cap moviment internacional en cap sentit. Per tant, no podem arriscar a que si 
d’aquí uns anys tornam a tenir una crisi o pandèmica o climatològica o d’altres tipus, perquè 
tots els experts nos diuen que poden arribar altres situacions tan crítiques, necessitam un model 
econòmic molt més diversificat per a que sigui més sòlid i que totes aquestes crisis que noltros 
no les podem controlar, no nos provoquin aquest trasbals tan important. Per un altre costat, 
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també com sabeu, noltros sempre cooperam, colaboram i arribam a acords amb altres 
administracions, ho feim amb el Consell de Mallorca, amb el Govern Balears, amb el Govern de 
l’Estat. Però també exigim quan toca. Perquè noltros només nos devem als veïnats i veinades de 
Palma. I en aquest cas, me voldria referir a l’impost del turisme sostenible. Hem presentat varis 
projectes a l’impost de turisme sostenible com a ciutat, però no tenim la certesa que 
s’invertesqui l’impost de turisme sostenible en aquests projectes de ciutat. l’impost de turisme 
sostenible el vàrem reivindicar des de Més, va poder ser una realitat amb l’acord que se va 
arribar amb els altres governs, amb els altres partits del pacte, però és un impost que va néixer 
precisament per retornar i per compensar la pressió turística. I Palma rep una pressió turística 
enorme, com sabeu. I l’ITS s’ha de revertir també en Palma. per tant, una de les tasques que 
hem de fer aquestes properes setmanes és exigir que l’impost de turisme sostenible també 
s’invertesqui amb els projectes que hem presentat com a ciutat, que hem presentat per Palma. no 
pot ser que l’ITS només sigui per compensar altres territoris o projectes supramunicipals. Un 
altre aspecte que també és import treballar amb molta més intensitat, és el compromís amb 
l’habitatge, i en concret amb l’habitatge per donar una sortida digne i una alternativa a les 
persones vulnerables que viuen ara a Son Banya. Tenim aquest compromís de desfer Son 
Banya, de retirar del paisatge de la ciutat aquest entorn allà a on hi viuen persones vulnerables 
que no tenen esperança de trobar un habitatge alternatiu i noltros hem de fer feina intensa per a 
què així sigui. Els contactes amb l’Ibavi no estan fructiferant com haurien de fructiferar. 
Consideram que hem d’exigir d’una manera més ferma aquesta responsabilitat compartida. Des 
de l’Ajuntament de Palma s’han posat a disposició pisos per aquestes persones, però nos manca 
la complicitat del Govern en el cas de l’Ibavi. L’hem de reclamar. Ho hem fet altres vegades i 
ho hem de continuar fent per a que sigui una realitat. Però a més a més, a més d’aquest aspecte 
de Son Banya, evidentment, l’habitatge com ja s’ha dit és un repte molt important i n’hem parlat 
moltes vegades. Jo me voldria centrar en dos aspectes que són fonamentals més enllà dels que ja 
hem comentat aquí. Un, la pressió del mercat estranger i no resident en la compra d’habitatges a 
Palma. Com sabeu hi ha una norma estatal que hem de reivindicar des d’aquí una vegada més 
que s’elimini i es canviï, que fitxa que una persona sense nacionalitat espanyola i que estigui 
defora de la Unió Europea, si compra un habitatge de més de mig milió d’euros, té la 
nacionalitat de manera exprés. Té tots els papers arreglats de manera exprés. Com quan sabem 
que les persones amb manca de recursos o que arriben en pasteres, se troben amb una llei 
d’estrangeria brutal. Per tant, hem de canviar aquesta llei, no només per aquesta injustícia per lo 
que fa a les persones no residents o sense nacionalitat espanyola, si no també per la pressió que 
està generant amb el preu de l’habitatge. Per donar alguna dada, Mallorca està en el top, és líder 
en venta d’habitatges de Mallorca a persones estrangeres. Està el 33% de totes les compres que 
se fan a Mallorca, són per part de persones estrangeres. Però no nos aturam aquí amb la reflexió, 
perquè és igual a on hagis nascut, si no que d’aquestes persones estrangeres el 70% que està 
comprant habitatges a Palma i a Mallorca, no són residents. Per tant, nos mostren que aquesta 
compra tan exagerada d’habitatges per part de persones que tenen altres nacionalitats és per fer 
una inversió immobiliària, no per viure aquí. L’habitatge té una funció social molt clara, que és 
el poder habitar persones, no és un be d’especulació o intercanvi purament econòmic. Per tant 
aquí tenim un repte importantíssim i fent una crida també a l’estat espanyol per a què faci 
aquesta modificació. I també en paral· lel amb això, com ja hem reivindicat en moltes altres 
vegades des de Més, hem d’exigir aquesta limitació de preus de l’habitatge. Hem de generar un 
marc de possibilitats allà a on les persones treballadores amb els sous que tenim a les Illes 
Balears, puguin arribar a final de mes amb una certa tranquil·litat. Per tant, aquí també nos 
trobareu a Més per treballar en aquesta línea. I només dues mencions, per lo que fa al Pla 
general. Pareix que hi ha una certa preocupació amb el Pla general. I això és lògic perquè el Pla 
general és la norma més important que té un ajuntament per planificar la ciutat. i això és 
totalment lògic i agraesc a més, aquesta preocupació, perquè això significa que tots volem 
aportar. Però és cert que poques aportacions s’han fet, no només en aquest debat de la ciutat, si 
no durant aquests anys. Però més enllà de les aportacions que s’hagin pogut fer i m’estic referint 
en els grups de l’oposició, evidentment, noltros com equip de govern hem fet feina aquestes 
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dues legislatures per recollir moltíssimes propostes de diferents entitats i col·lectius a la ciutat. 
se va fer durant la legislatura passada i s’ha continuat fent en aquesta. De fet, quan vàrem fer 
l’aprovació inicial del Pla general, vàrem fer tot un programa de participació allà a on vàrem fer 
més de 60 reunions amb Districtes, amb entitats, amb organitzacions empresarials, per poder 
explicar què era el Pla general, resoldre dubtes i fomentar la participació i que tothom presentàs 
al·legacions per a què el Pla general quan s’aprovi, sigui lo més consensuat possible i 
incorporant totes les mirades i totes les aportacions per part de tothom. Amb aquest sentit, 
noltros no tenim absolutament cap por ni consideram que la participació i escoltar els veïnats 
sigui cap problema, tot lo contrari, la fomentam. Però a més a més, voldria posar en contexte 
una altra vegada les dades, aquest Pla general de l’any 2021, el que se va aprovar l’any passat, 
ha tingut 900 al·legacions, és un nombre important, però esteim parlant d’una ciutat de gairebé 
mig milió d’habitants. Si nos anam al Pla general del 1998, va rebre 1.300 al· legacions. Esteim 
parlant de fa més de 20 anys, allà a on hi havia un 20% manco de població, esteim parlant d’uns 
300.000 habitants i a més a més no hi havia la tecnologia i els canals informàtics que tenim a 
dia d’avui que faciliten molt més la feina de presentar al·legacions o de mirar el visor urbanístic 
que tenim penjat a la plana web per a què tothom pugui conèixer el Pla general. En els anys 90 
possiblement hi havia manco gent que sabia lo que era un pla general, sabia adreçar-se i poder 
conèixer tota la documentació per fer una al·legació. Per tant, esteim parlant que tenim un pla 
general allà a on hi hagut moltes al· legacions i noltros les celebram, però són unes al· legacions 
que estan dedins la absoluta normalitat democràtica. I a més a més, com jo he dit abans, 
d’aquestes al·legacions, incorporam un 70% de les al·legacions o de manera total o de manera 
parcial. Perquè volem, evidentment, que aquest pla general sigui el pla d ela ciutat, no només el 
pla de l’equip de govern. I amb aquesta línea seguirem fent feina. Sempre nos voreu de la mà de 
tots els veïnats i veinades i de tots els grups polítics que poguem compartir objectius cap a una 
ciutat molt més progressista, que garantesqui drets, que generi una economia més saludable i 
més estable pels seus treballadors i que a més a més garantesqui aquest dret a l’habitatge que, 
desgraciadament, fa més de 10 anys, que genera unes dificultats molt importants per poder 
desenvolupar un projecte de vida en condicions. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies. Llega el otoño y vuelven los clásicos otra vez en este ayuntamiento, anunciados de la 
mano del Sr. Hila y patrocinados con el dinero de todos los vecinos de Palma. Nos hablado de la 
nueva depuradora, Son Busquets, el tranvía, Es Baluard des Príncep, el colector y el tanque de 
tormentas. Y también siguen sus silencios: Bienestar Animal, el Lluís Sitjar fue su medida 
estrella del año pasado, nos quedamos todos expectantes esperando que hoy nos diera alguna 
explicación más y no la hemos escuchado, los parkings de Médico José Darder, etcétera, 
etcétera. En cuanto al tanque de tormentas, cuántas tormentas más tienen que llegar, cuánta 
contaminación tiene que llegar más por su desidia y sus retrasos a nuestra Bahía de Palma. Y 
como se acercan las elecciones también hemos sido testigos del juego sucio. Y aquí a nosotros 
no nos van a encontrar. Nos ha hablado de bonificaciones en el Icio, en el Ibi, pero a cuántas 
personas van a llegar. Porque la medida de los 270 mil euros para vivienda joven solo llega a 
500 familias en toda Baleares. ¿Y a Palma? ¿A cuánta gente va a llegar? Nos preocupa sus 
medidas, que son anunciadas, son explosivas, son populistas y al final cuando uno llega con 
toda la ilusión a ver las bases para si se puede beneficiar de ellas dice: aquí no, aquí no, aquí 
tampoco. Yo no entro. Anuncian las medidas contra los grandes tenedores como Ada Colau. 
Medidas populistas. Se disfraza también de moderado para estos próximos 8 meses, dándonos 
lecciones a toda la oposición. Y a nosotros no nos la va a colar, porque realmente se sienta al 
lado de populistas y nacionalistas, de gente que defiende la ocupación ilegal, que quiere acabar 
con el turismo y ataca también a la propiedad privada. No se disfrace, realmente ya sabemos 
usted de qué va. Dice que no ha escuchado propuestas. Yo desde Ciudadanos en mi discurso 
inicial, yo creo que aproximadamente 40 propuestas han sido anunciadas y la verdad, que la 
única propuesta que ha anunciado usted como nueva, es de Ciudadanos, mire qué cosas. En 
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cuanto al discurso de la Sra. Truyol, usted le ha puesto en …, porque primero ha dicho que 
estábamos en 24 de noviembre, y en 24 de noviembre no estamos, hoy es 24 de octubre y 
tampoco estamos a 30 grados, seguro que esto ha sido un lapsus. Pero tampoco creo que haya 
sido un lapsus cuando nos ha dicho a toda la oposición que estábamos en una posición, en una 
realidad paralela en cuanto a turismo, porque si esto nos lo ha dicho a nosotros en la oposición, 
también se lo deberá decir al Sr. Ducrós, que ha dicho que Palma sigue funcionando gracias al 
turismo. Creo que internamente entre ustedes tienen muchas conversaciones pendientes. Usted 
no se ha atrevido a decir que Palma funciona, eso es verdad. Porque después nosotros de 
escuchar 4 veces el discurso del equipo de gobierno, le puedo asegurar que nos lo sabemos bien. 
Usted ha fracasado como Alcalde de Palma, de hecho lo ha admitido y un ejemplo de ello es la 
Plaza Mayor. Es un fracaso y un ejemplo del fracaso como Alcalde. Y yo le quiero explicar 
porqué consideramos que es un fracaso su mala gestión, porque parte de dos premisas 
equivocadas. La primera, parten de la premisa de que se puede engañar a todos durante mucho 
tiempo. Y la segunda, parten de un mal diagnóstico intelectual que les acerca peligrosamente al 
populismo. Primero, cuando digo que parten de la premisa de que se puede engañar a todos 
durante mucho tiempo. Han recurrido a la campaña de márquetin para restaurar su mala imagen. 
Este ayuntamiento está más preocupado en gastar dinero en publicidad y en su campaña 
electoral. Y todo ello pagado con el dinero de los palmesanos. Sus políticas fracasadas no 
necesitan campañas, ya se lo he dicho, todo el mundo lo sabe, es evidente. Y nosotros como 
oposición tampoco hace falta que lo digamos. Segundo, cuando digo que parten de un mal 
diagnóstico intelectual, que les acerca peligrosamente al populismo, es por lo que he 
mencionado a mi primer discurso. Es la rebelión en la granja. Y le recuerdo que esta es una 
excelente alegoría de Orwell sobre el comunismo. Esa granja a la que inicialmente se inician 7 
normas, finalmente solamente queda 1: todos los animales son iguales. Pero algunos animales 
son más iguales que otros. Ahí tiene la igualdad que pregonan sus socios y que ustedes han 
claudicado ante ellos. Pregúnteles si son iguales a los vecinos de Son Gual a la hora de 
desplazarse por la ciudad. O a los vecinos de Camp Redó a la hora de vivir sin miedo e 
inseguridad. O a los vecinos de Pere Garau a la hora de disfrutar de infraestructuras públicas en 
su barrio. Y por el otro lado, también en referencia al mal diagnóstico intelectual que hacen, es 
porque aplican lecciones de la crisis anterior a esta. Y usted, que es economista, debería 
entender lo que le voy a decir ahora. Las familias y los autónomos se están ahogando. La 
inflación está apretando a todos los palmesanos. El coste de la vida cada vez es más alto. La 
falta de vivienda y la cesta de la compra cada día es más cara. Ciudadanos les solicita bajada de 
impuestos. Y en este momento se puede hacer debido a la gran inflación que sufrimos. Se lo 
hemos propuesto en varias ocasiones, pero ustedes se niegan por su mal diagnóstico intelectual. 
Es típico del socialismo hablar del reparto de la riqueza, cuando en realidad a lo que se dedican 
es al reparto de la pobreza. Aplican lecciones de la crisis anterior a esta. En aquel momento 
había inflación, había deflación y había espacio fiscal. Ahora hay inflación y no hay espacio 
fiscal. Estamos en la situación totalmente contraria. Las inyecciones fiscales solamente generan 
más inflación. Son ustedes quienes se acercan peligrosamente al populismo de las cuentas 
falsas. Y ustedes gastan y gastan, como si no hubiese un mañana. Hipotecando el futuro de 
nuestros vecinos y de nuestros hijos. Nosotros les seguimos diciendo que el mejor sitio donde 
puede estar el dinero es el bolsillo de nuestros vecinos. Cuando hablo también de mala gestión 
me puedo basar en diferentes datos. Por ejemplo, la empresa funeraria, 45.000 metros cuadrados 
regalados de terreno público a una empresa privada. El comunismo en el discurso que nos han 
dado en la primera introducción nos habla de incremento de cuotas de mercado de la empresa 
funeraria. La verdad, cuando oigo a un comunista hablar de incremento de cuotas de mercado en 
una empresa pública, me pone los pelos como escarpias. Y en cuanto a movilidad, usted y su 
Regidor de Movilidad pasarán a la historia también por tener la huelga más extensa de 
trabajadores de la EMT y ser la Regidoría con más demandas por la vulneración de los derechos 
de los trabajadores. Mala gestión es lo que hablamos. ¿Por qué? Porque no se divisan tampoco 
servicios de aparcamientos disuasorios, no se divisa la construcción a corto plazo de 
aparcamientos subterráneos. Solo se divisa una subida de tarifas. Tanto la ya realizada en los 
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aparcamientos subterráneos, como las anunciadas en el plan de movilidad sostenible. Quiere 
ampliar la zona de la ora, sin solucionar el problema del aparcamiento. Traslada el problema a 
otras zonas de la ciudad. Yo ya no sé cómo se lo debemos explicar. Ahí está. Y después, quien 
puede pagar, aparca. Ese es su concepto de reparto de la riqueza. Desde Ciudadanos 
apoyaremos siempre y ejecutaremos cuando gobernemos medidas de movilidad como por 
ejemplo la adecuación de los parkings disuasorios, con los buses lanzadera eléctricos y 
gratuitos. La mejora de la señaléctica para dar seguridad a los peatones. La eliminación de los 
carriles bici de las aceras. Impulsar nuevos caminos escolares seguros y fomentar el uso de 
ellos, establecer que los caminos escolares sean libres de contaminación acústica y de aire, y 
muchísimas propuestas más que le podría decir y que hemos ido presentando a lo largo de todos 
estos Plenos que llevamos durante esta legislatura. También podemos ver su mala gestión 
económica en la movilidad. Le daré dos datos. La EMT de Palma ha dejado de percibir 3 
millones de euros de subvención del estado por no estar al corriente de pago de la Seguridad 
Social. Segundo dato, la EMT de Palma tiene una reclamación de la hacienda pública de 5,5 
millones de euros por IVA no ingresado, más  1 millón de momento, de intereses por demora. 
En una empresa privada ustedes durarían un café. Les hemos presentado 21 alegaciones al 
PMUS, donde ustedes se quedan tan cortos, son incapaces de garantizar la pacificación en los 
entornos escolares, son incluso aleatorios e indefinidos con las zonas de bajas emisiones y no 
apuestan por una ciudad moderna y bien conectada. Dónde están. Dónde están esas políticas 
valientes y decididas que siempre proclaman. Yo las busco y no las encuentro. Pero ustedes no 
se reúnen con todas las asociaciones porque tienen sus filias y sus fobias, no hay más que ver 
dónde se pasea usted Sr. Alcalde. Siempre le vemos en los 3 o 4 sitios. En cuanto a seguridad, 
usted le ha dedicado 28 segundos en su intervención. Se divorcia de la realidad. Vecinos del 
Camp Redó o del Nou Llevant asisten al Pleno de este ayuntamiento diciendo que la violencia 
campa a sus anchas por las calles. Que tienen ataques de nervios y que hay personas defecando 
en los parques delante de niños. Y ahora han permitido que Palma se convierta en una atracción 
de YouTube. Mostrando lo bien que luce el armamento militar en los domicilios, las carreras de 
quads en la vía pública y los conciertos improvisados a las 3 de la mañana. Palma es una ciudad 
segura, Sr. Alcalde. Esto en las viviendas sociales de Camp Redó que ocurre a 10 metros del 
local de la Policía Local. En un espacio que nosotros les pedimos que le den uso, pero se niegan. 
Los vecinos siguen reclamando una Policía de Barrio que pise la calle y esté presente. Así de 
vecinos que nos dicen sí, tenemos Policía de Barrio, pasa con el coche. Con el coche lo vemos 
pasar. Pero es que ellos quieren hablar con él. Le quieren traspasar sus necesidades y no hay 
forma. Podíamos seguir con Es Fortí, donde los vecinos se plantearon organizar ellos mismos 
patrullas ciudadanas ante la pasividad del ayuntamiento. También podríamos mencionar pues 
también La Soledat, Nou Llevant, Playa de Palma y un largo etcétera. En cuanto a limpieza. A 
ustedes les gustan las cifras y a nosotros los datos. Palma es la quinta ciudad más sucia. No lo 
quiera esconder. Ahora van a dejar de barrer 300 calles cada día durante el otoño y el invierno, 
porque van a prescindir de trabajadores. Y terminan y estos, muchos de estos eran contratos 
eventuales, pero las necesidades de limpieza persisten. Han puesto más papeleras. Cierto. Pero 
alguien las tiene que recoger. ¿Se da cuenta? ¿Cuál es su modelo de limpieza de ciudad? Pues es 
un modelo de reducción de servicios. Reducción de servicios en las rutas de limpieza con carro 
y escoba, de las rutas para la recogida de las bolsas de basura, de las rutas para vaciar papeleras, 
de las rutas de recogida de trastos. Llevamos más de un año pidiendo cuál es su planificación y 
dicen que es muy complicado. ¿Realmente tienen un plan de rutas para informar a los vecinos? 
¿Tienen un plan de limpieza? En cambio, nos hablan de comportamientos incívicos y 
percepción de la falta de limpieza. Todo lo argumentado anteriormente es evidencia de su mala 
gestión. Nosotros les decimos desde el primer día de la legislatura que le sobran asesores y se 
necesita más gente en la calle trabajando en limpieza. Sería un buen ejemplo. En cambio su 
Regidor de Medio Ambiente está más preocupado por comercializar energía y endeudar la 
empresa EMAYA hipotecando el futuro de la limpieza de Palma. Para según qué cosas hay 
dinero y para según qué cosas no. Nosotros les exigimos mejorar la gestión de los recursos para 
aquellos barrios de mayor densidad poblacional. Y les exigimos que tengan en cuenta también a 
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la población flotante. Insistimos en una tarifa justa. Quien no recicle que pague. Y quien recicla 
reciba los incentivos en bonificaciones en las tasas de basuras. Llegamos tarde. Llegamos tarde, 
pero para ustedes esto es muy complicado de hacer y otra vez más tenemos otro motivo por el 
cual una empresa privada, ustedes, pues durarían un café. En cuanto a atención al ciudadano. La 
actualización y la compatibilidad de los sistemas informáticos es urgente. Y si queremos 
garantizar un servicio municipal capaz de atender a la ciudadanía en tiempo y forma. Basta que 
vea las quejas a la Defensora de la Ciudadanía. No es admisible que por falta de acceso o 
habilidad en el uso de medios digitales una persona no pueda pedir una cita previa o no pueda 
disponer de atención presencial. Como es el caso de algunos servicios de este ayuntamiento. Ya 
que se vulnera su derecho de elegir en todo momento si se comunican con las administraciones 
públicas, para el ejercicio de sus derechos y obligaciones mediante medios electrónicos o no. En 
cuanto a lengua,  pues ese es su ariete. Su ariete identitario. Los Premios Ciudad de Palma son 
un ejemplo estupendo para apreciar ese ejemplo de su cerrazón. Nosotros cada año se lo 
solicitamos y no nos vamos a cansar en ellos. A Ciudadanos nos preocupa, por eso año tras año 
se la llevamos esta propuesta. Y quisiera decirle que según ustedes el tema lingüístico no es un 
problema, que no importa a nadie. Pues me gustaría que nos explicara por qué la Obra Cultural 
Balear se le concedieron 65.000 euros, cuando usted estaba en equipo de gobierno con la Sra. 
Aina Calvo y no fueron justificados. En cuanto a políticas LGTBI una vez defenestrada la 
Regidora encargada de esta área, tras la implosión de Podemos con el asunto Pride, el Alcalde 
nombró al Sr. Jarabo para que siga la estrategia que ha seguido en las galerías de la Plaza Mayor 
o S’Escorxador. Por tanto, va a hacer un inmenso montón de nada con algo tan importante que 
es la igualdad. Políticas de integración. Podría seguir hablando. Nosotros sí que lo que les 
queremos decir es que vamos a vigilarles de cerca, no se van a librar de nosotros. Aquí tanto 
unos como otros, y me refiero al Partido Popular y al Psoe, han alimentado el crecimiento del 
populismo por los extremos. Usted también es un principal responsable de ello. Y mientras se 
empeñan a atacar al centro del tablero. Porque ustedes saben que es más sencillo gobernar sin 
gente que les esté auditando y pidiéndoles resultados. Hoy en política ganan ustedes. Pero 
pierden los ciudadanos porque ustedes cuentan votos y en Ciudadanos contamos personas. Y Sr. 
Hila, decía usted que no compartiría la Alcaldía otra vez. Estoy segura de ello,  porque se va a ir 
a la oposición.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias. Nuestro Alcalde ha dicho que no le ha gustado la postura de la oposición. 
Bien, yo creo que la oposición hace lo que debe hacer, que es criticar si las cosas no van bien y 
van mal. Yo siento no hablar bien de mi Alcalde, porque es una persona agradable, una persona 
trabajadora, pero usted es el responsable de todo el equipo. Usted es el responsable de la Policía, 
el Jefe. Y si la Policía o los demás Regidores no van en la dirección y buscando objetivos, es mi 
obligación denunciarlo. Si he hecho un comentario que a lo mejor es duro, del que fue un gran 
Alcalde, lo he hecho porque fue un gran Alcalde socialista que estuvo 12 años. Y viendo lo que 
pasa en la ciudad, escribió. Que escribe muy bien, a lo mejor dentro de 3 días me va a poner a 
mí a caldo, pero respeto lo que escribió el Sr. Ramon Aguiló, sobre todo por su trayectoria y por 
haber sido Alcalde 12 años. Me gustaría decir que usted es el mejor Alcalde, como el de 
Málaga, como el de Vitoria, como el de Bilbao. Pero no es así. Le recuerdo cómo era la 
oposición cuando usted era el Alcalde. O cómo eran ustedes con la oposición la legislatura 
pasada. Vamos al YouTube a ver comportamientos de Regidores que estaban aquí insultando a 
la oposición. Insultando. O cuando usted estaba en la oposición. No creo que hayamos llegado 
nosotros a esta altura. Creo que hemos sido más correctos, a lo mejor duros, pero es nuestra 
obligación. Usted dice que por qué no hemos hecho proposiciones. Que no hemos aportado 
nada. Es el resumen de más de 3 años y medio de hacer proposiciones que en general no hacen 
el menor caso. Empecé con Son Gotleu, con el gran Ginés Quiñonero. Pidiendo muy poco, un 
poco más de seguridad. Nada. Camp Redó, viviendas. Dotación de equipos a la Policía. Mejorar 
el IMI, con más inversiones que tenían dinero. Usted debe de gestionar, usted debe priorizar, 
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usted debe decir cuando un Regidor se va y se sale de la corrección política o de gestión, tiene 
que llamar la atención y decirle no vamos bien por aquí. Y esto no lo hemos visto y usted 
debería de haber actuado, no en defensa de su partido o de su tripartido, para no romper o para 
no equilibrar. Usted debería haber hecho, como dice Ramon Aguiló o como digo yo, haber sido 
el Alcalde en momentos determinados. Ya sé que nadie es perfecto. Ya sé que le pueden haber 
engañado con el tema de las calles. Puede ser o puede ser que no. No lo sé. Usted dijo que se 
había equivocado. Pero nuestra obligación es hacer oposición y proposiciones en Plenos, en 
comisiones, en Juntas de Distrito, no hemos parado. Lo que pasa es que no les gustan. Y cuando 
la proposición es de estas para que me aprueben una le voy a dar una, si la sacan. La de los 
taxis, seguimos igual. Y podemos hablar como hablaré de otras cosas. Que sí hemos hecho 
proposiciones y no las han hecho. Somos un poco malos, no tan malos como a usted le parece. 
Bien, con relación a su discurso, permítame decirle que ha sido electoralista. Que van a hacer 
muchísimas cosas y durante 7 años y medio o los 3 años y medio que he vivido yo, digo ahora 
van a hacer lo que tenemos elecciones, cuando durante 3 años y medio he visto que han hecho 
muy poco. No me arregló los alcorques. Sobre vivienda, lo que podemos hablar sobre vivienda. 
Por amor de Dios. Mire Sr. Alcalde que hemos hecho proposiciones. Ni agilidad en 
tramitaciones, ni que una persona que quiere hacer una construcción en un sitio tiene que tardar 
un montón de días para que le reciban y tiene que hacerlo por ordenador y ya le darán tiempo. 
Esto es lo que está pasando. Si encima no hacen viviendas, ni el Gobierno de España apoya 
suficiente, ni el Govern Balear, Ibavi. Mejor no hablar de Ibavi. Ni ustedes. Què hem de dir? Ya 
se podrían haber hecho mil viviendas en Son Busquets hace años. Público-privado. Y así un 
montón de cosas. Lo que pasa es que en su política era cero viviendas, irregular todo. El 
turismo, claro el éxito del turismo viene ¿Por qué? ¿Por el Sr. Alcalde? ¿Por la Sra. Presidenta 
del Govern Balear? Puede ser un poquito, pero quien atrajo el turismo es el pobre europeo o 
norteamericano del mundo que lleva dos años sin poder salir y ha venido corriendo. Y porque 
hay la mejor industria de turismo, agencias, tour operadores, hoteleros, que están en España. 
Estos son los que han traído el turismo. Estos son los que dan el trabajo. No la administración 
general del Estado o la administración pública. Sobre transformación de Palma, ya lo creo que 
me gustaría que hubiera una buena transformación de Palma. Todos los que estamos aquí lo 
pedimos. Y los de aquí seguro que alguno lo intenta, pero la realidad no es esta. Qué 
transformación ha hecho. ¿Quiere que le diga dónde se han hecho transformaciones? Málaga, 
Vitoria, Bilbao, Pontevedra. Luego hablaremos de movilidad. Porque tienen Alcaldes que más 
que seguir criterios ideológicos van a hacer lo que hace el amo o el ama de casa, gestionar la 
economía. Y gastar donde hace falta. Donde hace falta. No en áreas que no son prioritarias. Y 
que nos dejamos, por ejemplo, hace un montón de años que nos dejamos, que no es culpa suya, 
el caos de los vertidos al mar. No es culpa suya. No es culpa suya. Això és de s’han dormit 20 
anys, gente que tenía muy poco criterio. Bien, o sea que no todo lo que ocurre es culpa suya. 
Seguridad, Palma. Por supuesto que Palma no es como en algunos países, no sé, hablar de 
continentes, de Sudamérica o de África o de dónde quiera o donde uno sale y dice no sé si 
tornaré a ca meva adiós. Hombre, claro que no. Pero lo que decimos, oiga, es la quinta ciudad 
de España con más inseguridad. Le podrá decir, qué pasa que no tengo el apoyo para poder 
tratar de llegar a los 900 Policías número mínimo para poder trabajar bien. Le hemos hecho 
proposiciones. Oiga, le he dicho, eche mano de la seguridad privada. Para poner ojos en sitios 
vulnerables. Parques, playas, intermodal, que allí están y les pegan. Y les pegan. O sea, y algún 
tiroteo que se ha escapado. Sí, oiga, Barcelona se ha degradado. Lo que no queremos es que 
Palma se degrade. Y que con unos buenos presupuestos de más medios a nuestra Regidora y 
cuando quiera hacer una regulación necesaria, como ya ha hecho con los Bomberos, permítaselo 
que se lo haga con la Policía Local. Para poder tener unos números, unos progresos más claros. 
Bueno, movilidad. Movilidad, què hem de dir? Todos queremos mejorar en movilidad. Pero 
odiando el coche no se soluciona. Sr. Dalmau, aquí hemos tenido una reunión maravillosa de 
movilidad y apenas ha hecho eco al mejor Alcalde de movilidad que hubo en esta reunión, el de 
Pontevedra. … con el de Pontevedra. Puso aparcamientos disuasorios, puso una serie de medios 
donde uno se permite mover. Pero digo lo que les he dicho antes, ustedes toman una decisión y 
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no han visto qué pasará después. Palma30, bueno sí, en algunos sí y en otros no lo sé. ¿80 en la 
Vía de Cintura? Bueno, hay un problema que además no solamente es suyo, es del Consell y del 
Govern. Si aquí vienen más turistas, vayamos a adaptar la infraestructura. Que quieren regular, 
no me parece mal. Regular, negociando y hablando, no como se hace muchas veces que es 
empezar a poner prohibiciones, prohibiciones y multar. Que por cierto, cuando yo he hablado de 
multas digo cuando se hacen mal, para buscar dinero, y cuando digo ustedes controlen la gente 
que no cumple con la ordenanza en cuanto a recogida de basura, etcétera, hay que hacerlo. Hay 
que hacerlo, porque es un medio corrector. Con los grafitis hay que hacerlo. O sea que la 
sanción como todo, como la regla de enfrentamiento de combate o cualquier regla de 
enfrentamiento, tiene unos límites y hay que ponerse pero hay que ponerlo. ¿Por qué no hay 
grafitis en ciertos pueblos? Porque la Policía Local hay un equipo estupendo que identifica, 
localiza, llama, los sienta y dice al·lot, esto son 3.00 euros, faràs bonda? Hombre, yo no sé qué. 
Y se busca y se puede terminar. Ya sé que la ciudad es muy grande para poder hacer esto, pero 
al menos sí hay que hacer más cosas. El Plan general nos lo sigue defendiendo. Bueno, oiga, el 
Plan general cuando decimos que no ha habido participación ciudadana me estoy refiriendo que 
se obvió un paso importante que es el avance del plan. Que ustedes lo cogieron para ganar 
tiempo y este avance del plan, que no té res que veure con el plan que han sacado, allí ahorraron 
un momento muy importante que es cuando hay aportación de la gente para ir diseñando un 
plan general. Yo creo que ustedes sacarán el Plan general sí o sí dentro de 2 meses. ¿Verdad Sr. 
Alcalde? Sí. Bueno, pues los que vengamos después o los que vengan tendrán que hacer 
modificaciones puntuales para tratar de ajustar los problemas que nosotros hemos denunciado. 
No hay suficiente suelo, el suelo que tienen ponen unos coeficientes limitadores. Están haciendo 
la vida imposible. En cuanto a que aquí solamente vienen los ricos a comprar ciertas cosas. 
Bueno, es el mercado. Aquí hay gente que viene de países sudamericanos, donde ha entrado el 
comunismo, que están escapando como pueden y el poco dinero que tienen ahorrado lo vienen a 
invertir a Mallorca. Le puedo decir qué solar y quién lo está haciendo. Y qué pegas tiene con el 
Plan general. O de Estados Unidos o de otro sitio. Pero además de esto que es el mercado, 
ustedes tienen la obligación de dar vivienda social. Usted ha repetido mil veces en Francia 
tienen el 12%. … Y ¿aquí cuánto tenemos? ¿El 1 y pico? ¿Y eso por qué es? Porque el 
Gobierno de España no fa res. Porque el Gobierno Balear no solamente no fa res si no que pone 
todas las pegas posibles. Y porque el Ayuntamiento no es ágil para permitir que venga la 
inversión para hacer vivienda de protección oficial y pública. Que se podría haber hecho en Son 
Busquets. Y no esperar 8 años para que me los regalen y tal vez no lo veamos. Porque como 
haya cambio de gobierno dentro del Partido Socialista o haya cambio de gobierno en general, 
donde digo digo digo Diego y seguimos 20 años más. Si le he molestado le pido disculpas. No 
era mi intención. Le digo lo que dijo Ramon Aguiló: usted es buena persona, usted es 
trabajador, però mi obligación es decir sea Alcalde y si tiene que poner como se decía cuando 
antes de hacía el servicio militar, ponga firmes a alguien. Hay que ponerlo. Y usted tiene que 
tomar una decisión, no dejarse arrastrar y meterse en charcos que nadie deseamos. Bueno, sobre 
seguridad ya lo he hablado. Es decir, hay que reforzarla. Somos el quinto, no somos, no 
estamos, desgraciadamente o afortunadamente, no estamos en otros países donde hay una 
inseguridad de verdad. Pero hay que mejorar. Para el Modelo de Ciudad, ya creo que he hablado 
lo suficiente. Ustedes son los responsables del caos de falta de viviendas. Durante 7 años y 
medio no han fet res. Perdón, 500 viviendas. Las viviendas de protección oficial que se están 
diseñando con sus planes si va bé, si va bé, dentro de 5 años. I si no va bé, no les veurem. Este 
es el problema. Por esto, me meto con un Plan general. Hacienda e Innovación. Sí, hemos 
pedido bajar los impuestos. Se puede. Recorte dinero de sitios que no son necesarios. O en 
absoluto necesarios. O priorice el gasto. Primero hemos de dar a esta persona medicina para 
sacarla de la crisis. Medicina, alimentación. Usted tiene que priorizar. Usted lo que no puede es 
estar gastando dinero en contar árboles y en cosas que dice, bueno, o en Nuredduna. 3 millones 
de euros. Que se podrían haber invertido en un barrio súper poblado. ¿No hemos hecho 
propuestas? Sí, que n’hem fet. Hemos hecho un montón. ¿Nos han hecho caso? Poco. Esto es el 
juego oposición y el que gobierna. Posiblemente dentro de un año pasará lo mismo pero al 
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revés. Bien, movilidad. Suspenso. Medio ambiente. Digo lo mismo al Regidor, es una excelente 
persona y además es tan educado que cuando le pido una cosa si puede la hace enseguida. Pero 
algo no funciona. Hemos hecho inversiones enormes que no se han traducido todavía, espero 
que sí, y la gente sigue diciendo esta ciudad, Palma, no se limpia. Que han quitado 4 kilómetros 
de grafitis. Procure sacar 8. Y procure quitar gratis todos los grafitis donde hay circuito 
ciudadano importante. Ya sé que el que no está en un circuito ciudadano importante le dirá, 
oiga, yo qué. Bórrelos sin cobrar. Por donde pasen miles de ciudadanos que vienen de la 
península, de Europa o del mundo y ven Palma un grafiti. Bueno, hay muchísimas cosas más, 
aquí le quiero transmitir el afecto. No lo hacen todo bien, tampoco lo hacen todo mal. Y la 
oposición lo que hemos de hacer es ficar es dit un poc. Muchas gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Buenas. Alcalde. Me ha sorprendido también su réplica. Nos ha dicho, una persona como 
usted, versada en temas de Pleno, yo creo que lleva muchos años en el ayuntamiento para saber 
que hoy no es un día para hacer propuestas. Esto será el jueves. Nosotros cada mes hacemos una 
batería de propuestas ingente. Creo que nunca en el Pleno del Ayuntamiento de Palma se habían 
presentado tantas propuestas de parte de la oposición como se está haciendo esta legislatura. Yo 
creo que usted lo sabe. Por tanto, hoy no es un día para presentar propuestas. Hoy es un día para 
pasar cuentas. Hoy es un día para ver qué han hecho ustedes. Para que ustedes nos presenten lo 
que han hecho y nosotros les digamos lo que no han hecho o lo que tenían por hacer. De todas 
maneras, me sorprende todavía más cuando las propuestas que usted nos ha vendido en el 
primer discurso eran en el 99% propuestas de la oposición. Algunas las ha edulcorado, otras las 
ha cambiado pero son propuestas que se han debatido en este mismo Pleno. El tema del 
impuesto de construcciones, el Partido Popular lleva meses y meses y meses presentando esta 
propuesta, hablando con ustedes y lo único que hemos recibido han sido quejas, decir que no 
sabemos de qué vamos, que nosotros todo lo arreglamos igual, que esto no sé qué, que esto no 
sé cuántos, que si somos Ayuso, que si no sé qué. Unas cosas rarísimas. Para decirnos no. 
Incluso nos dijeron que esto era ilegal. Ya llegaron a este punto. Y ahora viene usted aquí y nos 
dice que va a rebajar el impuesto de construcciones. ¿Lo he oído bien? ¿Para vivienda pública? 
O sea, que estamos renunciando a lo que nos corresponde por capitalidad y encima le vamos a 
hacer un descuento a la Sra. Armengol y a la Sra. Cladera. Y al pobre ciudadano que quiere 
hacer algo con su casa, a ese, que pague el 100%. ¿Lo he entendido bien? Porque si lo he 
entendido bien es gravísimo. Usted tendrá amigos. Pero no los invite con el dinero de todos. 
Otra cosa, para este jueves nosotros le hemos presentado el que pongan en marcha, estudien, 
miren, a ver cómo hacemos rutas de la EMT que no sean radiales. Y van ustedes hoy y nos 
anuncian una. Bueno, pues esto es una propuesta que el jueves, supongo, que no habrá que 
debatir. O sí, porque son capaces de decirnos que no a algo que hoy han propuesto. Y ahora nos 
dice, hoy, cuando ya está a punto de cerrar y partir, que quiere que afrontemos juntos el reto de 
la vivienda. Es que están llegando un poco tarde. Nos ha tenido aquí 7 años y pico sentados. Y 
no nos ha hecho ni caso. ¿Cuántas veces nos ha convocado usted o alguien de ustedes para 
hablar del reto de la vivienda? ¿Ahora? Ara que ja se’n van? Vol que li digui com se fa? Ja ho 
diré quan arribaran les eleccions. ¿O no? ¿Quiere que también le demos esta receta? Se la 
hubiéramos dado. Hubiéramos hablado, hubiéramos dialogado, debatido y puesto ideas sobre la 
mesa. Ustedes nunca, si lo tienen todo claro. Pero es que además viene y nos dice que es que 
ustedes lo que quieren hacer porque esto ya es, incrementar la vivienda pública. Bien, tienen 
nuestro apoyo en esto. Pero van a hacer lo mismo con las viviendas públicas que van a hacer, 
que lo que han hecho con las que tienen propiedad del ayuntamiento en Camp Redó, o las que 
tienen en propiedad el Ibavi. ¿Van a hacer lo mismo? Porque no se preocupan de las que tienen 
y piensan en las que tendrán. Preocúpense de las que tienen. Tapiadas. Ya es un asco. 
Peleándose entre el Ayuntamiento y el Govern, siendo del mismo color, porque nadie las quiere 
poner en orden y nadie las quiere entregar a los ciudadanos que las necesitan. Esto es un 
problema que tienen ustedes. ¿Quiere que se lo solucione? Jo hi puc anar a xerrar amb qui 
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vulgui. Pero es surrealista. Esta propuesta se la hemos presentado día sí, día también. Y después 
ustedes se cuelgan las medallas de que nosotros mucha vivienda pública. No, no, ¿y la que 
tiene? Que está hecha unos zorros. Que no la puede usar nadie. Vaya reto. Claro que me 
preocupa. Me preocupa si ahora Palma va a tener un 50% más de vivienda pública y el resultado 
va a ser este. Esperemos que no. Pero habrá que dejarlo bien atado. Porque cuando gobiernan 
ustedes pasa esto. Nos piden más ambición en movilidad sostenible. Pero Sr. Alcalde, si todo lo 
que ha hecho usted en movilidad sostenible durante estos 7 años ha sido con el PMUS del 
Partido Popular al que usted se abstuvo, como mucho. Y todo lo que ha hecho, pero, claro, a su 
manera, porque hubiera podido arreglar lo de Nuredduna de otra. Aquí está la flexibilidad. No 
ha tenido ninguna flexibilidad. Ninguna. Negociación cero para lo que a ustedes no les interesa. 
Y lo que nos ha reconocido hoy. De verdad, me ha hecho ilusión escucharlo. Nos ha dicho que 
la gentrificación es normal en las zonas peatonales, que eso quiere decir que la cosa va bien. 
Pues mire qué cosas ocurren en Palma, que la gentrificación no se ha dado en Son Oliva. Una 
peatonalización amplia y hermosa que hizo el Partido Popular. Ahí no ha habido gentrificación. 
Ahí se ha dado la calle a la gente que vive ahí. Cosa que no hará usted en el centro de Palma. 
Usted a todos nos va a sacar del centro de Palma. Pero Son Oliva, peatonalización hecha por el 
Partido Popular, ahí no ha habido ni crisis ni problemas ni líos en Santa Catalina, ni nada de 
nada. La gente está encantada viviendo feliz. ¿Sí o no? Esto es así. Es que yo no quería decir 
todo esto, pero claro, como usted me dice que no le basta lo que le he dicho, pues venga. Ha 
hablado de que nosotros cuando salgamos de aquí vayamos con cuidado con que nos atraquen. 
Sr. Alcalde, si yo fuera responsable de la ciudad, como lo es usted, no bromearía con estos 
temas. Yo no bromearía con estos temas. Si usted es incapaz de ver que en este momento en 
Palma, hay un problema de inseguridad que no teníamos hace 10 o 15 o 20 años, me da igual, 
váyase donde le dé la gana. Si usted no es capaz de ver esto, ¿qué solución nos va a aportar? 
Que es que me tienen que atacar cuando salga del Ayuntamiento en pleno Cort, delante de la 
Policía para que usted se dé cuenta. A mí me parece muy fuerte. O sea, mientras no nos 
atraquen a ninguno saliendo de aquí, vamos paseando. Perdone, la gente hoy vive más insegura. 
Le guste a usted o no le guste. Y yo entiendo que no le hace ilusión, pero esto es lo que hay. Y 
ahora vamos a intentar ponerle solución. Eso sí que es un reto. Pero si no lo ve y hace broma de 
ello, tenemos un problema. Nos habla de los autónomos, que ahora hay más que nunca en 
Palma. Bien, nos alegramos de ello, pero a mí me gustaría también que hiciéramos un análisis 
de cuántos de estos autónomos se han convertido en autónomos porque perdieron el trabajo. ¿Lo 
ha valorado? ¿Ha valorado que hay muchas personas que han quedado sin trabajo? Hay muchas 
personas que han quedado sin ningún sitio a dónde ir. Y que a lo mejor ahora es la única 
solución que han encontrado para arreglar cualquier cosa en cualquier domicilio y de cualquier 
manera. Hablamos de los autónomos, ¿de qué autónomos? ¿Usted ha hablado alguna vez con un 
autónomo? Para sabe que no todo es color de rosa. Claro, este es el tema. Lo venden como si 
fuera un gran éxito. Pues haga primero el análisis de cuántos de ellos perdieron el trabajo antes. 
Nos marca constantemente que ustedes han salido de la crisis del Partido Socialista durante el 
2008 y 2010, porque todo el tiempo aquí han repetido lo mismo. La crisis del 2008, la crisis del 
2010. Toda del Partido Socialista. Gobernando ellos. Generadores de crisis. Como ahora. Y 
usted nos ha vendido que han salido de la crisis de otra manera. Porque ustedes anteponen las 
personas. Mire, pues, una cosa que no le había dicho en el primer discurso y que ahora me veré 
obligada a decirle. ¿Usted ha visto las colas del hambre en Palma? ¿De verdad cree que no ha 
dejado a nadie atrás? Hoy lo ha dicho, ha sacado pecho aquí y ha dicho nosotros no dejamos a 
nadie atrás. Vaya a las colas. ¿Y el chabolismo? Que sale por todos lados en Palma. Yo de esto 
no le había hablado. Pero usted nos ha llevado. Usted nos lleva. Usted dice que vamos, que han 
centrado todo en las personas, que todo lo han arreglado tal. Han hecho lo que habrán podido,  
pero queda mucho. No es que queda mucho, es que lo han multiplicado el problema. ¿Es culpa 
de usted directamente? No. Pero no saque pecho. Porque si usted va sacando pecho de que es el 
gobierno que no deja a nadie atrás y nosotros vemos lo que vemos en Palma, le hemos de decir 
que es un gobierno fracasado. Absolutamente fracasado. Y siempre está igual Sr. Alcalde. Que 
si el PP perdió las elecciones. Que si el PP perdió las elecciones. Mire, hoy el complejo lo 
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deberíamos tener nosotros. ¿No? No usted. No tenemos ninguno. No tenemos ninguno. Y 
ustedes durante dos legislaturas han tenido la oportunidad de decir realmente lo que querían 
hacer. Que gritaban por las calles, que perseguían a tothom, que sacaban, que no sé qué. Que las 
performance. Todo esto que siempre hacían y ¿qué ha quedado de todo ello? Lo que hoy hemos 
hablado. Un fracaso absoluto en gestión de Policía Local. Un fracaso absoluto en limpieza de 
las calles, un fracaso absoluto en conseguir vivienda para la gente. Un fracaso absoluto para 
arreglar el tema de Son Banya. Ya se lo propusieron ustedes solos. Si no tenían un objetivo 
claro no haberse metido en este berenjenal. Ahora resulta que no saben per on han de sortir. Sr. 
Alcalde, yo creo que ustedes podrían ir un poco más afinando el tiro. Hablan de cultura, yo 
tampoco les había hablado de cultura no me quería meter en este berenjenal. Pero es que ustedes 
aquí han venido a presumir de Cultura. Cuántas veces nos han dicho lo del rock. 4 veces. Como 
si no lo supiéramos. Pero vamos a ver. No hablen y presuman de cultura. ¿Cuántas salas de 
teatro municipales abren al año? Se lo digo. Están cerradas a cal y canto. Es más, es que 
promocionan algunos shows que promociona el ayuntamiento y que les lleva a las salas 
privadas para qué, ¿para no abrir las suyas? Es increíble lo que vi el otro día. Y no he dicho 
nada. Pero a usted le gusta que le digan las cosas, pero ya se la digo. Propuesta, abra las salas. 
La gente necesita ir al teatro. Es muy fácil. Educación, tampoco le había hablado de educación. 
El instituto de Son Ferriol es un fracaso absoluto. Y si no hubiera sido por las propuestas del 
Partido Popular que hemos estado a machaque, a machaque, a machaque, hoy no tendría ni el 
proyecto para urbanizar el solar. Y ya veremos a dónde nos lleva este proyecto de urbanización 
del solar. Son Gibert, es un fracaso. Ustedes en el 2015 dijeron, vamos a hacer una escoleta en 
Son Gibert. Una escoleta. ¿Dónde está? La ha vuelto a prometer hoy. Y qué ha hecho con las 
escoletas. Pues lo de siempre, si la Sra. Armengol dice algo aquí todo el mundo corre. Como si 
esta señora gobernara Palma. Esta señora no gobierna Palma. Caerá por Palma, eso sí. Pero no 
gobierna Palma. Pero no gobierna Palma. Y ella les dijo: eh, que el Partido Popular dice que va 
a hacer algo por el 0-3, la conciliación familiar, el no sé qué. Vamos a ponernos las pilas. Los 
que tengan de 2 a 3 años, 4 horitas. Y ustedes dijeron: no, no, haremos un poquito más. Cuántas 
veces les hemos dicho aquí que estiren un poco el tema. ¿Propuestas? Todas han tenido. Cada 
año les hemos pedido que pongan dinero en los presupuestos y no lo han hecho. ¿Para qué 
quieren las propuestas? ¿Para qué? Y tanta acción social. Vamos a hablar claro. Tampoco lo 
había dicho pero ahora me escalfat. Puntiró, ¿a usted le parece de verdad que es el sitio ideal 
para llevar a unos niños a vivir en Puntiró? No es capaz de llevar un autobús a Son Gual y lo va 
a llevar a Puntiró. Y nos lo venden como la gran proeza de los socialistas. Vamos, el IMAS, 
Puntiró. Venga. Y yo digo, pero y ¿aquesta gent ha vist mai un jove? Cómo los llevamos a 
Puntiró y los llevamos a Palma. ¿O los van a dejar allí? Ya no es el problema de que urbanicen 
Puntiró, de que hagan. Ya no es esto. Ya no me meto ahí. Ya les he dicho antes que de los 
ecosostenibles para ustedes es un pin en la solapa. Hablemos de personas. De ustedes que son el 
gobierno de personas, nos lo han dicho todos. Piensan llevar a los niños a Puntiró. Pues si yo 
creo que habría que pensárselo bien. Se lo hemos llevado también aquí. ¿Y ustedes aquí han 
hecho caso? No. El billete de autobús, Sr. Alcalde. Le hemos dicho una y otra vez que lo baje a 
2 euros. Claro, que. Ai! Que baje de los 2 euros. Claro, teniéndolo a 2 euros habrá recogido una 
propuesta que creo que era del Grupo Ciudadanos y mira, con los 2 euros, pago a los niños. 
Bien, pero al final lo pagan los ciudadanos esto. Los ciudadanos de la EMT unos suben y pagan 
2 euros y otros nada. Bien. Pero le hemos pedidos muchas veces que haga este esfuerzo. Que no 
nos culpabilice por querer coger el autobús y haber perdido la tarjeta. A mí me ha pasado. El 
transporte a la UIB, ahora veremos si lo arreglamos. El desastre del taxi. Lo que ha pasado este 
verano y a ustedes no les hemos oído una palabra. Una palabra no les hemos oído del taxi. Pero 
quien dice del taxi dice de tantas cosas Sr. Alcalde. Y ya para finalizar. Le voy a decir. El 
govern de las personas, si ustedes de verdad fueran el govern de las personas, no necesitarían 
que fuera la oposición la que les pidiera que por favor atendiera a las personas que acuden a los 
centros del municipio sin cita previa. Con la guasa de que cuando llegan les dicen ¿tienen cita 
previa? Dons fora. Esto le está pasando a usted. Y ustedes en lugar de, no nosotros no se lo 
hemos criticado, le hemos puesto una propuesta encima de la mesa para que usted ponga el 
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foco. ¿Sabe cuántas propuestas le hemos puesto encima de la mesa para que usted vea lo que 
están haciendo sus Regidores? Mírelas. Por tanto, no nos vuelva a decir. Podemos estar 
equivocados, pero propositivos ya quisiera yo que ustedes alguna vez tuvieran una oposición tan 
seria y responsable, fueran una oposición tan seria y responsable y propositiva como nosotros. 
Estando gobernando lo único que me han dicho es hablarme. ¿De quién me han llegado a 
hablar? De todos los que gobiernan España menos de los problemas de Palma. Estos son 
ustedes. Ustedes siempre miran per amunt, que si Sánchez, que si no sé qué, que si no sé 
cuantos. De Palma no les interesa hablar. ¿Por qué? Porque Palma en sus manos no funciona.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, hablábamos que los debates de la ciudad son para confrontar modelos 
de ciudad. Y aquí solo ha habido uno que se ha expuesto, que se está realizando y críticas a ese 
modelo. Eso es lo que podríamos resumir hoy. ¿Verdad? Bueno, yo lo que puedo decir es que 
nosotros como equipo de gobierno vamos a seguir trabajando por una ciudad sostenible, desde 
el punto de vista social, económico y medioambiental. Que es lo que están haciendo todas las 
ciudades europeas que se precian. Están trabajando todas en la misma dirección. Todas. Vamos 
a seguir invirtiendo en los barrios, en las personas, mejorando los servicios públicos, sin dejar a 
nadie atrás. Sin dejar a nadie atrás. Toda persona que necesite ayuda de este ayuntamiento la 
tiene. Todas las personas que nos necesitan estamos. Y creando oportunidades. Y lo vamos a 
hacer con rigor desde la gestión económica. Escuchando a los vecinos. Porque somos un 
gobierno a pie de calle. Sra. Pomar, si solo me ha visto en tres sitios es que no me sigue. No me 
sigue. Bueno, es normal. No se lo echo en cara pero no diga que he estado en tres sitios. Si no 
me sigue no lo sabe. A pie de calle con los vecinos y las vecinas. Y también escuchando a los 
grupos municipales, porque todos juntos hacemos esta ciudad. Nos ponemos de acuerdo en 
muchas cosas, mes a mes. Creo que eso es positivo. Sigamos en esa línea. Y si están, si cambian 
y hay oposición, como decía usted Sr. Coll, pues espero que también los que vengan también 
sigan esa línea de ponerse de acuerdo con los grupos de la oposición en muchos temas. Porque 
eso es bueno para la ciudadanía. Y ese sería mi resumen. Vamos a seguir trabajando con mucha 
ilusión, con muchas ganas. Queda mucho por hacer. Mucho. Palma es una ciudad en constante 
transformación. En constante crecimiento. Que necesita siempre nuevas propuestas. Desde la 
autocrítica, y ahí también están las entidades de la ciudad y los grupos de oposición para 
recordarnos lo que hacemos mal y lo que alguna vez hacemos bien. Y contando con todos y 
todas para seguir adelante por esta maravillosa ciudad que es Palma. O sea que con esto ya, a 
estas horas, también a las 4 de la tarde, después de 6 horas, creo que es suficiente. Muchas 
gracias por el trabajo. Y también  a los funcionarios que nos han acompañado hoy y que nos han 
ayudado en esta labor. Muchas gracias.” 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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